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روزنامه

رییس سازمان جهاد کشاورزی استان قم از افتتاح 21 پروژه کشاورزی با اعتباری بالغ بر161 میلیارد 
ریال در این استان در هفته جهاد کشاورزی با حضور مسوولان استانی و ملی خبر داد.

محمد رضا طلایی روز سه شنبه در گفت و گو با خبرنگاران، اظهار داشت: بهره برداری از این تعداد پروژه 153 
مورد اشتغال زایی را در استان ایجاد خواهد کرد. به گفته وی، این پروژه ها شامل 9 پروژه در بخش آب و خاک، 4 
پروژه در بخش تولیدات دامی، 4 پروژه تولیدات گیاهی، 2 پروژه شیلات و 2 پروژه نیز در بخش صنایع کشاورزی 
می باشد. طلایی افزود: پروژه استخر پرورش ماهی قزل آلا در اراضی جاده جنت آباد به عنوان بهترین روش در بحث 
تولید ماهی های سردآبی از شاخص ترین پروژه های آماده بهره برداری در هفته جهاد کشاورزی محسوب می شود.

وی اضافه کرد: این پروژه در 10 باب استخر به بهره برداری می رسد که دو باب آن مربوط به موسسه خدمات 
شاهد و ایثار قم به مساحت 2 هزار و 500 متر مربع و حجم 7 هزار و 500 متر مکعب است. طلایی با بیان اینکه در 
8 باب دیگر آن نیز به صورت کانالی اقدام به پرورش ماهی می شود، افزود: این 8 باب استخر مساحتی بالغ بر 880 
متر مربع دارد و مجهز به وسایلی همچون دستگاه خنک کننده آب خروجی از چاه و انواع هواده و دستگاه تصفیه 
کننده فیزیکی است. رییس جهاد کشاورزی قم همچنین با گرامیداشت هفته جهاد سازندگی تصریح کرد: به منظور 
پاسداشت جهادگران و سنگرسازان بی سنگر از سوی وزارت جهاد کشاورزی از 21 خرداد تا 27 خرداد سالروز تشکیل 

جهاد سازندگی به فرمان حضرت امام )ره( به عنوان هفته جهاد کشاورزی نامیده شده است ...

همزمان با هفته جهاد کشاورزی و با اعتباری بالغ بر 161 میلیارد ریال  صورت می گیرد: 

بهره برداری از 21 پروژه بخش کشاورزی در قم

استاندار قم خواستار شد:

استفاده از ظرفیت بانک های خصوصی در توسعه استان

آیا »سقائیان نژاد« تمهیدی تازه می اندیشد؟!

توقف مترو 
در ایستگاه بی پولی

مدیرکل دفتر هماهنگی امور اقتصادی استان قم:

 پول مردم قم در دیگر استان ها 
سرمایه گذاری می شود

 توسط سالک ارائه شد؛

سوال دسته جمعی 
پایداری های 

مجلس از جنتی
رییس کمیسیون فرهنگی مجلس سوال هفت تن از 
نمایندگان مجلس از جنتی، که همگی عضو جبهه پایداری 

بودند را قرائت کرد.
گزارش کمیسیون فرهنگی مجلس شورای اسلامی در مورد 
سوال ملی سیدمسعود میرکاظمی، حسین طلا، مهرداد بذرپاش، 
محمد سلیمانی، مرتضی آقاتهرانی، بیژن نوباوه و سیدعلی طاهری 

از وزیر فرهنگ و ارشاد اسلامی به شرح زیر است:
خلاصه سوال: علت ایجاد محدودیت در آزادی بیان چیست؟

نتیجه بررسی: در اجرای ماده 209 آیین نامه داخلی مجلس 
و در پاسخ به نامه شماره 80192/1578 مورخ 92/12/4 هیات 
رئیسه مجلس شورای اسلامی به استحضار می رساند: سوال فوق 
در جلسه مورخه 93/4/17 این کمیسیون با حضور وزیر محترم 
و نماینده سوال کنندگان مطرح شد. ابتدا جناب آقای میرکاظمی 
نماینده محترم در توضیح سوال عنوان داشتند متاسفانه شاهد 
هستیم اعضای رسانه ای به گونه ای هدایت می شود که نوعی 

محدود کردن آزادی بیان را همراه دارد...

بانک ها در توسعه استان قم نقشی ندارند

سقائیان نژاد که خاطره خوشی از مترو در اصفهان نداشته و شنیده ها حکایت از آن دارد که یکی از دلایل استیضاح 
وی توسط شورای شهر، موضوع 10 ساله شدن مترو و قطع درختان 150 ساله خیابان چهارباغ بوده است، بازهم در قم با 
یک پروژه قطار شهری دیگر سروکار دارد، با این تفاوت که مترو قم وضعیتی بسیار وخیم تر از مترو اصفهان دارد. حال 
باید دید که آیا »سقائیان نژاد« می تواند با تمهیدی تازه بر مشکلات این پروژه عظیم فائق آید و یا بازهم همین مترو 
است که دوباره مشکلاتی را برای شهردار جدید قم به وجود خواهد آورد. درهرصورت به نظر می رسد امروز مترو قم 
در ایستگاه بی پولی متوقف شده است و مسئولان مربوط به خصوص مدیریت شهری باید برای برون رفت از این معضل 

چاره اندیشی کنند....
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احمدی نژادی ها منکر بقایی شدند

فرمانده انتظامي استان قم  خبرداد:

افزایش 8 درصدي کشف سرقت در قم
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نوشتاری از عیسی رضایی

سرمقاله:  آیت ا... محسن غرویان

این مقاله به بهانه  امروز 20 
صنایع  روزجهانی  ماه  خرداد 
دستی تقدیم می گردد امیدکه 
مورد نظر صاحبان اندیشه قرار 
گرفته وبا نقدوبررسی آن برآیند 
مفیدی برای صاحبان هنر پدید 

آید...

کلمه  دو  از  »آزاداندیشی«، 
»آزاد« و »اندیشه« ترکیب شده 
است. اندیشه، همان فکر کردن 
آزاد  و  است  کردن  تفکر  است، 
هم معنایش این است که قیدی 
نکند.  محدود  را  تفکر  بندی  و 

بنابراین آزاداندیشی به معنای ...

خروج از بحران با توسعه پایدار
صنایع دستی

اسلام هیچ مشکلی 
با آزاداندیشی ندارد
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تخلفات دولت قبل در حال پیگیری است
سخنگوی دولت:

یارانه نان را همچنان پرداخت می کنیم
دولت اجازه راهپیمایی غیرقانونی را نمی دهد

در ماه مبارک رمضان تغییر ساعت کاری نداریم

در نظر دارد به استناد مجوز بند 5 مصوبه مورخه1393/12/10 هیات مدیره 
محترم سازمان، بهره برداری مکانی پارکینگ خودرو و موتورسیکلت مقابل 
دبیرستان امام صادق)ع( و بیت امام )ره( در خیابان معلم به شرح ذیل را به 

مدت یکسال شمسی و بصورت مزایده عمومی به واجد الشرایط واگذار نماید.
لذا متقاضیان در صورت تمایل می توانند جهت اطلاع از شرایط و دریافت اسناد و 
شرکت در مزایده از تاریخ نشر آگهی دوم به جز ایام تعطیل تا پایان وقت اداری 
 CNGروز یکشنبه مورخه1394/4/7 به نشانی قم، بلوار غدیر، جنب جایگاه گاز
و تالار آرین، سازمان حمل و نقل و ترافیک، واحد دبیرستان سازمان مراجعه و در 
صورت نیاز با شماره تلفن های 59 و 32859958 داخلی 141 تماس حاصل فرمایند.

توضیحات :
میزان سپرده در مزایده آن مبلغ ) به عدد(: 10/000/000 ریال )به حروف(   -
ده میلیون ریال می باشد که شرکت کنندگان در مزایده باید میزان سپرده شرکت 
در مزایده را بصورت ضمانت نامه بانکی با اعتبار سه ماه یا فیش واریز نقدی به حساب 
سپرده شماره 100789426557 نزد بانک شهر شعبه پایانه های مسافربری قم به نام 

سازمان حمل و نقل و ترافیک شهرداری قم ارائه نمایند.
- هر گاه برندگان اول و دوم مزایده حاضر به انعقاد قرارداد نشوند، سپرده آنان به 

ترتیب ضبط خواهد شد.
- هزینه کارشناسی و درج آگهی به عهده برنده مزایده می باشد.

- سازمان در رد یا قبول هر یک از پیشنهاد ها مختار است.
- پیشنهادات رسیده ساعت 8:30 صبح روز دوشنبه مورخه 1394/4/8 در 
محل سازمان، در کمیسیون مزایده مطرح و پس از بررسی و  کنترل اسناد، برنده 
مزایده اعلام خواهد شد. همچنین حضور پیشنهاددهندگان یا نمایندگان آنها در 

کمیسیون مجاز نمی باشد.
- سایر اطلاعات و جزئیات در اسناد مزایده مندرج است .

سازمان حمل و نقل و ترافیک 
شهرداری قم

حسین شعبان زاده - سرپرست سازمان

آگهی مزایده عمومی )نوبت  اول( 
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سرمقاله

اخبار

اسلام هیچ مشکلی 
با آزاداندیشی ندارد

»آزاداندیشی«، از دو کلمه »آزاد« و »اندیشه« ترکیب 
شده است. اندیشه، همان فکر کردن است، تفکر کردن 
است و آزاد هم معنایش این است که قیدی و بندی تفکر را 

محدود نکند. بنابراین آزاداندیشی به معنای تفکر بدون قید وبند و مانع است.
به هر حال عقل و فکر و اندیشه ما یکسری فوایدی دارد، فواید منطقی یا همان بدیهیات 
است، الزامات عقلی است، تلازم ها و روابط متلاطم بین مفاهیم و گزاره ها و قضایاست. آنها 

قید و بند خارجی نیستند. قید و بند عرضی نیستند. قید و بند ذاتی برای تفکرند.
در یک قضیه از صغری و کبری و شرایط منطقی به یک نتیجه می رسیم. این الزام که از 
صغری و کبری به نتیجه ای برسیم این را نمی گویند قید و بند برای تفکر، چون ذات خود 
عقل این قواعد و مقررات را دارد که اینها در همان دانش منطق و علم بیان می شود اما اگر 
اضافه بر این الزامات درون عقل و قواعد منطق، ما یکسری قید و بندهای دیگری را مطرح 

کنیم در واقع جلوی آزاداندیشی را سد می کند.
من فکر می کنم که اسلام هیچ مشکلی با آزاداندیشی ندارد. اسلام شناسان و مسلمانانند 
که بعضا با آزاداندیشی مشکل دارند و با آن مخالفند. شخصیت ها معمولا مانع آزاداندیشی 
می شوند، یعنی قرائت ها مختلف است، تفسیرها مختلف است. من اسلام را به قرائت خودم 
حق می دانم آن وقت اگر کسی حرف های مطرح کند، نظریاتی و افکاری طرح کند که با 
آن برداشت و قرائت من با آن تفکر مخالفت می کنم. می گویم اسلام چنین چیزی را منع 
نمی کند، قرائت من از اسلام منع می کند در حالی که اسلام چیزی جز اراده خدا نمی 
خواهد، اراده خدا بر این تعلق گرفته که انسان عقل و تفکر داشته باشد و آزاد فکر کند. 
براساس منطق، یک حرفی را و ایده ای را مطرح کند به هر کجا کشید این اراده خداست، 
مشیت خداست، ما که نباید در برابر مشیت خدا بایستیم. مشیت خدا بر همین است »لا 

اکراه فی الدین«.
اراده خدا بر این است که ما بنشینیم تفکر کنیم و فکرمان را البته در چارچوب منطق، 
قرآن و استدلال پیش ببریم. پس معنای سخنم این نیست که فکر، یله و رها باشد، بلکه 
دارم از همان ابتدا عرض می کنم که چارچوب منطق رعایت شود، قواعد، بدیهیات و اولیات 
منطقی رعایت شود. اما نتیجه ای که حاصل می شود از تفکر من حتما باید مورد تأیید 

آقای x باشد؟ یعنی او قبول بکند نه! ما چنین چیزی در اسلام نداریم.
به هر حال همه فلاسفه و فقها، مفسر اسلامند و من ملتزم نیستم حرفی که مطرح می 
کنم یا ایده یا نظریه ای که می دهم حتما مورد تأیید آقای زید یا عمرو باشد. من گاهی 
نظریه ای را مطرح می کنم و در چارچوب منطقی از آن دفاع می کنم، هر کسی هم 
که اشکال دارد بیاید باز براساس همان قواعد منطق که خط کش و میزان و مناط تفکر 
صحیح از غیر صحیح است جواب من را بدهد یعنی اشکال به آن نظریه وارد کند. الان 
متأسفانه در جامعه ما این طور نیست، یعنی یکی از بزرگترین موانع آزاداندیشی در واقع 
همین است که شخصیتها برایمان مهم هستند و حفظ شخصیتها بیشتر از قواعد منطق 

برای ما اهمیت دارد.
* استاد حوزه و دانشگاه

آیت الله مکارم شیرازی:

شهرستان ها به حضور فوری مجتهدان
 نیازمند است

آیت الله مکارم شیرازی گفت: باید با تربیت مجتهدان، خلاء عالمان دینی در 
شهرستان ها پر شود.

این مرجع تقلید در ابتدای درس خارج فقه خود که در مسجد اعظم برگزار شد، با اشاره 
به حضور علمای بزرگ در شهرها اظهار کرد: امروز چشم ایران اسلامی بلکه جهان به حوزه 
علمیه قم دوخته شده، چرا که امروز بسیاری از شهرها از علما و مجتهدان خالی شده است.

وی با بیان این که »باید این خلاء را در حوزه پر کنیم« تصریح کرد: این هدف زمانی 
محقق می شود که تحقیقات از این رساله ها شروع شود تا فکرها به حرکت بیافتد و بتوانند 
احکام را از مدارک شرعی استنباط کنند و مراحل اجتهاد یکی پس از دیگری طی شده و 
به اجتهاد مطلق برسند. این مرجع تقلید با تاکید بر این که »نباید حوزه از مجتهدین مطلق 
خالی باشد« ادامه داد: اگر این حرکت صورت گیرد، حوزه یا شهرستان ها، دیگر از مجتهد 
مطلق خالی نخواهد شد؛ امروز شهرستان ها به مجتهد نیاز فوری دارند، چرا که مسائلی 

پیش می آید که نیاز است فورا پاسخ آنها داده شود.
آیت الله مکارم شیرازی در ادامه با ارائه پیشنهاد خود مبنی بر تحقیق فضلا و شاگردان 
از کتاب مضاربه گفت: قصد داریم امسال بحث مضاربه و بانکداری اسلامی را ارائه دهیم، 
بیشتر فضلا این پیشنهاد را دادند و نظر من هم همین است که می شود مشکلات اقتصادی 
را از این راه حل کرد. به گزارش ایسنا به نقل از حوزه نیوز، این مرجع تقلید با بیان این که 
»پیشنهاد می دهم فضلا در سه ماه آینده از کتاب مضاربه تحقیقات انجام دهند« ادامه 
داد: ما موضوع بحث را از کتاب تحریرالوسیله انتخاب کردیم که 20 مسئله از جلد اول 
تحریرالوسیله برای نوشتن رساله های تحقیقی با 5 شرط قرار دادیم که در سه ماه آینده 

یعنی تا پایان شهریور باید تحویل داده شود.
آیت الله مکارم شیرازی اظهار کرد: این تحقیق نباید از 20 صفحه و 3000 کلمه کمتر 

باشد و اولویت با تحقیقاتی است که عربی و تایپ شده باشند.
وی بهره گیری از اقوال، احادیث، استدلال ها، نتیجه گیری و عدم استفاده از کتاب دیگر 
را از دیگر شرایط آن برشمرد و گفت: در سال جدید تحصیلی در مراسمی از صاحبان 

تحقیقات برتر با لوح تقدیر و جوایز ارزنده ای تجلیل به عمل خواهد آمد.

آیت الله علوی گرگانی:

رعایت حقوق زیست محیطی وظیفه همه است
یکی از مراجع تقلید با بیان اینکه با بیان اینکه محیط زیست در همه شرایط 
زندگی دخالت دارد، بر لزوم رعایت حقوق زیست محیطی توسط انسان ها برای 

جلوگیری از تجاور به حقوق دیگر افراد تأکید کرد.
آیت الله العظمی سید محمدعلی علوی گرگانی قبل از ظهر سه شنبه در دیدار مسئولان 
محیط زیست استان قم با بیان اینکه خداوند امور را به دو قسم تقسیم کرده است، افزود: 
برخی از امور در اختیار بندگان قرار داده شده و برخی از امور نیز در اختیار خداوند است که 

مسائل دنیایی در اختیار بندگان و مسائل مربوط به آخرت در اختیار خداوند است.
وی گفت: مردم در دنیا می توانند با تلاش و ایمان به خداوند برای دنیا و آخرت خود 

ذخیره سازند و جایگاه مناسبی در آخرت بدست آورند.
استاد برجسته حوزه عنوان کرد: خداوند انبیا و اولیای الهی را برای آشنایی مردم با دنیا 

و آخرت فرستاده است تا حجت را بر مردم تمام کند.
وی با بیان اینکه انسان ها در برابر محیط زیست مسئول هستند، افزود: انسان ها باید 
شرایط محیط زیست را به خوبی رعایت کنند تا به حقوق دیگران تجاوز نکنند زیرا غفلت 

موجب می شود ضررات جبران ناپذیری به محیط زیست وارد شود.
وی با بیان اینکه محیط زیست در همه شرایط زندگی دخالت دارد، افزود: محیط زیست 
به معنای محیط مردمی و اجتماعی است و چنانچه انسان به محیط زیست بی توجه باشد 

علاوه بر سایر انسان ها مدیون حیوانات و گیاهان نیز می شود.
وی گفت: انسان ها موظفند حقوق مربوط به محیط زیست را رعایت کنند تا مدیون 

حقوق دیگران نشوند.

مدیر کل حفاظت محیط زیست استان قم:

صنایع آلاینده ضررهای جبران ناپذیری به قم 
وارد کرده اند

مدیر کل حفاظت محیط زیست استان قم منشأ اصلی ورود ریزگردها به قم 
را داخلی عنوان کرد و گفت: برخی از صنایع آلاینده ضررهای جبران ناپذیری را 

به استان قم وارد کرده اند.
سید رحمان دانیالی قبل از ظهر دوشنبه در دیدار با آیت الله علوی گرگانی با بیان اینکه 
بهره برداری ناصحیح از منابع خدادادی تبعات بسیاری را برای جوامع انسانی به همراه داشته 
است، اظهار داشت: در نظر داریم در استان قم برای جلوگیری از بروز آسیب های بیشتر در 
زمینه محیط زیست اقدامات مثبتی را انجام دهیم. وی گفت: متأسفانه در استان قم برخی 
از صنایع آلاینده مستقر هستند که ضررهای جبران ناپذیری را به این استان وارد کرده اند 

که یکی از این ضررها وجود ریزگردها است.
تأمین حق آبه ها برای جلوگیری از ورود ریزگردها

مدیرکل حفاظت محیط زیست استان قم با بیان اینکه منشأ اصلی ورود ریزگردها به 
قم داخلی است، افزود: یکی از اقدامات مهمی که برای جلوگیری از ورود ریزگردها باید 
انجام شود، تأمین حق آبه ها است.وی ادامه داد: ریزگردها علاوه بر اینکه اثرات منفی زیست 

محیطی را به همراه دارند بر سلامت جوامع بشری نیز تأثیر بسیاری می گذارند.
حیات وحش قم باید به مردم معرفی و شناسانده شود

دانیالی یکی دیگر از معضلات زیست محیطی استان قم را عدم شناساندن حیات وحش 
این استان عنوان کرد و افزود: باید حیات وحش استان قم به خوبی به مردم معرفی و 
شناسانده شود. وی بیان کرد: بر اساس عرف جهانی 17 درصد از مناطق هر بخش به 
عنوان مناطق حفاظت شده در نظر گرفته می شود تا به صورت بکر و دست نخورده باقی 
بمانند که در استان قم نیز برای تبدیل برخی از مناطق به منطقه حفاظت شده اقداماتی 

انجام خواهد گرفت.
محیط زیست مظلوم است

مدیرکل حفاظت محیط زیست استان قم با بیان اینکه محیط زیست مظلوم واقع 
شده است افزود: امیدواریم با همکاری و همیاری مراجع تقلید و مردم بتوانیم شاهد بهبود 
وضعیت محیط زیست در استان قم باشیم.وی بیان کرد: استفاده از استفتائات مراجع 
تقلید در خصوص محیط زیست می تواند نقش مثبتی در ترویج فرهنگ زیست محیطی 

داشته باشد.
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اخبار
فرماندارقم :

قطع مکرر آب درشهر کهک پذیرفتنی نیست
فرماندار قم گفت : بعد از افتتاح خط انتقال آب از سر شاخه های دز به شهر 
کهک  وجبران کسری آب منطقه موضوع قطع مکرر آب در این شهر به هیچ 

وجه پذیرفته نیست.
رضا سیار در جلسه حل مشکل تامین آب شهر کهک در پی نارضایتی اخیر شهروندان 
کهک در خصوص قطعی مکرر آب در این شهر اظهار داشت : بعد از افتتاح خط انتقال 
آب از سر شاخه های دز وجبران کسری آب منطقه موضوع قطع مکرر آب در این شهر 
به هیچوجه پذیرفته نیست .سپس پس از بحث و بررسی پیرامون این موضوع و ارائه 
توضیحات از سوی مسئولین آب و فاضلاب شهری و روستایی مقرر شد به دستور فرماندار 

قم و انجام کارشناسی لازم در اسرع وقت موانع ومشکلات به طور کامل مرتفع گردد. 
کسری آب شهر کهک جبران می شود 

 به گزارش روابط عمومی فرمانداری قم، سیار در پایان این  جلسه ضمن تشکر از اعضا 
جلسه و قدردانی از تکمیل این پروژه خطاب به نماینده شورای اسلامی شهر کهک که در 
جلسه حضور داشـت گفت : کسری آب شهر کهک تماما جبران می شود و شرط آن صرفه 
جویی جدی در مصرف آب است و اطلاع رسانی و توجیه مردم عزیز توسط شورای اسلامی 
شهر به نحو شایسته انجام شود ، مسئولین آب وفاضلاب هم با مشترکین غیر مجاز و پر 

مصرف برابر مقررات برخورد نمایند .

فرمانده انتظامي استان قم  خبرداد:

افزایش 8 درصدي کشف سرقت در قم
فرمانده انتظامي استان قم با اشاره به افزایش 8 درصدي کشف سرقت در این 
استان، تاکید کرد: با هم افزایي بین واحدهاي این فرماندهي سرقت تا حد زیادي 

کنترل خواهد شد. 
سردار کاظم مجتبایي در سومین کمیسیون مبارزه با سرقت در سال جاري که به 
منظور عملکرد کلانتري 17 قم در راستاي کنترل سرقت برگزار شد، ضمن تقدیر از تلاش 
هاي صورت گرفته، با بیان اینکه یگان هاي فرماندهي انتظامي استان مجموعه واحدي 
هستند که در یک مسیر حرکت مي کنند، افزود: با هم افزایي بین واحدها سرقت تا حد 
زیادي کنترل خواهد شد. وي راه حل این هم افزایي را ارتباط بیشتر بخش هاي تخصصي 
همچون آگاهي و فرماندهي انتظامي شهرستان برشمرد و بر لزوم تشکیل کمیسیون مبارزه 
با سرقت به صورت ماهیانه و گزارش عملکرد روساي کلانتري ها از سطح حوزه استحفاظي 
شان تاکید کرد.  فرمانده انتظامي استان قم گفت: باید معاونت هاي این فرماندهي علاوه بر 
نظارت ستادي، هدایت ستادي نیز انجام دهند. سردار مجتبایي در ادامه با اشاره به افزایش 
8 درصدي کشف سرقت طي دو ماهه گذشته، اظهارداشت: باید نحوه گزارش فرماندهي 
انتظامي شهرستان قم در خصوص کنترل و مبارزه با سرقت به تفکیک کلانتري ها باشد. 

وي سپس بر لزوم تقویت تجسس کلانتري هاي استان تاکید کرد و فرماندهي انتظامي 
شهرستان قم را نیز موظف کرد تا موضوع کنترل مجرمین را در دستور کار خود قرار دهد 
. توجیه کارکنان کلانتري ها محور دیگر سخنان سردار مجتبایي را تشکیل مي داد که 
وي ضمن اشاره به این موضوع بر بازخوردگیري از وضعیت کلانتري ها، اطلاع رساني از 
دستگیري ها و مستند سازي سوژه هاي مهم تاکید کرد. سرهنگ مهدي قدمي نیز در 
ابتداي جلسه طي گزارشي از عملکرد پلیس آگاهي استان، گفت: از دلایل مهمي که 
وضعیت کشفیات امسال نسبت به مدت مشابه سال گذشته بهتر شده است حضور مستقیم 
دادستان قم در عملیات هاي پلیسي این فرماندهي است. رئیس پلیس آگاهي استان قم 
سپس با اشاره به اینکه عملکرد گشتي ها باید بر اساس جغرافیاي جرم باشد، گفت: باید از 
ظرفیت همه پلیس هاي تخصصي در کاهش سرقت استفاده کرد. در ادامه فرمانده انتظامي 
شهرستان قم نیز همکاري مردم را در کشف و کاهش سرقت ها مهم ارزیابي کرد و بر تعامل 
اثرگذار با پلیس هاي تخصصي آگاهي و مواد مخدر تاکید کرد. سرهنگ دیده ور با بیان 
اینکه امسال حدود 75 درصد از سرقت ها توسط معتادان انجام شده است، به ضرورت دوره 
اي جلسات پیشگیري از سرقت در کاهش وقوع سرقت اشاره کرد. سرهنگ "درویشي" 
معاون عملیات فرماندهي انتظامي استان قم نیز با بیان اینکه در ماه هاي اخیر بیشتر سرقت 
ها مربوط به داخل خودرو و موتورسیکلت بوده، بر لزوم کنترل اثر بخش مجرمان تاکید کرد.

مدیرکل راه و شهرسازی استان:

تعمیم و ارتقاء فرهنگ شهر نشینی 
جز در سایه امنیت پایدار امکان پذیر نیست

مدیرکل راه و شهرسازی استان قم گفت: بی تردید تعمیم و ارتقاء فرهنگ 
عمومی شهر نشینی جز در سایه امنیت پایدار امکان پذیر نمی باشد.

محسن بهشتی در مراسم افتتاح کلانتری 20 فاطمیه)س( قم مدیرکل راه و شهرسازی 
استان قم طی سخنانی اظهار داشت: احداث و افتتاح پاسگاه انتظامی فاطمیه)س( شهر قم، 
نمونه بارز همدلی و هماهنگی مسئولین و مردم است.وی احداث کلانتری فاطمیه)س( 
شهر قم را نمونه بارز همدلی و هماهنگی در بین مسئولان و همراهی مردم برشمرد و افزود: 
در بحث توانمند سازی سکونت گاههای غیر رسمی که از مبانی ارتقاء کیفی مبانی توسعه 
شهری می باشد باید از توسعه کمی شهری کاست و به سوی ارتقاء کیفی شهرها رفت.

بهشتی در ادامه ضمن اشاره به تامین هزینه های احداث این کلانتری از محل اعتبارات 
توانمند سازی سکونت گاههای غیر رسمی گفت: این امر برای نخستین بار در کشور در 
خصوص ساخت این کلانتری عملیاتی شد که امیدواریم دیگر استانها با تاسی بر اینکه 
توسعه فرهنگی، اجتماعی جز در سایه امنیت میسور نیست، نسبت به احداث اماکن 
انتظامی، امنیتی از محل این اعتبارات اقدام نمایند.شایان ذکر است این پاسگاه در زمینی به 
مساحت 1100 متر و 1200 متر زیربنا در سه طبقه و با هزینه ای بالغ بر 12میلیارد ریال 
احداث شده و طی مدت 9 ماه آماده بهره برداری گردید. به گزارش روابط عمومی اداره 
کل راه و شهرسازی استان قم، مراسم بهره برداری رسمی از پاسگاه انتظامی فاطمیه)س( 
شهر قم با حضور استاندار، فرمانده انتظامی استان، مدیرکل راه و شهرسازی استان و شرکت 
عمران و بهسازی شهری ایران و تنی چند از دیگر مدیران و مسئولان استانی برگزار گردید.

سرپرست سازمان پایانه هاي مسافربري شهرداري قم خبرداد: 

خدمت رساني به بیش از 85 هزار مسافر 
در تعطیلات نیمه شعبان 

سرپرست سازمان پایانه هاي مسافربري شهرداري قم از خدمت رساني به 
بیش از 85 هزار مسافر در ایام نیمه شعبان و 14 و 15 خرداد در رکسوار شمالي 

خبرداد.
ابوالفضل مستقیمي گفت : با توجه به اینکه اکثر فعالیت هاي این سازمان در ایام نیمه 
شعبان و 14 و 15 خرداد در پارکسوار شمالي بوده است در این ایام  بیش از 2 هزار و 86 
دستگاه اتوبوس از فضاي پارک در پارکسوار استفاده کرده اند. وي در ادامه افزود: در این ایام 
اقداماتي از قبیل ایجاد ایستگاه فرهنگي و پاسخ گویي به مسائل شرعي با همکاري معاونت 
تبلیغ حوزه علیمه قم، چاپ بنرهاي راهنماي مسیر، برگزاري نماز جماعت، آذین بندي 
کلیه پایانه ها و پارکسوارها، نظافت و رسیدگي مستمر به محوطه و سرویس بهداشتي، 
تهیه 25 هزار لیتر آب شیرین و 400 قالب یخ، نصب دوربین هاي حفاظتي، ایجاد ستاد 
گمشدگان، چاپ کارت هاي راهنماي زائر همراه با نقشه کروکي پارکسوار، نصب پایه شارژ 
موبایل و ... صورت گرفته است. مستقیمي در پایان ضمن قدرداني از کلیه مسئولین محترم 
استان و مدیران محترم شهرداري قم که در این ایام در پارکسوار شمالي تشریف فرما شدند.

از همکاري پلیس راهور استان هم قدرداني نمود.

مدیرعامل سازمان مدیریت و نظارت بر تاکسیراني شهرداري قم خبر داد: 

توزیع گسترده انواع لاستیک 
بیست درصد زیر قیمت بازار برای تاکسی ها

مدیرعامل سازمان مدیریت و نظارت بر تاکسیراني شهرداري قم از توزیع 
انواع  براي  انرژي  برچسب  داراي  و  ضمانت  سال  دو  با  لاستیک  گسترده 

خودروهاي تاکسي با تخفیف بیست درصد خبر داد.
مرتضي عزتي با اعلام این خبر افزود: رانندگان انواع خودروهاي تاکسي مي توانند ضمن 
مراجعه به فروشگاه شرکت تعاوني تاکسیراني قم، واقع در قم خیابان امام خمیني )ره( بین 

کوچه 3 و 5 نسبت به تهیه لاستیک با قیمت تعاوني اقدام نمایند.
عزتي با اعلام اینکه در این مرحله با مساعدت مدیریت شرکت تعاوني تاکسیراني؛ 
واگذاري لاستیک تعاوني به کلیه تاکسیرانان اعم از اعضاء تعاوني و سایرین صورت مي گیرد 
خاطرنشان کرد: از کلیه تاکسیداران و تاکسیرانان دعوت شده تا با عضویت دائم در تعاوني به 
عنوان سهامدار؛ نسبت به تقویت بنیه شرکت تعاوني اقدام نموده تا انشاءالله در آینده شاهد 

ارائه خدمات بیشتري در راستاي حمایت از این قشر زحمتکش باشیم.

معاونین استاندار قم در دیدار مدیرکل و معاونین حفاظت محیط زیست استان بر 
ضرورت دستیابی به محیط زیست سالم و پایدار در استان تاکید کردند. 

معاونین استاندار قم در نشست های جداگانه با مدیرکل و معاونین حفاظت محیط زیست 
استان به مناسبت هفته محیط زیست، ضمن تاکید بر انجام اقدامات اساسی در جهت حفظ و 
احیای محیط زیست استان، این مهم را در اولویت برنامه های مدیریت عالی استان برشمردند. 

اخذ مجوزهای زیست محیطی برای اجرای پروژه های عمرانی 
معاون امور عمرانی استانداری قم در دیدار سید رحمان دانیالی با بیان اینکه محیط زیست 
یکی از مهمترین مقوله هایی است که در اجرای پروژه های عمرانی باید مورد توجه قرار بگیرد، 
اظهار داشت: اخذ مجوزهای زیست محیطی برای اجرای پروژه ها و احداث واحدهای صنعتی 

از مهمترین الزامات قانونی است که باید مورد اهتمام ویژه مسوولان امر قرار داشته باشد. 
جواد دلاوری با اشاره به مشکلات گرد و غبار و ریزگردها در استان، بر ضرورت جانمایی 
مناسب و انتقال واحدها و صنوف آلاینده به نواحی و شهرکهای صنعتی تاکید کرد و گفت: 
تدوین و اجرای طرح جامع کاهش آلودگی هوای شهر قم باید از سوی اداره کل حفاظت 

محیط زیست استان قم با مشارکت دستگاههای اجرایی ذیربط با جدیت پیگیری شود. 
برخورد جدی  با واحدهای صنعتی آلاینده 

معاون سیاسی امنیتی استانداری قم نیز در دیدار مدیرکل و معاونین حفاظت محیط 
زیست استان قم با اشاره به اهمیت و جایگاه محیط زیست در تامین امنیت و سلامت 
عمومی جامعه در سخنانی اظهار داشت: با توجه به جایگاه علمی، معنوی و سیاسی شهر 
مقدس قم، مساله آلودگی های زیست محیطی باید مورد توجه و اهتمام مدیران اجرایی 

استان باشد. 
حجت الاسلام و المسلمین علی بنایی با بیان اینکه مقابله و برخورد با واحدهای صنعتی 
آلاینده به ویژه واحدهای غیرمجاز ذوب سرب باید با شدت بیشتری انجام شود، خاطرنشان 

کرد: در جلسات مدیران و روسای دستگاهها به ویژه در کارگروه سلامت باید موضوع مخاطرات 
زیست محیطی و بهداشتی استان ارایه و پیگیری شود و در صورت نیاز به اقدام خاص، این 

موضوع با هماهنگی همه نهادهای مرتبط در شورای برنامه ریزی و تامین انجام می شود. 
برخی مبادی ورودی شهر قم به هیچ عنوان زیبنده این شهر نیست 

سرپرست معاونت هماهنگی امور زائرین استانداری قم نیز در نشست مشترک با مدیرکل 
حفاظت محیط زیست استان قم با اشاره به حضور میلیون ها مسافر و زائر در شهر مقدس 
قم، دستیابی به محیط زیست سالم و پایدار در استان را بسیار مهم ارزیابی کرد و گفت: تامین 
سلامت و رفاه زائران و مجاوران بارگاه ملکوتی حضرت فاطمه معصومه)س( باید در اولویت 

برنامه های دستگاههای اجرایی ذیربط قرار داشته باشد. 
یونس عالی پور در ادامه افزود: وجود گرد و غبار و ریزگردها و همچنین بوی نامطبوع در 
برخی مبادی ورودی شهر قم به هیچ عنوان شایسته و زیبنده این خطه مقدس نبوده و باید 
برنامه های روشن و مشخصی برای برطرف کردن این معضلات با همکاری و همفکری ادارات 

ذیربط از جمله شهرداری قم، سازمان صنعت، معدن و تجارت و ... اندیشیده شود. 
استفاده همه ظرفیت ها جهت تحقق اهداف زیست محیطی 

سرپرست معاونت توسعه مدیریت و منابع انسانی استانداری قم نیز در دیدار دانیالی 
وضعیت استخدامی کارکنان حفاظت محیط زیست استان قم را مورد توجه قرار داد و 
گفت: با توجه به کمبود نیروی انسانی به ویژه در بخش محیط بانی، باید بکارگیری نیروهای 

جدیدالاستخدام در این اداره کل پیگیری شود. 
و  نهادها  سایر  هماهنگی  و  همکاری  با  امیدواریم  کرد:  تصریح  ملکي  ابراهیم 
دستگاههای اجرایی، بتوانیم همه ظرفیت ها و امکانات را در جهت تحقق اهداف و 
دستیابی به شاخص های مطلوب زیست محیطی بکار گرفته و گام های مثبت و موثری 

در این مسیر برداریم. 

با  استان قم   مالیاتی  امور  مدیرکل 
اشاره به اینکه اطلاعات مالیاتی و هویتی 
قریب به سه هزار پرونده مؤدیان مالیاتی 
مالیاتی  یکپارچه  به سامانه  قم  استان 
انتقال داده شده است گفت : بهره برداری 
ادارات  در  مالیاتی  یکپارچه  سامانه  از 
مالیاتی اشخاص حقوقی پس از برگزاری 
دوره های متعدد آموزشی تئوری و عملی 
شروع شده که کار اصلاح جزئیات قریب 
به هزار پرونده با موفقیت به پایان رسیده 

است.
شورای  جلسه  در  که  حسنی  سعید 
فرایند  از  گزارشی  اداری سخن می گفت 
و   داد  ارائه  مالیاتی  جامع  طرح  اجرای 

اظهارداشت : پروژه استاندارد سازی فرآیندهای مالیاتی 
استان  مالیاتی  ادارات  تمام  از سال 1392 در   )PSD(
قم اعم از اشخاص حقیقی و حقوقی، پیاده سازی شد 
و ساختار فیزیکی ساختمان های مالیاتی به گونه ای 
طراحی شده که امکان تغییرات منطبق با استانداردهای 
ابلاغی فراهم گردید و اکنون فاز اول پیاده سازی به طور 
کامل و با موفقیت اجرا گردید و امور مربوطه براساس 

ساختار وظیفه ای انجام می شود.
حسنی با اشاره به اقدامات انجام شده در اجرای طرح 
جامع مالیاتی افزود: کمیته پیاده سازی اداره کل امور مالیاتی 
استان قم در آذر ماه 1393 آموزش های لازم را در مراکز 
طرح جامع مالیاتی دیده اند و کار پیاده سازی را همزمان 
با اعزام مدرسان دوره جهت آموزش شروع کردند و اکنون 
اجرای  در حال  اشخاص حقوقی  مالیاتی  امور  ادارات  در 
سامانه یکپارچه مالیاتی می باشند که انجام کار تا مرحله 

صدور برگ ارزیابی در حال اجراست. مدیر کل امور مالیاتی با 
بیان اینکه آموزش مدیریت تغییر و آموزش سامانه یکپارچه 
مالیاتی برای کلیه مأموران مالیاتی استان قم انجام شده افزود: 
با استقبال همکاران هشت ساعت آموزش مدیریت تغییر و 
40 ساعت آموزش سامانه یکپارچه مالیاتی با موفقیت انجام 

گرفته و گواهی های مربوطه نیز صادر شده است. 
مالیاتی و هویتی  اینکه اطلاعات  به  اشاره  با  حسنی 
قریب به سه هزار پرونده مؤدیان مالیاتی استان قم به سامانه 
یکپارچه مالیاتی انتقال داده شده است افزود: بهره برداری از 
سامانه یکپارچه مالیاتی در ادارات مالیاتی اشخاص حقوقی 
پس از برگزاری دوره های متعدد آموزشی تئوری و عملی 
شروع شده که کار اصلاح جزئیات قریب به هزار پرونده با 

موفقیت به پایان رسیده است.
پیشرفت 80درصدی  پیاده سازی سامانه نرم 

افزاری یکپارچه مالیاتی  در ادارات 
وی با بیان اینکه ثبت نام مؤدیان یکی از اولویت های مهم 

و اساسی در جهت اجرای طرح جامع مالیاتی 
می باشد افزود: پیگیری ثبت نام مؤدیان از 
تا  پیامک  ارسال  و  با مؤدیان  طریق تماس 
حصول وضعیت نهایی پیگیری شده است 
و اکنون وضعیت پیشرفت فرآیند ثبت نام 
مؤدیان نسبتاً مطلوب است ولی به هیچ وجه 
کافی نبوده و رضایت بخش نیست و بایستی 

تلاش بیشتری صورت پذیرد.
مدیر کل امور مالیاتی انجام حسابرسی 
و صدور برگ ارزیابی را از فرآیندهای مهم و 
حساس اعلام و خاطر نشان کرد: با انجام موفق 
کار حسابرسی از طریق سامانه یکپارچه مالیاتی 
و صدور برگ ارزیابی اکنون درصد پیشرفت 
پیاده سازی سامانه نرم افزاری یکپارچه مالیاتی 
در ادارات مالیاتی اشخاص حقوقی و اداره کل امور مالیاتی 

استان قم به 80 درصد رسیده است.
سعید حسنی با بیان اینکه ادارات مالیاتی اشخاص 
سامانه  آموزش  و  تغییر  مدیریت  آموزش  نیز  حقیقی 
یکپارچه مالیاتی را با موفقیت به پایان رسانده اند افزود: 
ادارات مالیاتی اشخاص حقیقی استان قم که در موج سوم 
قرار دارند، آمادگی دارند که کار بهره برداری از سامانه نرم 
افزار یکپارچه مالیاتی را به محض انتقال اطلاعات پرونده 

های مالیاتی شروع کنند.
وی با بیان اینکه ساختار فیزیکی و شبکه های مورد نیاز 
و تهیه تجهیزات در تمامی ادارات در وضعیت مطلوب قرار 
دارد به برگزاری جلسات متعدد هماهنگی جهت پیاده سازی 
طرح جامع مالیاتی اشاره کرد و افزود: جلسه هفتگی با هدف 
بررسی پیشرفت سریعتر طرح باید استمرار داشته باشد تا 

موانع و ابهامات مرتفع و کارها سریعتر به سرانجام برسد.

استاندار قم، بانک ها را سنگر های 
جهاد در شرایط تحریم دانست و گفت: 
برای عملی شدن  باید شرایط مساعد 
تعهدات بانک ها برای کمک به اقتصاد 

کشور فراهم نمود.
حجت الاسلام والمسلمین صالحي منش 
در جلسه شوراي هماهنگي بانک هاي استان 
که در سالن امام جواد )ع( برگزار شد، طي 
سخناني با اشاره به توان بالای موسسات مالی 
و بانک هاي استان اظهار کرد: با همکاری 
های  شاخص  وضعیت  توانیم  می  یکدیگر 
اجتماعی استان را توسعه دهیم و شاهد ثمرات 
این رشد در از بین بردن اختلاف سطح درآمد 
در بین قشرهای مختلف باشیم. وی با اشاره 

به کلام خداوند در افزایش توان افراد بواسطه سنت نیکوی 
قرض الحسنه ادامه داد: بانک های استان در زمینه اعطاي 
تسهیلات قرض الحسنه از تلاش خوبی برخوردارند که 

امیدواریم این سطح پراخت ها افزایش یابد.
جذب سرمایه های ملی برای تحرک اقتصادی استان

حجت الاسلام والمسلمین صالحی منش با تاکید بر 
حمایت از حقوق بانک ها در بازپرداخت تسهیلات بانکی 
خاطرنشان کرد: در کنار خدماتی که بانک ها ارائه می دهند 
شایسته است که وام گیرندگان نیز نسبت به بازپرداخت به 
موقع اقساط تسهیلات احساس مسئولیت نمایند و به حفظ 
سرمایه های بانکی کمک کنند. رئیس شورای هماهنگی 
بانک های استان با بیان اهمیت حضور بانک های خصوصی 
در توسعه استان خاطر نشان کرد: لازمه تحرک اقتصادی 
استان همکاری همه جانبه همه بخش ها و حضور در عرصه 
هاي تولیدی و استفاده از ظرفیت های حداکثری در جذب 

سرمایه های ملی برای استان است.
 ضرورت بکارگیری توانمندی جوانان در طرح هاي 

غنی سازی اوقات فراغت
حجت الاسلام والمسملین صالحی منش همچنین در 
مراسم افتتاح طرح غنی سازی اوقات فراغت در ساختمان 

به ضرورت  اشاره  با  استان  احمر  جوانان جمعیت هلال 
بکارگیری توانمندی جوانان در بهبود کیفیت طرح های 
غنی سازی اوقات فراغت گفت: استفاده از فکر و نیروی 
جوانان جمعیت هلال احمر ظرفیتی با ارزش برای استان 
است. استاندار قم طي سخناني اظهار کرد: کمک های بشر 
دوستانه جمعیت هلال احمر در استان و سایر نقاط کشور 
ارزش و جایگاهی ویژه برای امدادگران در بین مردم بوجود 
آورده است. وی با قدرداني از خدمات جمعیت هلال احمر در 
عرصه هاي مختلف تصریح کرد: زحمات و تلاش های شبانه 
روزی این جمعیت برای رشد و توسعه خدمات امدادی در 

استان قابل ستایش است. 
استاندار قم با بیان این کلام امیر مومنان علی )ع( که 
فرصت ها مانند ابرهای آسمان از دست می روند افزود: 
جوانی فرصتی مغتنم است و شما جوانان جمعیت هلال 
احمر بعنوان الگوهایی قابل احترام در بین مردم بایستی از 
نیرو و انگیزه های جوانی خود بهره کافی ببرید. نماینده عالي 
دولت در استان با اشاره به اتمام سال تحصیلي و آغاز فصل 
تابستان خاطرنشان کرد: از این فرصت مي توان براي آموزش 

به جوانان و نوجوانان استفاده کرد. 
حجت الاسلام والمسملین صالحی منش با اشاره به 
ضرورت بکارگیری توانمندی جوانان در بهبود کیفیت طرح 

های غنی سازی اوقات فراغت گفت: استفاده 
از فکر و نیروی جوانان جمعیت هلال احمر 

ظرفیتی با ارزش برای استان است.
ساماندهي سکونت گاهای 

غیر رسمی در قم
استاندارقم همچنین در مراسم بهره برداري 
از ساختمان کلانتري 20 فاطمیه قم ضمن 
تاکید بر ساماندهي سکونت گاهای غیر رسمی 
در  قم  غیررسمي  هاي  گاه  سکونت  گفت: 
راستاي تامین زیرساخت هاي اساسي محلات 

کمتر برخوردار باید ساماندهی شوند.
محمدصادق  والمسلمین  حجت الاسلام 
صالحی منش  طي سخناني از زحمات نیروي 
انتظامي در تامین امنیت استان قم قدرداني 
کرد. حجت الاسلام والمسلمین صالحي منش با اشاره به 
تعامل و هماهنگي مسئولان امنیتي-انتظامي و مدیران 
ستادي و اجرایي در راستاي تحقق شهر با معیارهاي اسلامي 
افزود: در صورتیکه هدف رضاي پروردگار باشد خدمت رساني 

نیز به وجه احسن انجام خواهد شد.
تجهیز کلانتري ها به سیستم هوشمند 
پایش تصویري در راستاي کاهش جرائم

استاندار قم با اشاره به نقش برنامه هاي پیشگیرانه در 
مسئله ي وقوع جرم افزود: همه ي مسئولین استان باید 
نیروي انتظامي را در کاهش آمار جرائم یاري دهند. نماینده 
عالي دولت در استان همچنین تجهیز کلانتري ها به سیستم 
و  راستاي کاهش جرائم  را در  پایش تصویري  هوشمند 
افزایش ضریب امنیت معابر بسیار مهم برشمرد و تصریح 
کرد: در این راستا قدم هاي بسیار خوبي برداشته شده است 

که امیدواریم ادامه دار باشد.
وي در ادامه مسئله ي سکونت گاه هاي غیررسمي در قم 
را مورد توجه قرار داد و ضمن تاکید بر ساماندهي این سکونت 
گاه ها خاطرنشان کرد: در راستاي تامین زیرساخت هاي 
اساسي محله هاي جدید و کمتر برخوردار قم باید تلاش 

مضاعف شود.

معاونین استانداردر دیدار با مدیرکل  حفاظت محیط زیست استان تاکید کردند:

 ضرورت دستیابی به محیط زیست سالم و پایدار دراستان قم 

مدیرکل امور مالیاتی استان قم خبرداد: 

انتقال سه هزار پرونده مؤدیان به سامانه یکپارچه مالیاتی 

استاندار قم خواستار شد:

استفاده از ظرفیت بانک های خصوصی در توسعه استان

مشاور استاندار قم در امور اقتصادی 
های  بانک  تسهیلات  تمامی  گفت: 
عامل استان قم به ویژه وام های تولید 
و اشتغال باید در داخل استان سرمایه 

گذاری شود.
سید رضا دهناد عصر دوشنبه در جلسه 
شورای هماهنگی بانک های استان با بیان 
این مطلب افزود: متاسفانه سهم تولید و 
تسهیلات  دریافت  از  قم  استان  صنعت 
بانک های عامل فقط 8 درصد است و این 
معضلی است که باید برطرف شود. وی با 
اشاره به وابستگی اقتصاد کشورمان به بانک 
ها، خاطرنشان کرد: در 15 سال گذشته، 
سهم بانک های عامل در تولید ناخالص ملی 
حدود 70 درصد و سهم دیگر منابع از جمله 
بورس فقط یک درصد بوده و امروز شاهد 

توسعه نیافتگی نظام بانکی کشور هستیم.
نباید توسعه و پیشرفت استان به بهانه 

کمبود اعتبارات دولتی متوقف کنیم
دهناد با بیان اینکه نحوه جذب منابع، 
بازتوزیع منابع، نحوه مشارکت، نرخ سود و 

حتی زمان توزیع منابع در بانک ها نامعلوم 
بوده و ایراداتی دارد، اظهار داشت: اعتبارات 
دولتی به دلیل انباشت مشکلات از دولت 
قبل، محدودیت هایی دارد، اما هیچ دلیلی 
ندارد که توسعه و پیشرفت استان را به بهانه 
کمبود اعتبارات دولتی متوقف کنیم. وی در 
پایان تصریح کرد: شاخص های اجتماعی از 
جمله ازدواج جوانان و برخی ناهنجاری ها 
مستقیما با شاخص ها و وضعیت اقتصادی 
جامعه مرتبط است، از این رو بانک های عامل 
استان قم باید پرداخت تسهیلات به ویژه وام 
های ازدواج و تسهیلات به واحدهای تولیدی 

را با جدیت پیگیری کنند. 
پول مردم قم در دیگر استان ها 

سرمایه گذاری می شود
مدیرکل دفتر هماهنگی امور اقتصادی 
استانداری قم نیز در این جلسه با اشاره به 
اینکه بانک های استان نقش موثری در توسعه 
استان ایفا نمی کنند، گفت: متاسفانه بانک ها 
پولی را که برای استان باید استفاده شود را 
به دیگر استان ها می دهند. مجید آوری فرد 

افزود: شاخص های ارزیابی بانک های عامل 
استان قم بر اساس نیازها و توقعات استان، 
بومی سازی شده و عملکرد بانک ها بر همین 
اساس مورد ارزیابی قرار می گیرد.وی بیان 
داشت: امروز قطعا مسوولان ارشد استان از 
بانک ها توقع دارند تا با همت و تلاش مضاعف 
در جهت رشد و توسعه و آبادانی قم همراهی 
کرده و گام های موثر و جدی در این جهت 
بردارند. وی با بیان اینکه بانک های عامل 
استان توانسته اند نسبتا منابع خوبی را جذب 
کنند، اظهار داشت: در ارزیابی کلی از بانک 
های استان مشاهده می شود که برخی بانک 
ها بسیار موفق و برخی دیگر بسیار ضعیف 
عمل کرده اند که در نتیجه تیم بانکی استان 

در رده متوسط قرار می گیرد. 
فاصله بسیار زیاد میزان منابع و 

مصارف بانک های استان
استانداری  اقتصادی  امور  مدیرکل 
و  منابع  میزان  زیاد  بسیار  فاصله  از  قم 
مصارف بانک های استان به عنوان یکی از 
مهمترین شاخص های ارزیابی، انتقاد کرد 

و گفت: پرداخت تسهیلات در بانک های 
عامل استان به لحاظ کمی و کیفی دارای 
مشکلاتی است که باید حتما اصلاح شود. 
وی با بیان اینکه متاسفانه مشارکت بانک 
های استان قم در انجام پروژه های بزرگ و 
در بخش تولید و صنعت بسیار اندک است، 
خاطرنشان کرد: بانک های عامل استان باید 
در جذب منابع قرض الحسنه و پرداخت 
تسهیلات ازدواج و تولید اهتمام ویژه ای 
داشته باشند. آوری فرد در پایان تصریح 
کرد: برخی بانک ها نسبت معوقات خود را 
با محدود کردن پرداخت تسهیلات در یکی 
دوسال گذشته پایین آورده اند، اما دستیابی 
به این شاخص با این راهکار به هیچ عنوان 
نشانه موفقیت نیست و بانک ها باید برای 
کاهش معوقات و نیز نسبت منابع به مصارف 
برنامه ریزی روشن و مشخص داشته باشند.

های  بانک  هماهنگی  شورای  جلسه 
استان قم با حضور مدیران و روسای بانک 
های عامل استان و جمعی از مسوولان ارشد 

قم در  استانداری قم برگزار شد.

مشاور اقتصادی استاندار عنوان کرد

سهم 8 درصدی تولید و صنعت قم از تسهیلات بانکی



3 اقتصادی

آخرین نرخطلا د ر ایران 

4,129,000یک مثقال طلا

953,180یک گرم طلای 18

آخرین نرخانواع سکه

9,310,000سکه بهار آزاد ی

9,310,000سکه امامی

4,780,000نیم سکه

2,670,000ربع  سکه

1,800,000سکه یک گرمی

قیمت بازارنام خود رو

 20634,300,000 تیپ 5

 206SD37,000,000وی 8

GLX 405 32,300,000پژو 

SLX 405 32,500,000پژو 

ELX 43,500,000پژو پارس 

 39,000,000پژو پارس سال

E2 90 46,000,000تند ر 

LX 33,000,000رانا 

TU5 33,500,000رانا 

LX 30,500,000سمند 

LX EF7 31,000,000سمند 

ELX 37,000,000سورن 

قیمت بازارنام خود رو

300 S 75,000,000زوتی 

 17,000,000سایپا کارا 151

 21,000,000سایپا 111

 20,500,000سایپا 131

 20,500,000سایپا 132

SX 24,500,000سایپا تیبا 



قیمت بازارنام خود رو

315MVM41,500,000

530MVM42,000,000

MVM X3368,000,000

MVM X3375,000,000جدیداتومات

MVM11020,500,000چهارسیلندر

در سال 93 ثبت شد؛

تورم 14 درصدی اجاره بها در شهرهای بزرگ
بانک مرکزی اعلام کرد که شاخص بهای مسکن اجاره ای در پایان سال 

گذشته در شهرهای کوچک، بزرگ و متوسط افزایش یافته است.
شاخص بهای مسکن اجاره ای در مناطق شهری ایران در سه ماهه چهارم سال گذشته 
به 165.5 رسید که نسبت به سه ماهه پاییز 2.7 درصد و نسبت به فصل پایانی سال 
1392، 14.4 درصد افزایش دارد. این در حالی است که متوسط شاخص بهای مسکن 

اجاره ای در سال گذشته 15.6 درصد افزایش یافته است.
شاخص بهای مسکن اجاره ای در استان های کشور

بنابر آنچه بانک مرکزی اعلام کرده است شاخص بهای مسکن اجاره ای در زمستان 
سال گذشته نسبت به پاییز در کلیه استان های کشور افزایش یافت. بیشترین میزان 
افزایش متعلق به استان یزد با 5.6 درصد بود و کمترین آن به سمنان با 1.5 درصد 
اختصاص دارد. این درحالی است که بهای مسکن اجاره ای در تهران 2.3 درصد افزایش 

داشته است.
بهای مسکن اجاره ای در شهرهای بزرگ

آمارها نشان می دهد که در زمستان سال گذشته شاخص بهای مسکن اجاره ای 
در شهرهای بزرگ نسبت به مدت مشابه سال قبل از آن 14.3 درصد افزایش یافته 
و متوسط این شاخص به 15.6 درصد رسیده است. همچنین در شهرهای متوسط 

شاخص بهای مسکن اجاره ای با رشد 14.3 درصدی همراه بوده است.
اما در شهرهای کوچک باز هم شاخص رشد کرد به گونه ای که 17.6 درصد در مقایسه 
با زمستان سال 1392 افزایش دارد. در مجموع متوسط شاخص بهای اجاره خانه در 

شهرهای کوچک در سال 1393، 19.5 درصد رشد نشان می دهد. 

چرا مصوبه کسر حق بیمه بن کارگران
 از سر گرفته شد؟

در حالی که نزدیک به یکسال از لغو مصوبه کسر حق بیمه بن کارگری 
می گذرد، سازمان تامین اجتماعی به این نتیجه رسیده است که کسر حق بیمه 

از کمک هزینه اقلام خانوارهای کارگری را اعمال کند.
 اسفند ماه سال 1392 با ابلاغ مصوبه جدید افزایش حق بن نقدی کارگران مقرر شد 
که از ابتدای فروردین ماه سال 1393 مبلغ 80 هزار تومان به عنوان بن نقدی به کارگران 
پرداخت شود که نسبت به سال قبل 30 هزار تومان افزایش داشت، بر همین اساس 
سازمان تامین اجتماعی با صدور بخشنامه ای کسر بیمه از مبلغ مذکور را خواستار شد اما 
این اقدام در آن زمان با واکنش کانون عالی انجمن های صنفی کارفرمایان رو به رو شد به 
نحوی که در نامه ای به کلیه تشکل های کارفرمایی کشور، کسر حق بیمه از بن کارگری را 
هزینه ای اضافی بر کارفرمایان دانست و اعلام کرد که با این بخشنامه کارفرمایان علاوه بر 
پرداخت 80 هزار تومان حق بن، باید 23 درصد آن یعنی 18 هزار و 400 تومان دیگر نیز 
بابت بیمه و مالیات به ازای هر کارگر بپردازند که این امر فشار مضاعفی را به کارگاههای 
بزرگ تحمیل می کند. در همین راستا، یک نسخه از نامه مذکور به معاونت روابط کار 
وزارت تعاون،کار و رفاه اجتماعی ارسال شد و به دنبال آن معاونت روابط کار نیز در راستای 
درخواست کانون عالی انجمن های صنفی کارفرمایان ایران، مجوز عدم کسرحق بیمه از بن 

کارگری توسط سازمان تامین اجتماعی را صادر کرد.
به این ترتیب مصوبه دویست و سی و پنجمین جلسه شورای عالی  کار مبنی بر عدم 
کسر حق بیمه از کمک هزینه اقلام خانوار به سازمان تأمین اجتماعی ابلاغ شد تا در میان 
اعتراضات گسترده فعالان و تشکل های کارگری، 80 هزار تومان هزینه اقلام مصرفی 
خانوارهای کارگری در ردیف مزایای رفاهی و انگیزشی موضوع تبصره 3 ماده 36 قانون کار 
قرار گیرد و با این توجیه سازمان تامین اجتماعی آن را مشمول کسور بیمه و بازنشستگی 
نداند. حال پس از گذشت یکسال اجرای این مصوبه از سر گرفته شده و آنچه بیش از هر 

چیز جای سوال دارد این است که اساسا مصوبه چرا لغو و چرا دوباره از سر گرفته شد؟
البته در چرایی لغو مصوبه همین بس که دولت به عنوان کارفرمای بزرگ در جهت 
تامین خواست کارفرمایان گام برداشته و از آنجا که بخش اعظمی از بنگاههای اقتصادی،  
دولتی و تحت اختیار دولت هستند منافع کارفرمایان را لحاظ کرده است حال آنکه کسر 
حق بیمه از بن کارگری به سود کارگران بوده و در آتیه و دوران بازنشستگی آنها تاثیر 
بسزایی دارد مضاف بر اینکه از این طریق میلیاردها تومان عاید سازمان تامین اجتماعی 
می شود. در همین زمینه علی خدایی مشاور کانون عالی شوراهای اسلامی کار کشور 
می گوید: جامعه کارگری مخالف کسر حق بیمه از بن کارگری نیست و سال گذشته به 
این دلیل به لغو مصوبه اعتراض کردیم که معتقدیم پرداخت حق بیمه از بن کارگری تاثیر 

زیادی در دوران بازنشستگی کارگران دارد.
او می گوید: شاید رقم حق بیمه ای که از بن کارگری کسر می شود، اندک باشد ولی در 

آتیه کارگر و مزایایی از قبیل از کارافتادگی و حقوق ایام بیکاری او تاثیرگذار است.
خدایی می افزاید: استناد دولت به اینکه پرداخت حق بن و مسکن جزو مزایای رفاهی 
و انگیزشی است قبول ولی این موضوع ناقض قانون تامین اجتماعی نیست چرا که بند 
5 ماده 2 قانون تامین اجتماعی صراحتا می گوید کارفرماها مکلفند از کلیه پرداختهای 
مستمر کارگران حتی پرداختهای غیرنقدی،  حق بیمه کسر و معادل ریالی آن را محاسبه 

و پرداخت کنند.
وی معتقد است که فارغ از بن کارگری، از حق مسکن، حق اولاد و عائله مندی کارگران 
هم باید حق بیمه کسر شود و در توضیح دلیل از سرگیری مصوبه می گوید: طبعا منافع 

سازمان تامین اجتماعی در این قضیه دیده شده است.
بر اساس بند 5 ماده 2 قانون تامین اجتماعی، مزد کارگر شامل هرگونه وجوه و مزایای 
نقدی و غیرنقدی مستمر است که در مقابل کار به بیمه شده داده می شود و ماده 30  قانون 
تامین اجتماعی، کارفرمایان را مکلف کرده تا از کلیه وجوه و مزایای نقدی و غیر نقدی 
مذکور حق بیمه مقرر را کسر و به اضافه سهم خود به سازمان تامین اجتماعی پرداخت 
کنند.از آنجا که بن کارگری بخشی از مزد کارگران به شمار می رود کارفرمایان موظفند 
بابت آن به سازمان تامین اجتماعی حق بیمه پرداخت کنند چرا که این مساله مستقیما 
با منافع بیمه شدگان شاغل و بازنشستگان تامین اجتماعی در ارتباط است.به نظر می رسد 
از سرگیری مصوبه بی ارتباط با کسری بودجه و محدودیت منابع سازمان نباشد چرا که با 
توجه به افزایش تعداد بازنشستگان و مستمری بگیران، این عایدی کسری بودجه سازمان 

را به نوعی جبران می کند. 
علاوه بر این سازمان تامین اجتماعی مصمم است تا با از سرگیری کسر حق بیمه از بن 
کارگری کیفیت خدمت رسانی به کارگران و بازنشستگان تحت پوشش خود را به نوعی 

افزایش دهد و از این ظرفیت قانونی در سالجاری استفاده کند.

کشمکش ها بر سر تعیین قیمت خودروهای داخلی و مرجع تعیین کننده بیش از 
یک سال است که ادامه پیدا کرده  است، اکنون بنا بر اعلام شورای رقابت مکانیزم 
تعیین قیمت خودرو از سوی این شورا تهیه شده، اما در گیر و دار یک ابهام قانونی 

متوقف شده است.
 چالش بر سر انحصاری یا غیر انحصاری بودن خودرو از سال گذشته آغاز شد و موضع 
وزارت صنعت در این مورد این بود که نام خودرو باید از لیست کالاهای انحصاری خارج شود 
تا شورای رقابت دیگر مرجع تصمیم گیری در مورد میزان افزایش قیمت این کالا نباشد و 

خودروسازان بتوانند افزایش قیمت مورد نظر خود را اعمال کنند.
در بین این کشمکش ها در ابتدای سال جاری خودروسازان اقدام به اعمال افزایش یک 
درصدی قیمت کردند که در ابتدا با واکنش عضو ناظر مجلس درشورای رقابت مواجه شد. 
امامی با اعتراض نسبت به افزایش قیمت خودرو بدون اعلام به شورای رقابت و دریافت مجوز 
از این شورا هر گونه افزایش قیمتی را غیر مجاز دانست و البته تاکید کرد که طبق تصمیم 

دولت قرار نیست هیچ افزایش قیمتی در بخش خودرو در سال جاری اتفاق بیافتد.
چندی بعد اما تکلیف این افزایش یک درصدی قیمت از سوی رییس شورای رقابت 
روشن شد و با در نظر داشتن این امر که شورای رقابت مرجع تصمیم گیری قیمت های 
کارخانه ای خودروهای داخلی است، رضا شیوا تاکید کرد که هیچگونه افزایش قیمتی درمورد 
این قیمت ها به وجود نیامده  بلکه افزایش یک درصدی قیمت خودرو به افزایش یک درصدی 

مالیات بر ارزش افزوده مربوط می شود که البته قانونی است.
اما درخواست خودروسازان برای تغییر قیمت ها فراتر از افزایش یک درصدی مربوط به 
مالیات ارزش افزوده است، خودروسازان با استناد به نرخ تورم، افزایش هزینه های گمرکی، 
حقوق و دستمزدها و قیمت حامل های انرژی قیمت خودرو ثابت ماندن قیمت خودرو را امری 

غیرمعقول دانسته و تقاضای 10 تا 15 درصدی افزایش قیمت کردند.
با این حال موضع شورای رقابت در این  باره متفاوت است، شورای رقابت بر خلاف 
خودروسازان معتقد است که کاهش نرخ یورو باید تولید خودروهای ارزبر را ارزان تر کرده 
باشد.پاسخ خودروسازان به گفته های شیوا در مورد ارزان شدن یورو و تاثیر آن در خرید 
قطعات خارجی، این بود که خودروسازان از ارز مبادلاتی استفاده می کنند که نرخ آن افزایش 

داشته است، بنابراین کاهش نرخ یورو تاثیری بر کاهش هزینه های آنها ندارد.
از سوی دیگر رییس شورای رقابت با تحلیل وضعیت بازار خودروهای داخلی، وضعیت 
خریداران را به گونه ای نمی بیند که کشش افزایش قیمت را داشته باشند و به خودروسازان نیز 

پیشنهاد کرد که کیفیت تولیداتشان را افزایش دهند.
شیوا بر این موضع خود مقاومت کرد و با فشار خودروسازان برای تعیین میزان افزایش 
قیمت در سال جاری اعلام کرد که در این باره مذاکره ای با آن ها نخواهد داشت بلکه با استفاده 
از فرمول و با در نظر داشتن عوامل تاثیرگذار در این قضیه از جمله تورم و کیفیت محصولات، 

فرمول افزایش قیمت را تعیین خواهد کرد.

این بحث و گفت وگوها تا جایی ادامه پیدا کرد که مددی، یک عضو ناظر شورای رقابت 
با تاکید بر اینکه مکانیزم قیمت گذاری خودرو تهیه شده است، اما هنوز هیچ تعرفه افزایش 
قیمتی مشخص نیست، تصریح کرد که افزایش 10 درصدی قیمت خودرو اگرچه از نظر 

خودروسازان قطعی است، اما از نظر شورای رقابت هنوز هیچ افزایشی قطعی شده  نیست.
اما مشکل فراتر از جدل بین خودروسازان و شورای رقابت پیش رفت؛ به این ترتیب که 
شورای رقابت با اشاره به ماده 21 مصوبه مجلس مربوط به قانون الحاقیه برخی مواد به قانون 
تنظیم بخشی از مقررات مالی دولت، اعلام کرد که به دلیل ابهام در این قانون و مشخص 
نبودن مرجع تشخیص وضعیت خودرو به لحاظ انحصاری بودن، تا پاسخ مجلس و تعیین 

تکلیف آن، درباره افزایش قیمت خودرو تصمیم گیری نخواهد کرد.
طرح ابهام در مرجع تعیین انحصاری بودن خودرو و قیمت گذاری کالاهای انحصاری از 

سوی شورای رقابت، دایره اختلافات را به مجلس کشاند.
اگر چه رییس شورای رقابت طی نامه ای به لاریجانی خواستار رفع ابهام در مرجع 
قمت گذاری خودرو شده است، اما اظهارات شیوا حاکی از آن است که شورای رقابت تمایلی 

به پذیرش پیشنهاد خودروسازان برای افزایش قیمت در سال جاری ندارد.
 با اینکه هنوز مجلس تکلیف ابهام قانونی مطرح شده را روشن نکرده است، اما نادر قاضی 
پور، عضو ناظر مجلس در شورای رقابت اعلام کرده است که بعد از بررسی های کارشناسی 

درباره تعیین نرخ خودرو در شورای رقابت مقررشد تا قیمت خودرو افزایش نیابد.
 در حالیکه شورای رقابت از هرگونه اعلام نظر قطعی مبنی بر افزایش یا عدم افزایش قیمت 
خودرو سرباز می زند، قاضی پور معتقد است که تا زمان تعیین تکلیف انحصاری بودن یا نبودن 

خودرو، قیمت گذاری خودرو با مولفه های اعلام شده با شورای رقابت است.
 این درحالی است که موید حسینی صدر، یکی دیگر از نمایندگان مجلس اعتقاد دارد 
که آنچه موجب تداوم انحصار در بازار خودروهای داخلی شده ، فرمول سازمان حمایت از 

تولیدکنندگان و مصرف کنندگان و شورای رقابت برای قیمت گذاری بوده است.
 وی با تاکید بر اینکه عده ای در صنعت خودرو هستند که اجازه شفاف شدن هزینه های 
تولید و قیمت نهایی خودرو را نمی دهند، درباره ادامه وضعیت موجود در زمینه قیمت گذاری 
خودرو، اظهار کرد: اگر خودرو نیز مثل سایر کالاها از شمول انحصار خارج شود و مردم بتوانند 
هر خودرویی که اراده کردند خریداری کنند به سرعت هم قیمت خودرو متعادل می شود و 

هم کیفیت تولیدات داخلی افزایش می یابد.
 رضا رحمانی دیگر نماینده مجلس نیز درباره نقش فعلی شورای رقابت در قیمت گذاری 
خودرو می گوید تصمیم گیرنده نهایی در این خصوص وزارت صنعت، معدن و تجارت است و 

اصلاً مرجع تشخیص انحصاری بودن یا نبودن خودرو با دولت است.
 در نهایت روشن شدن تکلیف خودروسازان، خریداران و مراجع قیمت گذاری، منوط به 
اعلام موضع دقیق مجلس در مورد وضعیت انحصار در بازار خودرو و مرجع شایسته تشخیص 

این امر است تا شاید سکوت شورای رقابت نیز در این زمینه شکسته شود. 

 ما برای کارخانه هایمان که تکنولوژی های قدیمی دارند الکتروموتور هایی را از چین وارد می کنیم که پنج 
برابرالکتروموتور هایی مصرف انرژی دارند که در اروپا تولید می شود و بعد خوشحال هستیم که هزینه تمام 

شده سرمایه گذاری مان پایین تر است، اما متوجه نیستیم که به اقتصاد ملی مان لطمه میزنیم."
محمد پارسا - نایب رییس سابق کمیسیون انرژی اتاق بازرگانی تهران - و رییس فدراسیون صادرکنندگان انرژی و صنایع 
وابسته ایران - گفت: دولت در سال 1382 حدود 10 تا 12 هزار میلیارد یارانه پرداخت می کرد، اما در دو سال قبل که نرخ 
نفت و بنزین بالا بود حدود 300 هزار میلیارد تومان یعنی 1.5 برابر بودجه یارانه می دادیم که در حال حاضر رقم یارانه تقریبا 
60 درصد زمان گذشته یعنی حدود 180 هزار میلیارد تومان است، یارانه ای که امروز داده می شود معادل بودجه است و 

به ازای یارانه ای که پرداخت می شود دولت بدهکاری های زیادی دارد.
وی ادامه داد: در حال حاضر دولت بیش از 250 هزار میلیارد تومان از دولت قبل بدهی به ارث برده است، این بدهی ها 
باید از محل فروش نفت، مالیات ها و درآمد های دیگر تامین شود در حالی که عملا اثر یارانه دادن بیهوده شده است به 
این دلیل که بنزین ارزان باعث شده که مصرف بنزین در اتومبیل های کشور ما 2 تا 3 برابر مصرف بنزین و گازوئیل در 

کشور های دیگر باشد.
این کارشناس حوزه انرژی عنوان کرد: ما بدترین موتورها را به کشور وارد و یا تولید می کنیم، امروز موتورهایی وجود 
دارند که 3.5 لیتر بنزین در 100 کیلومتر مصرف دارند، اما در کشور ما موتور هایی استفاده می شوند که مصرف سوخت 

بسیار بالایی دارند.
وی ادامه داد: عملا با این میزان مصرف حجم یارانه دادن بیشتر می شود، از سوی دیگر تکنولوژی  ما در کارخانه ها قدیمی 
است، ما برای کارخانه هایمان الکتروموتور هایی را از چین وارد می کنیم که پنچ برابرالکتروموتور هایی است که در اروپا تولید 
می شوند، بعد خوشحال هستیم که هزینه تمام شده سرمایه گذاری مان پایین تر است اما متوجه نیستیم که به اقتصاد 
ملی مان لطمه وارد می کنیم،اقتصادی که نسبت به حجم واقعی آن تعادل و گردش مناسب نداشته باشد مانند اقتصاد ما 

دچار مشکلاتی چون تورم و رکود تورمی می شود.

مرجع قیمت گذاری خودرو در ابهام؛

ضد و نقیض های قیمت گذاری خودرو و شورای رقابت

 رییس فدراسیون صادرکنندگان انرژی و صنایع وابسته ایران؛

لطمه ای که کارخانه هایمان از تکنولوژی های چینی می بینند

گزارشات میدانی با استناد به آمارهای بانک مرکزی نشان 
دارد،  نزولی  روند  ماه  هر  تورم  شاخص  اینکه  با  می دهد 
اما کالاهای اساسی مانند گوشت، مرغ، نان، میوه، برنج ، 
مسکن و ... است با افزایش  بیش از 40 درصدی در یکسال 
اخیر مواجه شده مهار تورم، کلید واژه مهمی است که در 
یک سال گذشته زیاد از زبان دولتمردان شنیده ایم. حسن 
روحانی و تیم اقتصادی وی معتقدند که دولت را با تورم بیش 
از 40 درصدی از محمود احمدی نژاد تحویل گرفته اند و آن 
را به چیزی در حدود زیر 15 درصد رسانده اند. این گفته 
اقتصاددانان دولت یازدهم مهر تایید بانک مرکزی و مرکز 
آمار ایران را هم در یک سال اخیر به خود گرفته و اکثر 
کارشناسان هم معتقدند که دولت در مهار تورم موفق بوده 
است. اما سوال اساسی این است چرا باتوجه به این که نرخ 
تورم هر ماه با تنزلهای قابل توجهی مواجه میشود اما مردم 
عادی این روند کاهشی را در زندگی خود احساس نمیکنند؟!

  اما وقتی به بطن جامعه و زندگی مردم می رویم، ماجرا متفاوت 
می شود. علی رغم این که هر ماه خبر کاهش نرخ تورم از سوی 
نهاهای مسئول اعلام می شود، اما مردم برای تامین نیازهای اساسی 
خود با مشکل رو به رو هستند. کالاها و خدمات اساسی مورد نیاز 
مردم هر روز گران تر از قبل به دست آن ها می رسد تا آن ها چیزی 
از کاهش نرخ تورم را در زندگی خود احساس نکنند. حتی اگر به 
قول اقتصاددانان با کاهش نرخ تورم شتاب افزایش قیمت ها کاهش 
پیدا کند، اما انگار نیازهای اساسی مردم از این قاعده اقتصادی تبعیت 

نمی کند.
بانک مرکزی و مرکز آمار با استفاده از الگوی های بین المللی با 
محاسبه تغییرات قیمت 385 قلم کالا و خدمت نرخ تورم را محاسبه 
می کنند. این 385 قلم کالا و خدمت در 12 گروه اصلی قرار می 
گیرند که شامل خوراکی ها و آشامیدنی ها، دخانیات، پوشاک و کفش، 
مسکن، آب، برق و گاز و سایر سوخت ها، اثاث لوازم و خدمات مورد 
استفاده در خانه، بهداشت و درمان، حمل و نقل، ارتباطات، تفریح و 
امور فرهنگی، تحصیل، رستوران و هتل و کالاها و خدمات متفرقه 
می شوند. هر کدام از این گروه ها زیر مجموعه های مختلفی دارند. با 
در نظر گرفتن وضعیت اکثر خانوارهای ایرانی در شهرهای مختلف در 
میابیم که اکثر خانوارهای ایرانی از نظر اقتصادی در طبقه متوسط، 
نیمه متوسط و ضعیف قرار دارند و خانوارهای متوسط رو به بالا و 

ثروتمندان درصد بسیار کمی از جامعه ایران را شامل می شود.
بنابراین از این 12 گروه کالایی که برای محاسبه نرخ تورم مورد 
توجه دستگاههای ذیربط قرار می گیرد، تنها 5 گروه برای مردم 
اهمیت دارد و شاید برخی از خانواده های ایرانی سالی یکبار هم از 

هیچ کدام از 7 قلم کالا و خدمات باقی مانده استفاده نکنند.
این پنج قلم کالا و خدماتی که جز نیازهای اساسی مردم به شمار 
می روند، شامل خوراکیها و آشامیدنی ها، پوشاک و کفش، مسکن، 
آب؛ برق؛ گاز و سایر سوخت ها، حمل و نقل و بهداشت و درمان می 
شود که با یک نگاه ریزبینانه به وضعیت این 5 قلم کالا و خدمات 
متوجه می شویم که علی رغم کاهش نرخ تورم سرعت رشد قیمت ها 
در این 5 قلم نه تنها کمتر نشده، بلکه در برخی از آن ها سیر صعودی 

به خود گرفته است.
خوراکیها و آشامیدنی ها شاید مهم ترین نیاز روزمره مردم در میان 
کالاها و خدمات مورد نظر برای محاسبه نرخ تورم باشد که شامل 10 
زیر مجموعه است و بررسی آن ها با ضرایب مختلف وضعیت تورم این 

بخش از نیازهای مردم را مشخص می کند.
نان گران؛ بلای جان مردم!

یکی از این زیر مجموعه ها اختصاص به غلات و نان دارد. نان که 
به همراه برنج، قوت غالب اکثر مردم را تشکیل می دهد در یک سال 
اخیر با افزایش 30 درصدی رو به رو شده است که البته در برخی از 
نقاط این افزایش قیمت بیش از 30 درصد هم گزارش شده است. 
به گزارش نسیم، در حالی که تنها 6 ماه از افزایش 30 درصدی 
قیمت نان و همچنین آزادسازی 20 درصد از نانوایی های هر استان 
می گذرد همچنان اخبار ضد و نقیضی در خصوص احتمال افزایش 
قیمت و یا آزادسازی همه نانوایی ها به گوش می رسد که متاسفانه 
مسئولان وزارت صنعت و اعضای کارگروه ملی نان هم هنوز پاسخ 

دقیقی به آن نداده اند.
در گروه غلات و حبوبات هم شاهد افزایش قیمت حدود 10 تا 15 

درصدی اکثر حبوبات از جمله لپه و عدس و لوبیا بوده ایم. برنج هم 
که علی رغم ممنوعیت در واردات همچنان درصدر کالاهای وارداتی 
کشاورزی کشور به شمار می رود. با وجود ثبات قیمتی که در بخش 
برنج های خارجی وجود دارد، اما با افزایش قیمت حدود 10 درصدی 

نوع ایرانی آن در یک سال گذشته رو به رو بوده است.
وقتی گوشت و لبنیات در سفره مردم کمرنگ می شود!

در گروه انواع گوشتهای گوساله، گوسفند و مرغ هم وضعیت، 
چندان مناسب گزارش نشده است. قیمت گوشت گوسفند و گوساله 
در یک سال اخیر به طور میانگین چیزی حدود 10 تا 15 درصد 
افزایش پیدا کرده است، در حالی که اکثر دامداران کشور وضعیت 
مناسبی ندارند و از واردات فزاینده این محصول دامی به خصوص 

گوشت بوفالو گله مند هستند.
مرغ هم یکی از پرحاشیه ترین کالاهای خوراکی مورد نیاز مردم 
از نظر قیمتی در یک سال گذشته بوده است، به شکلی در یک سال 
گذشته در مقاطعی تا حدود 100 درصد افزایش قیمت را در برخی 
از نقاط کشور به دنبال داشته و در حال حاضر هم نسبت به سال 

گذشته، مردم حدود 50 درصد مرغ را گران تر می خرند.
در گروه ماهی و حیوانات داخلی، شیب افزایش قیمت ها کندتر از 
گوشت قرمز و ماهی بود، ولی این محصولات نیز با افزایش قیمت 

حدود 20 تا 30 درصدی رو به رو بوده است.
گروه دیگری که زیر مجموعه خوراکیها و آشامیدنی ها برای محاسبه 
نرخ تورم به شمار می رود، لبنیات و تخم پرندگان است. لبنیات از بی 
ثبات ترین کالاهای یک سال و چند ماه گذشته به حساب می آید، 
به شکلی که سه بار به طور رسمی در 400 روز اخیر با افزایش قیمت 
مواجه شده و فعالان صنعت فرآورده های لبنی در هفته های اخیر 

همچنان خواهان افزایش قیمت آن در سال 94 هستند .
بگذریم که چند شرکت در آغاز سال 94 قیمت محصولات خود 
را بالا بردند، اما کسی نتوانست با آن ها مقابله کند. لبنیات به طور 
میانگین حدود 40 درصد نسبت به یکسال گذشته گران شده تا 
مطالبه رئیس جمهور که دی ماه سال گذشته در خصوص لزوم 

دسترسی مردم به لبنیات ارزان هم، بر آورده نشود.
تخم مرغ هم روزهای پرنوسانی را در یک سال گذشته پشت سر 
گذاشته است به شکلی که به طور میانگین مردم حدود 15 درصد 

تخم مرغ گرانتری را نسبت به سال 92 خریدند.
گروه روغن و چربی ها هم از موج افزایش قیمت ها در امان نماند به 
طوری که انواع روغن های جامد، مایع و سرخ کردنی به طور میانگین 
30 درصد نسبت به سال گذشته گرانتر شده اند و افزایش قیمت 
دوباره آن ها هم در حال حاضر با چراغ سبز سازمان حمایت از مصرف 

کنندگان و تولیدکنندگان رو به رو شده است.
دست محرومان به میوه نمی رسد!

میوه ها و سبزی ها یکی از گران ترین زیر مجموعه های گروه های 
خوراکی ها و آشامدینی ها به حساب می آیند، این در حالی است که 

بسیاری از مردم میوه را از سبد مصرفی خود حذف کرده اند.

شب عید 94 دولت در ارائه میوه ارزان و با کیفیت به مردم با مشکل 
رو به رو شد و در میان رشد قاچاق انبوه، این محصولات در یک سال 
گذشته، مردم هر روز در میوه فروشی ها با قیمت های جدیدتری رو به 
رو می شدند. میوه در سال گذشته بنا بر اعلام بانک مرکزی به طور 
میانگین بیش از 100 درصد گران شد تا دست بسیاری از محرومان 
جامعه از آن کوتاه بماند. قیمت خشکبار هم مانند میوه با افزایش 
قیمت قابل توجهی رو به رو بوده است به شکلی در بسیاری از موارد 
آن تا 70درصد افزایش قیمت را تجربه کردند، اما به طور میانگین 

خشکبار 35 درصد نسبت به یکسال گذشته گران تر شده است.
یکی دیگر از گروه های اصلی که در محاسبه نرخ تورم از اهمیت 
برخوردار است و نیازهای اصلی مردم هم به شمار می رود، گروه 
پوشاک و کفش است. در این گروه جولان اجناس قاچاق در بازار 
در یکسال و نیم اخیر مانند گذشته بسیار فزاینده بوده و در کنار این 
مسئله مردم نسبت به یکی دو سال گذشته لباس های گرانتری را هم 
خریده اند. با افزایش قیمت پارچه در حدود 30 درصد نسبت به سال 
گذشته، قیمت پوشاک هم با توجه به عواملی مانند اجرت دوخت 
چیزی در حدود 40 درصد نسبت به سال گذشته گران شد. در این 
میان انعقاد قرارداد تعرفه ترجیحی میان ایران و ترکیه که به واردات 
قانونی پوشاک هم دامن زد و همچنین برگزاری نمایشگاه پوشاک 

ترکیه در تهران روزگار تولید کنندگان را بدجوری تیره و تار کرد.
قیمت کفش هم بنا به اعلام بانک مرکزی به طور میانگین در 
حدود 45 درصد افزایش قیمت داشته است تا مردم مطابق معمول 
کفش های گرانتری را نسبت به سال گذشته اش بپوشند یا ناچار 

شوند از کفش های قاچاق استفاده کنند.
افزایش اجاره بها پاشنه آشیل افزایش قیمت گروه مسکن

گروه مسکن که نقش بالایی در محاسبه نرخ تورم دارد، نرخ آب، 
برق، گاز و سایر سوخت ها را هم در بر می گیرد. بازار مسکن در دولت 
یازدهم علی رغم نداشتن افزایش قیمت، اما همچنان در رکود به سر 
می برد و خبری هم از طرح جدید مسکنی دولت یعنی همان طرح 

مسکن اجتماعی نیست.
متقاضیان مسکن مهر هم در یک سال گذشته همچنان از کندی 
تحویل واحدهایشان گله مند هستند و دولت یازدهم، هنوز نتوانسته 

گام موثری را برای خانه دار کردن مردم بردارد.
ارزش جاری مسکن در یک سال گذشته بنابر آمار اعلام شده 
چیزی در حدود 10 درصد افزایش قیمت پیدا کرده، اما اجاره بها که 
یکی از زیر مجموعه های مهم گروه مسکن است بین 30 تا 40 درصد 
از خردادماه سال 93 تا خردادماه سال 94 با تغییر قیمت مواجه شده 
است. قیمت گاز نیز با توجه به افزایش دو باره خود از خردادماه سال 
93 تا خردادماه 94، در مجموع 35 درصد گران تر شده است و 

قیمت برق هم 30 درصد افزایش یافته است.
تعمیرات و خدمات ساختمانی به طور میانگین 25 درصد افزایش 
قیمت داشته و آب و خدمات متفرقه ساختمان هم در حدود 30 
درصد نسبت به گذشته اش، گرانتر شده است تا زندگی شهرنشینی 

در یک سال گذشته یعنی از خردادماه 93تا خرداد ماه 94 سخت تر 
از قبل شود.

گروه حمل و نقل هم مانند سه گروه دیگری که بررسی شد با 
افزایش قیمت رو به رو بوده است. حمل و نقل عمومی شامل مترو و 
اتوبوس به طور میانگین در شهرهای بزرگ چیزی در حدود 20 تا 30 
درصد گرانتر شده است و در خصوص کرایه های تاکسی هم شاهد 

افزایش قیمت حدود 40 درصدی بوده ایم.
برای حمل و نقل بین شهری هم برای اتوبوس و قطار به ترتیب 
30 و 40 درصد و برای هواپیما با افزایش قیمت بین 50 تا 60 در 

صدی رو به رو بوده ایم.
بهداشت گران!

اما بهداشت که در سال نخست فعالیت دولت با اجرای طرح جامع 
سلامت از نقاط قابل اتکای دولت یازدهم به شمار می رفت هم، در 

یک سال اخیر برای مردم گران تر از گذشته تامین شده است.
در خصوص سبد درمان خانوارها، با بررسی وضعیت تعرفه های 
پزشکی با افزایش قیمت تقریبا 10 تا 20 درصدی رو به رو بوده ایم.

در سال 93 ویزیت پزشکان، دندانپزشکان عمومی و پی اچ دی 
پروانه دار 8000 تومان، ویزیت پزشکان، دندانپزشکان متخصص و 
پی اچ دی 10000 تومان و هزینه ویزیت پزشکان فوق تخصص و 
روانپزشکان 14400 تومان بود، در حالیکه در سال 94 نرخ ویزیت 
در بخش دولتی برای پزشکان عمومی 92000 ریال، متخصصین 
بخش  در  و  ریال  تخصص ها 138000  فوق  و  ریال   115000
متخصصین  ریال،   190000 عمومی  پزشکان  برای  خصوصی 
300000 ریال و پزشکان فوق تخصص 380000 ریال اعلام شده 

است.
باید وضعیت تغییر  قیمت  برای وضعیت بهداشت مردم هم 
کالاهایی مانند شوینده ها)پودر شوینده(، شامپو، صابون، مسواک و 
خمیر دندان، مایع ظرفشویی، شیشه پاک کن، مایع سفید کننده و 
ضدعفونی کننده، پوشک بچه و نوار بهداشتی مورد بررسی قرار گیرد 
که با مقایسه قیمت هر کدام از آن ها نسبت به سال گذشته یعنی از 
خرداد 93تا خرداد 94، شاهد افزایش قیمت بین 40 تا 50 درصدی 

هر کدام از آن ها به طور میانگین بوده ایم.
با بررسی قیمت این 5 گروه که جز نیازهای اصلی مردم به حساب 
می آیند، مشخص می شود که قیمت این محصولات نسبت به سال 
گذشته افزایش قیمت نسبتا بالایی داشته است و دولت یازدهم 
علیرغم مهار تورم همچنان کالاها و خدمات را گران تر از حد معمول 

در اختیار مردم قرار می دهد.
سفره 94 مردم گران تر از سفره 93 مردم

مسعود دانشمند دبیرکل خانه اقتصاد ایران در این خصوص گفت: 
وقتی ما همه کالاها جمعا مورد بررسی قرار می دهیم، مشاهده می 
کنیم برخی از کالاها و خدمات مانند مسکن و بهداشت و درمان 
از  تنها 50 درصد  این ها  ولی  اند،  نداشته  قیمت  افزایش  خیلی 
هزینه های خانوارها را تشکیل می دهند، بنابراین همین مسئله تورم 

ما را نزدیک 15 درصد نشان می دهد.
وی خاطرنشان کرد: بدون در نظر گرفتن کالاها و خدماتی نظیر 
مسکن، سلامت و با توجه ویژه سبد معیشت خانوار نرخ تورم 35 
درصد می شود که این نشان می دهد که مشکلات اقتصادی کشور 
در دولت یازدهم حل نشده و اقشارآسیب پذیر همچنان با مشکل رو 

به رو هستند.
محمد قلی یوسفی استاد دانشگاه و اقتصاددان نیز در این باره 
معتقد است: دولت قصد دارد تا هزینه های خودش را کاهش دهد. 
در کشورهای دیگر مخصوصا کشورهایی که ثبات طولانی در اقتصاد 
خود دارند و با بحران مواجه نمی شوند، به صورت طبیعی به مردم 
یارانه داده می شود اما در جوامعی مثل ما بیشتر سیاست های 
اقتصادی دولت منجر به افزایش تورم می شود. یعنی به عبارت دیگر 
این خود دولت است که با سیاست های نادرست جیب مردم را خالی 

و قدرت خرید آنان را کاهش می دهد
دولت  که  بینیم  می  موارد  از  بسیاری  در  کرد:  تصریح  وی 
هزینه های خودش را به مردم تحمیل می کند. هزینه هایی که در 
مورد سیاست های پولی و ارزی به مردم تحمیل شده و آنان بانی 
آن نیستند. بلکه دولت است که با بی ثباتی اقتصادش به این فشارها 
دامن می زند. در صورتی که دولت باید خود تاوان ندانم کاری خودش 

را بدهد نه مردم.

چرا تورم پایین آمد اما نیازهای اساسی مردم گران شد؟ 
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رئیس هیئت ژیمناستیک استان قم خبر داد؛

فعالیت ویژه خانه ژیمناستیک قم
 در فصل تابستان

رئیس هیئت ژیمناس�تیک استان قم از آمادگی این هیئت برای استقبال از 
علاقمندان به رشته ورزشی ژیمناستیک خبر داد و گفت: خانه ژیمناستیک قم 

به صورت ویژه در فصل تابستان فعالیت می کند.
غلامرضا ملکی اظهار کرد: با پایان امتحانات دانش آموزان و شروع ایام اوقات فراغت، بدون 
تردید یکی از مهم ترین دغدغه های والدین این است که چگونه این ایام را به بهترین شکل 

ممکن برای فرزندان خود برنامه ریزی کنند.
وی ادامه داد: برنامه ریزی نکردن برای اوقات فراغت دانش آموزان تا آغاز سال تحصیلی 
بعد قطعا ممکن است مشکلاتی را برای فرزندان هر یک از خانواده ها به وجود بیاورد، پس 
بهتر است که تمامی شهروندان برای فرزندان خود برنامه ای مدون برای گذران بهینه این 

ایام داشته باشند.
رئیس هیئت ژیمناستیک استان قم اضافه کرد: ما خانواده ها و عموم شهروندان را به 
ثبت نام فرزندان خود در فعالیت های ورزشی توصیه می کنیم زیرا با حضور در برنامه های 
ورزشی هم روحیه و جسم دانش آموزان سالم می ماند و هم اینکه استعدادهای این عزیزان 

در ورزش های مختلف شناسایی می شود.
وی تصریح کرد: رشته ای همچون ژیمناستیک که به عنوان ورزش مادر شناخته می شود 
بدون تردید می تواند در تابستان و اوقات فراغت، لحظاتی شاد و با نشاط را برای رده های 
سنی مختلف اعم از خردسالان، نونهالان، نوجوانان و جوانان به وجود بیاورد، ضمن اینکه 
موجب می شود استعدادهای نهفته نیز شناخته شوند و در سطح قهرمانی نیز به کار گرفته 

شوند که این یک اتفاق بسیار خوب و خوشایند برای نسل آینده جامعه است.
ــان کرد: ما فعالیت های ویژه اوقات فراغت در رشته ژیمناستیک را با  ملکی خاطرنش
تلاش تمام همکارانم در هیئت ژیمناستیک استان قم برنامه ریزی و تدوین کرده ایم و این 
فعالیت ها علاوه بر اینکه در طول سال به صورت مستمر و دائم در جریان است برای این 

ایام به صورت ویژه انجام می شود.
وی یادآور شد: خانه ژیمناستیک قم واقع در خیابان انسجام و همچنین سالن اختصاصی 
ژیمناستیک واقع در مجموعه ورزشی تختی منطقه دورشهر مکان هایی هستند که به 
فعالیت های هیئت ژیمناستیک استان قم اختصاص دارد و برنامه های آن زیر نظر هیئت 

انجام می شود.
رئیس هیئت ژیمناستیک استان قم با بیان اینکه تعداد زیادی دیگر از سالن ها در سطح 
شهر آماده میزبانی و پذیرایی از علاقمندان به این رشته هستند، اضافه کرد: علاقه مندان 
به رشته ژیمناستیک می توانند با هیئت ژیمناستیک واقع در مجموعه ورزشی تختی قم 

ارتباط برقرار کنند.
ــان کرد: اطلاعاتی کامل از مراکز آموزش ژیمناستیک در سطح استان و  وی خاطرنش
ــرایط ثبت نام در ترم تابستان به همراه آدرس دقیق، زمان های مراجعه و  همچنین ش
شماره تماس مراکز زیر پوشش این هیئت در اختیار تمام علاقمندان به ژیمناستیک 

قرار داده می شود.
ملکی با اشاره به برگزاری کلاس مربیگری ژیمناستیک هنری آقایان در قم عنوان کرد:  
یک دوره کلاس مربیگری ژیمناستیک هنری درجه 3 ویژه آقایان در قم برگزار شد در 

حالی که تدریس آن را بیژن جوانبخت بر عهده داشت.

دبیر هیئت روستایی و بازی های بومی محلی قم خبر داد؛

برگزاری مسابقات ورزش روستایی
 و بازی های بومی محلی در قم

دبی�ر هیئ�ت ورزش های روس�تایی و بازی ه�ای بومی محلی اس�تان قم از 
برنامه ریزی این هیئت برای برگزاری مسابقات روستایی و بازی های بومی محلی 

در قم خبر داد.
جلال سعادتمند اظهار کرد: تلاش برای توسعه ورزش در بخش ها و شهرهای تابعه و 
همچنین روستاهای همچنان ادامه دارد و در همین زمینه برای برگزاری رقابت های متنوع 

ورزشی در رشته های مختلف بین ورزشکاران روستایی و عشایر برنامه ریزی کرده ایم.
وی تاکید کرد: در بخش های تابعه قم ورزشکاران بسیار مستعدی فعالیت می کنند و عده 
زیادی از آنها در حال حاضر عضو اصلی تیم های اعزامی قم به رقابت های لیگ و قهرمانی 
کشور هستند و حتی در لیگ های برتر ورزش کشور نظیر فوتسال حضور پرفروغی دارند.

سعادتمند عنوان کرد: با توجه به اینکه هر ساله مسابقات در رشته هایی مانند فوتسال 
ــتان برگزار می شود، این موضوع امسال در  ــرکت تیم های بخش های اس و والیبال با ش
خصوص چند رشته ورزشی دیگر نیز مورد نظر ما است که در حال بررسی نحوه اجرای 

آن هستیم.
دبیر هیئت ورزش های روستایی و بازی های بومی محلی استان قم اضافه کرد: به عنوان 
نمونه چند ماه قبل مسابقات لیگ والیبال قهرمانی روستائیان قم را برگزار کردیم در حالی 
که دیدارهای آن به شکل دوره ای به انجام رسید تا بعد از برگزاری مراحل مختلف، در 

نهایت تیم های برتر نیز مشخص شوند.
ــته ای بر اساس آخرین قوانین و مقررات  ــاره به اینکه مسابقات ما در هر رش وی با اش
فدراسیون آن رشته برگزار می شود، بیان کرد: فدراسیون ورزش های روستایی و بازی های 
بومی محلی هر ساله مسابقات متنوعی را در نقاط مختلف کشور برگزار می کند و هدف ما 

اعزام برترین های استان به این مسابقات است. 
سعادتمند تصریح کرد: برای اینکه رقابت های ورزشی بین ورزشکاران روستایی از سطح 
بسیار بالاتری برخوردار باشد با هدف ایجاد انگیزه رقابتی بین تمام تیم های شرکت کننده، 
موضوع برگزاری لیگ در برخی رشته ها را نیز در نظر داریم که امیدوارم با تامین اعتبارات 

و امکانات مورد نیاز، به زودی لیگ برگزار شود.
وی با اشاره به اسامی تیم های شرکت کننده در مسابقات ورزش روستایی و بازی های 
ــهرهای  ــکارانی از ش ــتان قم عنوان کرد: در این رقابت ها همواره ورزش بومی محلی اس
خلجستان، کهک، جعفریه، سلفچگان و قنوات به عنوان مراکز پنج بخش تابعه قم به 

رقابت می پردازند.
دبیر هیئت ورزش های روستایی و بازی های بومی محلی استان قم اظهار کرد: تیم ها و 
نفرات برتر مسابقات ورزش روستایی و بازی های بومی محلی قم در هر رشته که در سطح 
استان برگزار شود به عنوان نماینده این هیئت به مسابقات کشوری که زیر نظر فدراسیون 

روستایی و بازی های بومی محلی برگزار می شود، اعزام خواهد شد.
وی خاطرنشان کرد:  دفتر هیئت ورزش روستایی و بازی های بومی محلی استان قم در 
مجموعه ورزشی شهید حیدریان قم واقع شده و همواره به روی علاقمندان به ورزش باز 
است، ضمن اینکه نمایندگی این هیئت در بخش های تابعه نیز با اداره ورزش و جوانان 

سلفچگان، خلجستان، قنوات، کهک و جعفریه تعامل نزدیکی دارد.

سرمربی تیم فوتسال آتلیه طهران قم:

عملکرد خوبی در نیم فصل
 لیگ فوتسال کشور داشتیم

سرمربی تیم فوتسال آتلیه طهران قم گفت: پایان خوشی در نیم فصل مرحله 
گروهی مسابقات لیگ فوتسال کشور داشتیم و با تمام توان جایگاه خوبی تا 

این مرحله کسب کرده ایم.
سیدمهدی غیاثی تصریح کرد: از اینکه تیم فوتسال آتلیه طهران قم در دور رفت از مرحله 
ــابقات لیگ دسته دوم فوتسال باشگاه های کشور دارای جایگاه خوبی شد  گروهی مس

خوشحالم زیرا در برابر مردم فوتسال دوست قم شرمنده نشدیم.
وی ادامه داد: در آغاز فصل جدید مسابقات لیگ دسته دوم فوتسال باشگاه های کشور با 
توجه به اینکه مدت زمان کوتاهی تمرین کرده  بودیم با ناهماهنگی وارد بازی ها شدیم و 
نتیجه بازی نخست در مقابل آرش نوین ایرانیان نیز نشان داد که شرایط خوبی نداریم ولی 

به آینده تیم امیدوار بودم و خوشبختانه اکنون در صدر جدول هستیم.
سرمربی تیم فوتسال آتلیه طهران قم با بیان اینکه با تلاش بازیکنان موفق شدیم در 
ــت بازی ها جایگاه خوبی کسب کنیم، تصریح کرد: ما به غیر از دیدار با  نیم فصل نخس
تیم آرش نوین ایرانیان که خوب نبودیم و باختیم، در بازی برابر تیم فوتسال سن ایچ ساوه 

حقمان بود که ببریم ولی در نهایت مساوی کردیم.
وی افزود: بازیکنان از هفته دوم در تمام مسابقات، بازی خوبی را به نمایش گذاشتند و 
برای ما بازی در خانه خود یا میهمانی حریفان فرقی نمی کرد، به همین خاطر توانستیم 
ــهند مرکزی پیروز شویم و از  ــخت یعنی پدافند اصفهان و س در خانه دو حریف سرس
میهمانی مقاومت شهرکرد نیز نتیجه بسیار خوبی بگیریم. غیاثی با بیان اینکه این تیم در 
دور برگشت مسابقات لیگ دسته دوم فوتسال نیز با آمادگی بالا به مصاف حریفان خواهد 
رفت، اظهار کرد: مدیریت باشگاه حمایت خوبی از تیم دارد و امیدوارم در نیم فصل دوم نیز 
امتیازات مورد نیاز را برای صعود به مرحله نهایی کسب کنیم و در نهایت به لیگ دسته 
ــال برویم. وی ابراز کرد: ما در دور برگشت بازی های سخت و حساس تر را در  اول فوتس
خانه انجام می دهیم که این برای تیم آتلیه طهران یک امتیاز مثبت است، بازیکنان ما نیز 
به هماهنگی خوبی دست یافته اند و مجموعا تمام شرایط فراهم است که بتوانیم به هدف 
اصلی خود که صعود به لیگ دسته اول فوتسال کشور است، دست یابیم. سرمربی تیم 
فوتسال آتلیه طهران قم با اشاره به کیفیت بالای رقابت های امسال لیگ دسته دوم فوتسال 
باشگاه های کشور خاطرنشان کرد: حریفان بسیار خوبی در این گروه حضور دارند و تیم ما 
در دور برگشت با توجه به شناختی که از آنها پیدا کرده قطعا با قدرت بیشتری به میدان 
خواهد رفت. وی خاطرنشان کرد: از اینکه در نیم فصل موفق شدیم با ارائه توانمندی های 
جوانان با استعداد و آینده دار فوتسال قم نسلی جدید از بین نیروهای مستعد قمی نیز 

معرفی کنیم، بسیار خوشحالم و امیدوارم این روند ادامه یابد.
 تیم فوتسال آتلیه طهران قم در هفته پایانی از نیم فصل نخست مرحله گروهی مسابقات 
لیگ دسته دوم فوتسال باشگاه های کشور با نتیجه پنج بر یک در اراک از سد تیم سهند 
مرکزی گذشت و با کسب 11 امتیاز از شش مسابقه صدرنشین گروه دوم این بازی ها شد.

به بهانه قانونمندی در کشتی با مسابقات انتخابی؛

سوریان امروز و رنگرز دیروز!

رقابتهای انتخابی تیم های ملی کشتی آزاد و فرنگی در حالی از روز پنج شنبه 
در مش�هد مقدس آغاز می شود که تاکید فدراسیون کشتی در جهت حضور 
همه قهرمانان در رقابت های انتخابی به رقابت های امسال رنگ و بوی دیگری 

داده است.
 طی سالیان گذشته در بسیاری از موارد ورود کشتی گیران به تیم های ملی در چارچوبی 
ــتر سلائق شخصی مربیان و  ــت و بیش خارج از فرآیند قانون انتخابی تیم ملی بوده اس
مسئولان فدراسیون در این امر دخیل بوده است اما مسئولان جدید فدراسیون کشتی از 
بدو امر بر عبور نفرات نهایی تیم های ملی کشتی آزاد و فرنگی از کانال انتخابی تاکید دارند 
تا حقی از کشتی گیری ضایع نشود و نفرات راه یافته به این مسابقات همگی از شانسی برابر 

برای پوشیدن دوبنده تیم ملی برخوردار باشند.
البته طی یکی دو سال گذشته رقابت های انتخابی تیم ملی کشتی آزاد با حضور همه 
نفرات برگزار شد اما در کشتی فرنگی برای اولین بار است که بنا شده نفراتی چون سوریان، 
نوروزی، رضایی و ... که همگی دارای کوله باری از عناوین ارزشمند برای کشتی ایران هستند 
در رقابت های انتخابی به روی تشک بروند؛ هرچند در نهان به مذاق برخی قهرمانان خوش 
نمی آید که با نفرات بعضا نه چندان مطرح و جوان برای حضور در مسابقات جهانی 2015 
لاس وگاس نبرد کنند اما آنها باید به تشک مبارزه بیایند و توانایی های بالای خود را برای 
رسیدن به دوبنده باارزش تیم  ملی در معرض دید عموم بگذارند تا دیگر بهانه ای دست رقبا 

نداده باشند و هم به پیشرفت کشتی ایران و ایجاد انگیزه در نفرات جوانتر کمک کنند.
برگزاری رقابت های انتخابی به افزایش انگیزه در کشتی گیران جوان خواهد انجامید تا 
در یک آوردگاه بزرگ و در مصاف با رقبای مطرح توانایی هایشان را در معرض دید کادر 
فنی تیم  ملی و اهالی کشتی  بگذارند تا به این شکل نفرات جدیدی به اردوهای تیم ملی 
راه یابند و با ترافیک ایجاد شده در اوزان مختلف، اتکا به فرد در کشتی ایران به فراموشی 
سپرده شود. به طور حتم الزام کشتی گیران سرشناس به تمکین در برابر قانون و معرفی 
چهره های جدید به کشتی ایران و اینکه نفرات شاخص نمی توانند بدون عبور از کانال 
انتخابی خود را برای سال ها پای ثابت تیم ملی بدانند از مهمترین دستاوردهای برگزاری 

رقابت های انتخابی خواهد بود.
"کشتی ایران سرشار از استعداد است" این سخنی است که بارها از سوی جامعه کشتی 
ــده اما باید با ایجاد راهکارهایی و پایبندی به آن در این راه گام  همواره بر زبان آورده ش
برداشت تا کشتی گیران حتی در دورافتاده ترین نقاط ایران هم برای رسیدن به دوبنده تیم 
ملی حق داشته باشند و در جهت آن تلاش کنند؛ موضوعی که متاسفانه در برخی سال ها 
تا حد زیادی به ورطه فراموشی سپرده شده و باعث گردیده با کمبود نفرات مخصوصا در 
کشتی فرنگی مواجه شویم و با اینکار انگیزه را نه تنها از کشتی گیران جوان بلکه از نفرات 

شاخص هم بگیریم.
اینکه کشتی ایران هم اینک چهره پرافتخاری چون حمید سوریان را به خود می بیند 
تا بارها با افتخارآفرینی هایش سبب خوشحالی مردم ایران شود و پرچم مقدس ایران را 
بارها در میادین مهمی چون المپیک و جهانی به اهتزاز درآورد شاید به دلیل برگزاری 
رقابت  انتخابی درون اردویی نصفه و نیمه در وزن اول تیم ملی در سال 2005 بوده است؛ 
دورانی که حسن رنگرز برای اولین بار پس از انقلاب مدال طلای جهان در کشتی فرنگی 
را بدست آورده بود و با یک طلا و یک برنز جهان، سرشناس ترین چهره کشتی فرنگی 
ایران محسوب می شد اما در مقابل، حمید سوریان با 19 سال سن، جوانی نوپا بود که 
می خواست گام به رده بزرگسالان بگذارد. بسیاری معقتد بودند که نباید رقابت انتخابی 
میان این دو نفر برگزار شود اما برخی از کارشناسان و اهالی رسانه بر لزوم برگزاری رقابت 
انتخابی میان رنگرز شناخته شده و سوریان جوان تاکید کردند. در نهایت نیز تصمیم به 
برگزاری مسابقه انتخابی درون اردویی گرفته شد که رنگرز در آن رقابت شرکت نکرد تا 
دوبنده تیم ملی در مسابقات جهانی 2005 بوداپست به سوریان برسد و قهرمانی های 

پیاپی او آغاز گردد.
اگر 10 سال قبل سلیقه ای عمل می شد و حسن رنگرز به پشتوانه مدالهایش به مسابقات 
جهانی 2005 اعزام می شد شاید امروز حمید سوریان را با این همه افتخار نمی یافتیم، 
پس ضروری است که بدون توجه به جایگاه ها، همه کشتی گیران را در برابر قانون یکسان 
قلمداد کرده تا شایسته ترین فرد، دوبنده تیم ملی را بر تن کند و نفر برتر تیم ملی با روشی 
کاملا عادلانه و بدور از هرگونه حق کشی، از جایگاه کشتی ایران در مسابقات مهم جهانی 

و المپیک دفاع کند. 

اعتماد به جوانان به سود فوتبال است؛

کی روش لیگ را به خوبی دید

مربی پیشین تیم فوتبال امید بازی های ایران در مرحله مقدماتی جام جهانی و 
جام ملت ها را فرصتی مناسب برای بازیکنان جوان و آینده دار برشمرد و گفت: 

بزودی باید شاهد موفقیت این چهره ها در تیم ملی بود.
مسعود مقیم در مورد دعوت از بازیکنان جوان لیگ و بسیاری از بازیکنان تیم امید به تیم 
بزرگسالان، ضمن بیان مطلب فوق گفت: بعد از جوانگرایی خوبی که تیم ملی ایران در جام 
ملت های آسیا داشت و کارلوس کی روش نفرات جوانی از جمله مرتضی پورعلی گنجی و 
سردار آزمون را در این رقابتها به میدان فرستاد، به خوبی این روند را در اردوهای اخیر تیم 
ملی ادامه داده است. وی با اشاره به بررسی دقیق عملکرد بازیکنان جوان ایران در فصل 
جاری لیگ برتر، ادامه داد: برگزاری اردوهای تیم ملی بعد از پایان لیگ، این موضوع را نشان 
داد که کی روش و کادرفنی اش به خوبی مسابقات لیگ را زیر نظر گرفته و بازیکنان جوان 
را کنترل کرده اند و قطعا در آینده نزدیک باید شاهد حضور موفقیت آمیز این چهره ها در 
تیم  ملی بود. مربی پیشین تیم فوتبال امید ایران صحبت هایش را اینگونه ادامه داد: برخی از 
بازیکنان جوان که در تیم های پایه ایران رشد پیدا کردند، به تیم ملی هم رسیدند که اگر آنها 
در باشگاه های خود به میدان نمی رفتند، از چنین شانسی برخوردار نمی شدند. این تعامل 
خوب که بین باشگاه و تیم ملی بوجود آمده، بیانگر آینده بهتری برای فوتبال ایران است. 
وی با بیان اینکه استفاده از بازیکنان جوان نیاز به صبر و حوصله دارد، تاکید کرد: با نگاهی 
به فوتبال امروز آلمان متوجه می شویم آنها بعد از ناکامی در جام جهانی 1998، توجهی 
آکادمیک به تیم های پایه و خود داشتند که حاصل این سرمایه گذاری، موفقیت  اخیرشان 
در جام جهانی است. قطعا استفاده از نفرات جوانان که تجربه کافی ندارند، مشکلاتی را هم 
در کوتاه مدت ایجاد می کند اما آینده آن مثبت است. مقیم همچنین افزود: فوتبال ایران 
سرشار از بازیکنان مستعد است که باید به خوبی شناسایی شده و به بهترین شکل رشد و 
پرورش یابند، موضوعی که نیاز به نگرشی جدید در فوتبال ایران دارد. قطعا کمیته آموزش 
باید برای آموزش مربیان رده های پایه و خصوصا استعدادیاب ها برنامه ویژه ای داشته باشد و 
بخش های دیگر فدراسیون هم به خوبی نقش خود را در پرورش صحیح نفرات مستعد انجام 
دهند. وی با بیان اینکه در این سال ها فوتبال ایران بازیکنان مستعدی داشته که متاسفانه 
در مسیر نامناسب قرار گرفته، به خوبی پرورش نیافتند و خیلی زود کنار ماندند، یادآور شد: 
باید ساختاری مناسب در فدراسیون و در نهایت باشگاه ها طراحی و درنظر گرفته شود که 
بازیکنان مستعد به راحتی کنار گذاشته نشوند و بتوانند به خوبی مسیر رشد خود را ادامه 
داده تا به موفقیت تیم های مختلف ایران کمک کنند. مربی پیشین تیم فوتبال امید ایران 
اضافه کرد: بازیکنانی از جمله کاوه رضایی، امید عالیشاه و ... که از حضور در فرصت نهایی 
کنار گذاشته  شدند، نباید ناامید شوند زیرا آینده برای آنها و دیگر بازیکنان مستعد است که 

می توانند خود را به تیم ملی تحمیل کنند.
 وی دیدار با ترکمنستان، هند و گوام را فرصتی مناسب برای بازیکنان جوان و آینده دار 
ــت و تصریح کرد: هرچند دیگر حریف آسانی در آسیا وجود ندارد اما این دیدارهای  دانس
شانس خوبی را در اختیار بازیکنان جوان قرار داده که کم کم به ترکیب اصلی تیم اضافه 
شده و توانایی ها خود را بهتر ارائه دهند. شاید بسیاری از این بازیکنان تجربه بازی بین المللی 
در رده های پایه را داشته اند اما بازی در چنین مسابقاتی، خود یک تجربه جدید برای این 
نفرات است.  مقیم در پایان گفت: بطور مثال وحید امیری و یا رامین رضائیان توانستند در 
تیم ملی تجربیات بیشتری بدست آورده و در مسابقات لیگ و رقابتهای آسیایی، بازیکنان 
تاثیرگذارتری برای تیم های خوب باشند. ورود آرام این بازیکنان به ترکیب تیم ملی هم به 
سود تیم ملی و هم به سود باشگاه ها است، اتفاقی که حاصل شناسایی مناسب و اعتماد 

شکی روش به این نفرات است.

 پوری حسینی: باشگاه استقلال به هیچ کس اجاره داده نشده است

 عبدی: یکی از دلایل جدایی ام فردی بود که حاضر نیستم با او در یک اتاق نفس بکشم

رئیس سازمان خصوصی سازی می گوید که تا به حال 
باشگاه استقلال به هیچ  فردی اجاره داده نشده است.

ــرف عبدالله پوری حسینی در خصوص اینکه بهرام  علی اش
افشارزاده گفته باشگاه استقلال 27 اسفندماه 93 اجاره داده 
شده بود و با این شرایط برگزاری مزایده برای سرخابی ها »سر 
کاری« بوده است، اظهار داشت: این را از خود آقای افشارزاده 
بپرسید. من از اظهار نظر او خبری ندارم و آنقدر هم فرصت 

ندارم که فرمایشات آقایان را رصد کنم.
ــتقلال و وزارت ورزش تا زمانی که با  ــگاه اس وی افزود: باش
وزارت اقتصاد و دارایی هماهنگی نکنند، نمی توانستند اقدامی 

انجام دهند. اکنون هم به همین شکل است و شرایط تغییری 
نکرده است.

رئیس سازمان خصوصی سازی با اشاره به اینکه دو باشگاه 
پرسپولیس و استقلال فقط حق داشتند برای خود اسپانسر 
ــان کرد: آقایان تا پایان فصل حق داشتند  بگیرند، خاطرنش
ــری ببندند وخارج از این هم کاری نکرده اند.  قرارداد اسپانس
اگر خارج از این مسئله کاری انجام شده باشد، من بی اطلاع 
هستم و برای فصل آینده هم دو باشگاه اجازه دارند یک ساله 

با اسپانسر قرارداد ببندند.
پوری حسینی تأکید کرد: اگر به جز مواردی که گفته شد، 

ــده باشد بازهم من بی اطلاعم. در صورتی که  کاری انجام ش
ــده باشد،  این کار آنها با وزارت اقتصاد و دارایی هماهنگ نش
قاعدتاً کار آنها غیرقانونی است. ضمن اینکه من هنوز از اجاره 
داده شدن استقلال مطمئن نیستم که بخواهم از آن با خبر 
باشم. هنوز معلوم نیست که اصلاً چنین چیزی وجود داشته 

باشد یا نه.
رئیس سازمان خصوصی سازی در واکنش به این موضوع که 
اجاره داده شدن استقلال مشخص شده و با این شرایط چرا 
مزایده برگزار شده است، گفت: باشگاه استقلال تا به حالا به 

هیچ کس اجاره داده نشده است.

مربی پرسپولیس با بیان اینکه آرزوی عده ای گرفتن عکس یادگاری با من بود گفت: 
آقایان برای توجیه اشتباهات بزرگ خود حرف هایی می زنند که نشان می دهد سر 

رشته ای از فوتبال ندارند.
محمدحسین نژادفلاح در مصاحبه های اخیر خود بر این مسئله تاکید داشته که برکناری 
مربیان قبلی پرسپولیس و عقد قرارداد با برانکو تصمیم خیلی خوبی از سوی او بوده و این مربی 
کروات توانست با پرسپولیس 6 امتیاز در مرحله گروهی لیگ قهرمانان آسیا کسب کند. در 
واقع قائم مقام باشگاه پرسپولیس برد این تیم در بازی برگشت مقابل النصر را ناشی از حضور 
برانکو در ورزشگاه و حمایت هواداران دانسته و اشاره ای به حضور حسین عبدی روی نیمکت 

پرسپولیس نداشته است. 
این بخشی از اظهارات نژادفلاح در مورد مربیان پیشین پرسپولیس بود که با واکنش حسین 

عبدی مواجه شد. مربی پیشین پرسپولیس پرده از خیلی مسائل برداشت. 
نژادف�لاح در گفت وگوی رادیویی صحبت ه�ای جالبی در خصوص حضور مثبت 
برانکو در پرسپولیس داشته  و مدعی شده برد پرسپولیس در بازی برگشت مقابل 

النصر به خاطر حضور برانکو در ورزشگاه و فشار هواداران روی سکوها بوده است.
این اظهارنظرها نشان می دهد که آقایان تا چه حد از فوتبال سر رشته دارند. هر فردی چند 
صباحی در این فوتبال بوده باشد به این شکل اظهارنظر نمی کند. متاسفانه آقایان از فوتبال سر 
رشته ندارند و این را نمی دانند فوتبالی ورزشی است که در یک لحظه و با یک تصمیم درست 
یا اشتباه چه اتفاقاتی ممکن است رخ دهد. بعضی وقت ها حرف هایی زده می شود که نشان 

می دهد اطلاعات فوتبالی افراد چقدر است.
 اینکه گفته می شود برانکو نقش مهمی در صعود پرسپولیس به مرحله حذفی لیگ 

قهرمانان آسیا داشت، نظر درستی است؟ 
 واقعیت این است که ما با شکست النصر تا حد زیادی صعودمان را به مرحله حذفی قطعی 
کردیم و با کسب 9 امتیاز از 4 بازی به نوعی در رقابت های آسیایی خیلی خوب نتیجه گرفتیم. 
چه بسا اگر تغییرات در کادرفنی صورت نمی گرفت ممکن بود در گروه مان در این رقابت ها اول 

شویم. اگر صحبتی غیر این شود غیر کارشناسانه بوده است. 
خیلی از مسائل است که من نمی خواهم آنها را باز کنم. اگر گفته می شود هواداران در بازی با 
النصر نقش مهمی ایفا کردند را رد نمی کنم و معتقدم تماشاگران به بهترین شکل در آن مسابقه 
تیم را مورد حمایت خود قرار دادند اما در فوتبال و بازی  های اینچنینی تصمیمات فردی که نفر 
اول کادرفنی است بسیار تاثیر گذار است. خدا را شکر که در این آزمون سخت سربلند بیرون 

آمدم و تصمیم اشتباهی نداشتم. هر چند فقط انجام وظیفه کردم. 
اگر اظهارات نژادفلاح درس�ت باش�د در آن صورت نباید نقش کادرفنی را در برد 

پرسپولیس مقابل لخویا و بنیادکار را خیلی مهم دانست! 
آقایان حتما برای این بازی ها هم نظرات متفاوتی دارند. حقیقت این است که قبل از بازی 
برگشت ما مقابل النصر خیلی اتفاقات در تیم رخ داد که باعث شد تیم ضربه بخورد. این اتفاقات 
از 3 روز مانده به بازی رقم خورد و روز قبل از مسابقه و حتی 3 ساعت مانده به شروع بازی هم 
به شکلی تکرار شد. استرسی که آقایان به تیم وارد کردند به حدی بود که نمی خواهم به آن 
اشاره ای داشته باشم. صحبت هایی که الان از قول آقایان مطرح می شود به نوعی توجیه کردن 

تصمیمات اشتباه شان است.
 عده ای اعتقاد دارند پرسپولیس در اواخر لیگ نیازی به تغییر کادرفنی نداشت و 

این تصمیم به اشتباه گرفته شد، نظر شما چیست؟
 تغییرات صورت گرفته نه تنها باعث نشد پرسپولیس روند بهتری در پیش بگیرد بلکه باعث 
شد تیم در 6 بازی پی در پی فقط 4 امتیاز کسب کند. 3 امتیاز آن هم به خاطر ضعف تیم 
پیکان بود که در نهایت بازی های بعدی خود را هم باخت و به لیگ یک سقوط کرد. این ها را من 

نمی گویم بلکه آمار می گوید. در واقع این تغییرات فقط بر بدهی های باشگاه افزود. 
نژادف�لاح اخیرا اعلام کرده بود به درخش�ان و دس�تیارانش حتی یک ریال هم 

پرداخت نکرد و به نوعی مدیریت هزینه کرد! 
واقعا خیلی بد است که در یک تیم پرداخت ها به صورت عادلانه تقسیم نشود. اصولا وقتی 
پولی به باشگاهی می رسد مدیریت، آن را بین تمام اعضای تیم تقسیم می کند نه اینکه برخی 
ــکی و حتی تدارکات  از بازیکنان پول بگیرند و بازیکنان دیگر به اضافه کادرفنی، کادر پزش
حق وحقوقشان را دریافت نکنند. این نحوه مدیریت به هر تیمی ضربه می زند و ذهنیت غلطی 

را بین اعضای تیم بوجود می آورد. 
ــیم کردن یعنی اینکه فقط یک عده دارند در تیم زحمت می کشند.  این نوع پول تقس
این مدیریت هزینه نیست بلکه تفرقه انداختن در تیم و از بین بردن اتحاد و یکدلی بین 
اعضای تیم است. مدیریت باشگاه باید تمام عوامل تیم را به یک چشم نگاه کند. این طرز 
مدیریت نشان دهنده خیلی چیزهاست و آشفتگی باشگاه را در زمان ما نشان می دهد. 
ــتیم در لیگ قهرمانان آسیا در 4 بازی 3 برد کسب کنیم و باید  ــرایط ما توانس با این ش

گفت معجزه کردیم.
 مس�ئولان باشگاه پرسپولیس یکی از دلایل عدم ادامه همکاری با شما را علاقه 

زیادتان به رسانه ای شدن دانستند، این موضوع شما را ناراحت نکرد؟
 اینکه چه افرادی به دنبال رسانه ای شدن هستند را خیلی راحت می شود تشخیص داد. کافی 
است به سایت باشگاه بروید و عکس ها و مصاحبه ها را ببینید. بیلان کاری آقایان در سایت 
باشگاه مشخص و عملکرد من هم در 20 سالی که در پرسپولیس بوده ام واضح است. آرزوی یک 

عده گرفتن عکس یادگاری با من و امثال من بود و درست نیست در زمینه فوتبالی و رسانه ای 
شدنم با آقایان مقایسه شوم. خیلی حرف ها است که بهتر است به آن نپردازم. آقایان بعد از روی 
کار آمدنشان یک اشتباه بزرگ در تصمیم گیری داشتند که لطمات جبران ناپذیری به تیم زد و 

در این مورد می توانم یک جمله بگویم اما فعلا آن را در دل نگه می دارم.
 چرا حرف هایتان را کامل نمی گویید؟ 

ــد خیلی حرف ها برای گفتن دارم. برای مردم مشخص است که آقایان به چه  زمانش برس
منظور به پرسپولیس آمدند و امثال من چطور جوانی شان را در این تیم سپری کردند. افرادی 
که دوست دارند اشتباه خود را به نحوی توجیه کنند در رسانه ها به هر شکلی که می خواهند 
اظهارنظر می کنند. حرف های آقایان در محافل عمومی بیشتر شبیه مانور تبلیغاتی است و این 

مسائل را مردم به خوبی تشخیص می دهند. 
برخی اعتقاد دارند شاید اگر شما در کادرفنی پرسپولیس باقی می ماندید شرایط 

این تیم در ادامه فصل بهتر می شد. 
یکی از مهمترین عواملی که باعث شد تمایلی نداشته باشم به کارم در پرسپولیس ادامه دهم 
همین مسائل بود. روی حرف های آقایان نمی شد حساب کرد و تصمیمات اشتباه آنها به تیم 
ضربه می زد. اگر در پرسپولیس می ماندم نمی توانستم کاری کنم تا تیم این روند خود را طی 
نکند. آقایان حتی قرار شد جلسه ای برای ادامه همکاری من بین اعضای کادرفنی ترتیب دهند 

که این کار را انجام ندادند.
 یکی دیگر از دلایلی که باعث شد تمایلی به ادامه همکاری با تیم نداشته باشم حضور شخصی 
بود که با او حاضر نیستم در یک اتاق نفس بکشم چه برسد به اینکه بخواهم و بتوانم با او کار 
کنم. در همان مقطع کوتاهی که با این فرد کار کردم متوجه خیلی چیزها شدم و به این خاطر 
ترجیح دادم به کارم ادامه ندهم چون خیلی بهتر است. آدم نباید برای ماندن در تیم به کار 
کردن با هر فردی تن بدهد. مسائلی است که به موقع درباره آن صحبت خواهم کرد و الان 

زمان پرداختن به آنها نیست. 
برانکو اعلام کرده تا زمانی که پولش را نگیرد به ایران نمی آید اما به گفته نژادفلاح 

شما ما ه ها بدون پول کار کردید! 
بله، آقایان مالیات برانکو را نقداً پرداخت کرده و او را به ایران آوردند. در حالی که نه تنها حق 
و حقوق  من و دیگر مربیان تیم را ندادند بلکه اداره مالیات مرا ممنوع الخروج کرده که چرا 5 
درصد مالیاتی که باشگاه باید پرداخت می کرده را نپرداختند. در حقیقت باشگاه این پول را از 
قرارداد من کم کرد تا به اداره مالیات پرداخت کند اما نه پول مان را دادند و نه مالیات قراردادمان 

را! این تفاوتی است که آقایان بین یک مربی خارجی و ایرانی قائل شده اند.
 مالیات برانکو آن طور که شنیده ام 160 میلیون بوده و قرارداش برای چند بازی آخر 300 
میلیون تومان. آیا واقعا لازم بود که این همه پول برای چند بازی هزینه شود و در نهایت به آن 
شکل نتیجه بگیرند؟ فقط 5 بازی فدا شد تا کادر جدید از تیم شناخت پیدا کند. مسلم است 
که یک مربی خارجی تا پولش را نگیرد کارش را شروع نمی کند. آقایان با این کارشان فقط 
بدهی های باشگاه را زیاد کردند و حالا این تصمیمات اشتباه خود را دستاوردی بزرگ می دانند. 
برای تمام مربیان خارجی و داخلی احترام زیادی قائل هستم اما تصمیماتی که در پرسپولیس 

اتخاذ شد کاملا اشتباه بود و به این تیم ضربه زد.
ــان ادامه دهیم به خاطر علاقه و  ــرایط به کارم ــدیم با آن ش  اگر من و امثال من حاضر ش
تعصب مان به تیم بود اما مربی خارجی تا زمانی که پولش را نگیرد کارش را شروع نمی کند. به 
هر حال آقایان در پرداخت مالیات هم بین مربیان داخلی و خارجی تبعیض قائل شدند. بهتر 

است کمتر مصاحبه کنند و بیشتر از این خودشان را زیر سوال نبرند.
 گویا تغییرات مدیریتی در باشگاه پرسپولیس در راه است؟

ــود باشگاه باشد. در زمانی که حمیدرضا سیاسی   امیدوارم هر اتفاقی که رخ می دهد به س
ــگاه بود شرایط خوب پیش می رفت و حتی زمانی هم که طاهری آمد بعد از  مدیرعامل باش
جلساتی که گذاشتیم همه چیز در حال سروسامان گرفتن بود اما تغییراتی رخ داد که به سود 
باشگاه نبود. بهتر است هر فردی که در باشگاه پرسپولیس مسئولیت می گیرد کارهای مثبتی 
در این باشگاه انجام دهد و اشتباهاتی نکند که بعد ها مجبور باشد با اظهارات نادرست آنها را 

توجیه کند.

چهار شنبه -بیستم  خرداد ماه 1394 - سال هجدهم - شماره 3740

 علی کفاشیان:

استقبال کفاشیان از رسیدگی قوه قضاییه به پرونده فساد

رییس فدراسیون فو تبا ل بار دیگر موضوع فساد مالی در این فدراسیون را رد و 
از ارجاع این پرونده به قوه قضاییه استقبال کرد.

 علی کفاشیان در حاشیه هجدهمین همایش تجلیل از ورزشکاران و قهرمانان نیروی 
زمینی ارتش درباره مسائل این روزهای فو تبا ل به خصوص فساد و تعداد سفرهای خارجی 
خودش اظها ر کرد: درباره تعداد سفرهای ما اعداد زیادی مطرح شده است. سالی 10 یا 11 
سفر است که ماموریت یا کاری محسوب می شود. ما برای تفریح به خارج از کشور نمی رویم. 
سفرهایمان یکی، دو روزه است و به کشور برمی گردیم. همانند سایر مسئولان کشور که برای 

ماموریت هایشان به خارج از کشور سفر می کنند.
 او در پاسخ به این سوال که موضوع فساد در فو تبا ل به کجا رسید و چرا حرف از فساد 
در این رشته زیاد شده است، بیا ن  کرد: یک سال و اندی است که می گویند در فو تبا ل فساد 

وجود دارد و ذهن مردم نسبت به این رشته تغییر کرده است. در فو تبا ل فساد نداریم شاید 
تخلفی باشد اما فسادی در این رشته وجود ندارد. این کلمه "فساد" که کلمه مناسبی نیست، 
درباره فو تبا ل مطرح شود که درست نیست. من در فدراسیون فو تبا ل حضور دارم و فسادی 

در آن نمی بینم.
 کفاشیان ا دا مه  داد: رکن های قضایی فدراسیون زیاد است و آنها مسائل را به دقت بررسی 
می کنند و هیچ کس جرات فساد در فو تبا ل ندارد و به نظر من خیلی بد است که با استفاده 

از این کلمات ذهنیت مردم را تغییر دهیم.
 او در پاسخ به این سوال که کمیسیون اصل "90" از فرار مالیاتی 25 میلیاردی اهالی 
فو تبا ل خبر داده است، نظرش در این باره چیست، گفت: نه. چنین مدرکی وجود ندارد و من 

از این موضوع خبری ندارم.
 رییس فدراسیون فو تبا ل درباره این موضوع که قوه قضاییه اعلام کرده است، اگر کمیسیون 
اصل "90" مجلس شورای اسلامی موضوع فساد فو تبا ل را به این قوه ارجاع دهد، آن را 
پی گیری خواهد کرد، بیا ن  کرد: قطعا هر مدرکی درباره فساد وجود دارد باید ارائه و پیگیری 

شود و ما نیز از آن حمایت خواهیم کرد.
 کفاشیان در پاسخ به این سوال که آیا تعداد تیم های دسته یک به صورت قطعی کاهش 
پیدا کرده است و دیگر نمی توان شرایط برای حضور مجدد تیم های با ریشه همچون نیروی 
زمینی در لیگ دسته یک فراهم کرد، خاطر نشان کرد: شنبه جلسه ای داریم که در آن به 
صورت قطعی همه چیز بررسی خواهد شد. با این حال طبق قانون این موضوع اجرا شده و 

دیگر نمی توان درباره تعداد تیم ها کاری انجام داد. 
وی در پایان درباره هجدهمین همایش تجلیل از ورزشکاران و قهرمانان نیروی زمینی 
ارتش بیا ن  کرد: خوشحالم امروز فعالیت ورزشی خوبی صورت گرفت و ما در بین برادران 
نیروی زمینی ارتش بودیم. آنها در طول سال ها کمک زیادی به ورزش کرده اند و این باشگاه 
نسبت به باشگاه های دیگر با بودجه های بالا حرف های زیادی برای گفتن داشته است و به 

نظرم فعالیتشان در مسیر کمک به ورزش است. 

هواداران پرتعداد استقلال و پرسپولیس در شرایطی 
منتظرند تا تیم های محبوبشان فصل موفقی را پیش رو 
داشته باشند که اتفاقات حاشیه ای پیرامون این دو تیم 

نشان می دهد فصل آینده بدتر از قبل خواهد بود!
ــتقلال و پرسپولیس به سجادی و پس از آن   با واگذاری اس
اعلام اینکه مالک اصلی استقلال و پرسپولیس ممکن است 
وزارت اقتصاد و دارایی باشد، نگرانی ها جنس دیگری پیدا کرد. 
اگر تا دیروز تصمیم های اشتباه و صندلی فروشی به ثروتمندان 
حاشیه دار و بی تجربه در صنعت فوتبال عامل اصلی نگرانی 
ــت که آزار  ــگاه اس بود، از امروز به بعد بلاتکلیفی این دو باش
ــگاه هنوز نمی دانند دقیقا  ــت. در واقع این دو باش دهنده اس
توسط کدام وزارتخانه و کدام مدیر، مدیریت خواهند شد که 
ــن درد را هم باید بگذارند روی درد بی هیات مدیره بودن و  ای
بی مدیر عامل بودن و البته بی مربی و بازیکن بودن استقلال 

و پرسپولیس.
استقلال، وجود ندارد

در حالی که خیلی از مردم به اشتباه دنبال پیدا کردن نام مربی 
این تیم هستند، این باشگاه نه تنها مربی ندارد، بلکه مدیرعامل 
ــدیم  هم عملا ندارد، ایضا هیات مدیره و امروز تازه متوجه ش

هنوز در راس، سجادی هم کاملا مامور این دو نیست و ممکن 
است این دو باشگاه به وزارت اقتصاد و دارایی تحویل داده شوند 
و یا به صورت کمیته ای و گروهی اداره شوند. تا روزی که مالک 
حکم اعضای هیات مدیره را امضا نکند عملا احکام قبلی فایده 
ای ندارند. استقلال به این ترتیب نه تنها مربی ندارد، بازیکن 
ــم ندارد و عملا حتی روی کاغذ وجود هم ندارد، بازیکنان  ه
ــتند که قراردادشان یک ساله  زیادی در ترکیب این تیم هس
بوده مثل امید ابراهیمی و البته دوساله هایی مثل کرار هم در 

حال جدا شدن هستند و می خواهند بروند.
 پرسپولیس کجاست؟

تاقبل از این تصور می کردیم این باشگاه حداقل مربی دارد 
و برانکو بخش فنی این تیم را در دست دارد اما بدقولی هایی 
ــگاه داشته اند و به تعهدات مالی خود  که مسئولان این باش
عمل نکرده اندف حضور برانکو را هم با ابهام مواجه کرده و نوع 
بلاتکلیفی را برای این باشگاه بوجود اورده است. پرسپولیس 
هم در بسیاری موارد مثل استقلال است، این باشگاه هم نه 
ــد و نه هیات مدیره و نه مدیر عامل  مالک خود را می شناس
را! مربی را می شناخت که حالا در این رابطه هم تردید هایی 
دارد. برخ بازیکنان هم در حال جدا شدن از این تیم هستند و 

سید جلال حسینی هم شرط کرده که تیم باید خوب بسته 
شود وگرنه به این باشگاه نخواهد آمد!

نتیجه گیری:
ــته هم فعلا بدتر است،  ــرایط این دو تیم از سال گذش  ش
ــت که همین تحلیل ها و  ــن بخش ماجرا این اس جالب تری
ــم را هم انگار در راس  ــای معمولی که ما و مردم داری خبره
بی مالک و صاحب این دو تیم کسی ندارد. آنها انگار فقط این 
دو برادر دوقلو ی همسان را دست به دست می کنند و تمام.

وضعیت استقلال و پرسپولیس بدتر از قبل:

دوقلوهای آواره و بلاتکلیف!



علمی و سلامت

علائم هشدار دهنده بیماری نقص ایمنی 
یک فوق تخصص آلرژی و ایمونولوژی بالینی گفت: شناخت علائم هشدار 

دهنده در تشخیص زودهنگام بیماری نقص ایمنی بسیار حائز اهمیت است. 
دکتر مژگان صفری اظهار کرد: عفونت های شدید بدن که معمولا دیر بهبود می یابد، 
مننژیت، عفونت مغزی، نوزادی که بند نافش دیر بیفتد و عفونت لثه از علائم هشدار دهنده 
بیماری نقص ایمنی است، اما به طور قطعی وجود علائم بیان شده دال بر وجود بیماری 
نبوده و باید مورد بررسی قرار گیرد.  وی تصریح کرد: در بدن هر انسان یکسری فاکتورهایی 
وجود دارد که با میکروب ها و ویروس ها مقابله می کنند و زمانی  که این فاکتورها دچار 
اختلال شوند می گوییم فرد دچار بیماری نقص ایمنی شده است. نقص ایمنی به دو دسته 
اولیه و ثانویه تقسیم می شود؛ نقص ایمنی اولیه شایع تر بوده و تنها عامل آن ژنتیک است.  
وی افزود: علل متعددی می تواند در ایجاد نقص ایمنی ثانویه نقش داشته باشد، یکی از این 
عوامل ورود جسم خارجی به بدن است به عنوان مثال ورود یک شی خارجی به داخل ریه 
می تواند موجب عفونت های مکرر شود. همچنین تنگی ها و انسداد داخل بدن مانند تنگی 
مجاری ادراری و تنفسی موجب عفونت بدن می شود.  صفری خاطرنشان کرد: بیماری 
متابولیک مانند دیابت یا هر عامل دیگری که متابولیسم بدن را برهم زند یا خون رسانی به 
اعضای بدن را مختل کند، موجب عفونت بدن شده و سیستم ایمنی بدن را دچار مشکل 
می کند.  وی تاکید کرد: سوء تغذیه نیز شایع ترین علت نقص ایمنی ثانویه است؛ به طوری 
که کمبود برخی مواد و ویتامین ها در بدن بویژه در کودکان می تواند موجب بیماری 
نقص ایمنی شود.  این فوق تخصص آلرژی و ایمونولوژی بالینی عنوان کرد: بیمارانی که 
دچار نقص ایمنی هستند، خیلی بیشتر از افراد عادی دچار عفونت می شوند و عفونت های 
پوستی، تنفسی، گوارشی مانند اسهال در این بیماران ایجاد می شود. همچنین عفونت های 
ساده در این افراد به زودی خوب نمی شود و در بیشتر موارد نیاز به مصرف آنتی بیوتیک در 
طولانی مدت پیدا می کنند. افرادی که پس از تزریق واکسن دچار عوارض شدید واکسن 
می شوند نیز نیاز به بررسی پزشکی دارند.  وی تصریح کرد: علت نقص ایمنی اولیه، ژنتیک 
است و ممکن است این ارث به افراد خانواده نیز منقل شود. البته بستگی به شرایط فرد دارد 
که این ژن از نوع غالب باشد یا مغلوب. افرادی که تحت شیمی درمانی هستند و کسانی که 
از داروهای خاص مانند کورتون استفاده می کنند و همچنین افرادی که دچار سوء تغذیه 
هستند؛ بیش از دیگران در معرض خطر احتمال ابتلا به بیماری نقص ایمنی قرار دارند.  
صفری افزود: بیماری نقص ایمنی ممکن است در هر سنی بروز کند و درمان آن نیز با توجه 
به علت ایجاد بیماری، انجام می شود. به عنوان مثال در فرد مبتلا به عفونت در درجه اول 
عفونت را برطرف کرده و در نقص ایمنی اولیه نیز که علت آن ژنتیکی است در بیشتر موارد 
از پیوند مغز استخوان و در برخی نیز از داروهای خاص استفاده می کنیم.  وی توصیه کرد: 
افراد در صورت مشاهده عفونت های تکرار شونده در بدن که مدت بهبود آن طولانی است 
و عفونت های مکرر لثه و عوارض ناشی از تزریق واکسن حتما به پزشک مراجعه کنند.  وی 
در پایان تاکید کرد: وجود علائم بیان شده در همه افراد دال بر وجود بیماری نقص ایمنی 

نبوده و ممکن است علت دیگری داشته باشد. 

فعالیت مغزی در شب امتحان را کنترل کنید 
با نزدیک شدن به ایام امتحانات، می توان با کمی تغییر در برنامه غذایی بر 

نتیجه امتحانات تاثیر مثبت یا منفی را گذاشت.
بر اساس گفته ی محققان، تغذیه می تواند در بهبود عملکرد مغزی تاثیر مثبتی گذاشته 
که در این گزارش سعیمان بر این است تا توضیه هایی را به دانشجویان و یا دانش آموزان 
و یا افرادی که قرار است در ماراتون امتحانات پیروز شوند داشته باشیم.  در همین راستا 
دکتر مرتضی صفوی متخصص تغذیه معتقد است: تغذیه صحیح و مناسب می تواند تمام 
فعالیت های ما را تحت تاثیر خود قرار دهد.  یکی از این فعالیت های مهم مطالعه درس 
در شب امتحان است.  روزهایی که معمولا با استرس همراه است و همین تغذیه مناسب 
می تواند عملکرد مغزی را بهبود بخشد.  وی می افزاید: از مواردی که می تواند به عملکرد مغز 
کمک کند مصرف شیر، میوه است، علاوه بر این مصرف پروتئین در وعده صبحانه و مصرف 
مایعات زیاد می توند تاثیرات مثبتی بر تقویت مغز داشته باشد.  صفوی می گوید: توصیه 
می شود در وعده های صبحانه از مواد قندی لازم بویژه چای شیرین، عسل و خرما استفاده 
شود و همچنین مصرف 2 بار در هفته ماهی به دلیل داشتن فسفر می تواند تاثیرات مثبت 
بر مغز داشته باشد.  وی معتقد است: مصرف روزانه مغزهای بادام زمینی، گردو و فندق 
می تواند در بهبود وضعیت فکری نقش مهم و بسزایی را داشته باشد.  وی تاکید کرد:مصرف 
غذاهای سنگین و مانده در شب امتحان می تواند سنگینی معده را در فرد به همراه داشته 
باشد. با کمی تغییر در برنامه غذایی روزانه و باید و نبایدهای تغذیه ای در این روزها می توان 

بر استرس و این روزها کاست. 

غذاهایی که از سلامت روده محافظت می کنند 
برخی مواد غذایی در محافظت از روده در مقابل عوامل بیماری زا نقش مهم و 

حیرت انگیزی دارند.
کارشناسان برای حفظ سلامت روده توصیه هایی منحصر به فرد دارند، از جمله جویدن 

مواد غذایی به طور کامل که سبب سلامت معده و روده و استراحت بیشتر آنها می شود.
 مواد غذایی نیمه جویده که به طور کامل هضم نمی شوند، باعث ایجاد نفخ در روده و 
یا علائمی مانند یبوست، اسهال و یا عدم تحمل خوردن مواد غذایی می شوند.  خوردن 
غذاهای ترش مانند ماست، کلم قرمز و سرکه سیب می تواند محیط روده را از باکتری های 
مضر پاک کنند.  روغن هایی مانند روغن نارگیل نیز می تواند سبب تقویت سیستم ایمنی 
روده شود.  مواد خوراکی مانند کلم، کلم پیچ و کلم بروکلی نیز به دلیل وجود گوگرد در 
ساختار خود می تواند سبب تقویت عضلات روده و دیواره آن شوند.  استراحت کافی نیز 
می تواند سبب تقویت گردش خون به روده و حفظ سلامت آن شود.  خوردن آب گیاه 
آلوئه ورا نیز می تواند سبب تقویت دیواره روده و مخاط درونی آن و تقویت سیستم ایمنی 
روده و نابودی باکتری های مضر احتمال موجود در روده شود.  خیساندن دانه های غلات 
مانند عدس، نخود، لوبیای سیاه و سفید در پیاز و سیر نیز می تواند علاوه بر گرفتن نفخ آنها 

باعث حفظ سلامت دستگاه گوارش شود.

پرخوری، دردهای قلبی را تشدید می کند 
یک متخصص قلب و عروق در یکی از علامت های درد قلبی را درد در پشت 

جناق سینه دانست. 
دکتر محسن قراخانی اظهار کرد: به طور معمول درد قلبی در هر انسانی که سنش بالا 

می رود بویژه در مردان بالای 40 سال و زنان بالای 50 سال بروز می کند. 
وی تصریح کرد: درد قلبی درد در پشت جناق سینه است که با انجام فعالیت تشدید شده 
و با استراحت نیز بهبود پیدا می یابد، اما عواملی مانند پرخوری، سرما، کولاک و باد شدید 
نیز درد قلبی بیمار را شدت می بخشد.  این متخصص عنوان کرد: درد قفسه سینه با منشا 
قلبی به گونه ای است که بیمار در نیمه چپ سینه خود دردی را احساس می کند که به 
دست چپ  نیز انتشار پیدا می کند و به طور بالقوه از ناف تا چانه کشیده می شود.  قراخانی 
خاطرنشان کرد: پزشک با گرفتن شرح حال بیمار و سوال هایی که از بیمار می پرسد نوع 
درد بیمار را درک می کند و در برخی شرایط کیفیت درد به صورت سوزشی بوده و بیمار 
احساس فشردگی در قفسه سینه خود می کند و گاهی در موقعیتی قرار می گیرد که 
تاکنون تجربه نکرده است.  وی تاکید کرد: مدت زمان درد بسیار حائز اهمیت است. درد 
قلبی، لحظه ای و گذرا نبوده و در دردهای ایسکمی )کم خونی قلب( تقریبا پنج تا 15 
دقیقه به طول می انجامد و در صورتی که مدت زمان درد قلبی بیشتر از زمان گفته شده 
باشد، باید مهم تلقی شده و مورد بررسی بیشتری قرار گیرد.  این متخصص قلب و عروق 
یادآور شد: مصرف سیگار، فشار خون، چاقی، استرس، عدم  تحرک، بیماری قند و ارث از 
عواملی است که فرد را بیش از دیگران در معرض ابتلا به ناراحتی های قلبی قرار می دهد.  
وی گفت: ایسکمی نیز کم خونی قلبی است که به لحاظ بافتی قابل برگشت است. عرق 
سرد نیز از علائم مشکلات قلبی است که می تواند همراه با علائمی مانند احساس فشردگی 
همراه با تهوع و استفراغ و تپش قلب باشد. البته تهوع و استفراغ در سکته های قلبی که در 
سطح تحتانی اتفاق می افتد دیده می شود و نباید با ایسکمی اشتباه گرفته شود.  قراخانی 
اظهار کرد: درد های سکته ای معمولا منشاء عصبی دارند؛ دردهایی که در آن فرد احساس 
عجیبی از درد دارد که تاکنون تجربه نکرده مانند اینکه جلوی سینه اش منفجر می شود و 

بسیار احساس سنگینی در ناحیه قلب به فرد دست می دهد. 

مضرات پوشیدن کفش های پاشنه بلند
تحقیقات جدید نشان می دهد که آسیب های مربوط به پوشیدن کفش های 

پاشنه بلند، در 11 سال اخیر در ایالات متحده دو برابر شده است. 
محققان دانشگاه آلاباما در بیرمنگهام اعلام نمودند که اورژانس های ایالات متحده بین 
سال های 2002 و 2012، 123355 آسیب مربوط به پوشیدن کفش های پاشنه بلند را 
مورد درمان قرار داده اند. رگ به رگ شدن، کشیدگی و پیچ خوردگی پا و مچ پا شایع ترین 
نوع آسیب ها بودند که در این بازه زمانی گزارش شده اند. سن افرادی که در این مطالعه 
بیشترین مورد آسیب را گزارش داه بودند، بین 20 تا 30 سال قرار داشت. جرالد مک 
گوئین محقق اصلی این مطالعه و استاد اپیدمیولوژی در دانشکده بهداشت دانشگاه آلاباما، 
می گوید: » از نقطه نظر سلامت، کسانی که علاقه مند به پوشیدن کفش های پاشنه بلند 

هستند باید از خطرات و آسیب های احتمالی این کفش ها آگاه شوند.«
مک گوئین خاطر نشان ساخت که مطالعات قبلی نشان داده اند که راه رفتن با کفش 
پاشنه بلند باعث ایجاد ناراحتی در قسمت تحتانی ساق پا، مچ پا و پا می شود. کفش پاشنه 
بلند حرکت عضلات مچ پا را مهار کرده و باعث کاهش طول گام و سرعت کلی حرکت 
می شود. این کفش ها همچنین باعث از دست دادن تعادل می گردند که می تواند خطرات 
بدی به همراه داشته باشد. وی افزود: »برخی از مورخان می گویند که کفش های پاشنه 
بلند از حدود 300 سال پیش تاکنون مورد استفاده قرار گرفته اند و متخصصان پزشکی 

همواره در مورد خطرات ناشی از پوشیدن چنین کفش هایی هشدار داده اند.«

توصیه های طب سنتی برای پیشگیری از گرمازدگی
از بزرگ ترین مشکلات فصل گرم سال، کم شدن آب بدن و گرمازدگی است.

درست است که هنوز تابستان نرسیده اما گرمای هوا و آفتاب سوزان خیلی ها را کلافه 
کرده. خب، بهترین راه برای خنک شدن در این روزهای داغ چیست؟ چه باید کرد؟ چطور 
سلامتی مان را در مقابل گرمازدگی حفظ کنیم؟ چه تغییراتی در سبک زندگی مان ایجاد 
کنیم؟ اینها شاید از مهم ترین سؤال هایی باشد که این روزها لابه لای حرف های روزمره مان 
مطرح می کنیم و از همدیگر جواب می خواهیم. به نظر می رسد باید سراغ سبک زندگی 

مخصوص این روزها برویم تا کمتر دچار دردسر شویم.
چطور گرمازده نشویم؟ از بزرگ ترین مشکلات فصل گرم سال، کم شدن آب بدن 
و گرمازدگی است. برای جلوگیری از ابتلا به این مشکلات، بهتر است که ساعت های 
زیر آفتاب ماندن خودتان را محدود کنید. اگر هم در اوج گرما مجبور شدید به سفرهای 
درون شهری بروید، بهتر است آب همراه خودتان ببرید. اگر قصد ورزش کردن هم داشتید، 
بهتر است که قبل، حین و بعد از این کار آب مصرف کنید. اگر دچار گرمازدگی در تابستان 
شدید، بهتر است که سریعا نسبت به رفع آن اقدام کنید مثلا یک دوش آب سرد برایتان 
خوب خواهد بود. استفاده از بسته های یخ هم پیشنهاد می شود تا با قرار دادن آنها روی 

بدن تان، دمای بدن را سریعا پایین بیاورید.
زمانی برای رشد ویروس ها: فصل گرم سال، فرصت مناسبی برای رشد و نمو ویروس ها 
و باکتری های موجود در مواد غذایی است. در تابستان، مواد غذایی و میوه ها و سبزی ها 
زودتر فاسد می شوند. آب و غذای آلوده و مسموم، جزو آفت های تابستان هستند که باید 
در مقابله با آنها دقت بسیاری کرد. جدا aاز این بحث، یادتان هم باشد که درست است 
کنترل دمای بدن در این فصل مهم است اما در کنار این نکته نباید از یاد برد که مصرف 
نوشیدنی ها و غذاهای بسیار سرد کار چندان جالبی نیست. در این صورت، بدن ناچار است 
که فعالیت زیادی کند تا بتواند این دما را با آن گرمای سابق میزان کند و همین فعالیت 

زیاد، به اعضای فیزیکی فشار می آورد.
دردهای عضلانی در گرما: ازجمله بدی های فصل گرم سال ، اسپاسم ها و دردهای 
عضلانی است که بیشتر در نواحی شکم، بازوها و پاها بروز می کند. اگر دچار چنین مشکلاتی 
شدید، سفارش می کنیم که به یک جای خنک رفته و آنجا استراحت کنید، آبمیوه تازه 
میل کرده و نوشیدنی هایی مصرف کنید که املاح معدنی داشته باشند. در ضمن، اگر دچار 
اسپاسم های عضلانی شدید، بدانید که بیشتر این اسپاسم ها نتیجه فعالیت های شدید بدنی 
هستند. بهتر است که از ادامه چنین فعالیت هایی خودداری کنید. راستی نوشیدنی های 

خانگی مثل شربت آب لیمو، شربت خاکشیر و... را فراموش نکنید، افاقه می کند.
با شوره های سر چه کنیم؟ امان از دست شوره سر که در فصل گرم، خیلی ها را 
درگیر خودش می کند. گرما و عرق کردن زیاد بدن باعث می شود که مشکل شوره سر در 
تابستان ها بیشتر خودش را نشان بدهد. بی زحمت شوره سر را جدی بگیرید چرا که ممکن 
است موجب ریختن موهای شما هم بشود. برای رفع این مشکل از نوشیدنی های خنک و 
آبکی دریغ نورزید. ماست و آب هندوانه و میوه های آبکی و تازه مثل توت زیاد بخورید. در 
ضمن، مصرف میوه ها و سبزی ها و شیر و غلات را هم به عادت های غذایی تان اضافه کنید 

تا کار از محکم کاری عیب نکند.
شهروند الکترونیک شوید

اگر تا به حال یک شهروند الکترونیک نبوده اید و عادت داشته اید برای هر کار کوچک مثل 
پرداخت قبض، حضوری به مراکز مختلف بروید، این روزهای گرم فرصت خوبی است که 
این عادت را ترک کنید چون احتمالا گرمای هوا آنقدر آزاردهنده است که مانع خروج شما 
از خانه برای انجام این کارهای پیش پا افتاده می شود. این روزها بسیاری از خدمات از طریق 
اینترنت می تواند در اختیار شما قرار گیرد. شما علاوه بر انجام کارهای بانکی، با اینترنت 
هم می توانید خریدهایتان را انجام دهید و هم زحمت یک سفر شهری در این گرمای هوا 
به خود ندهید. اگر مجبور شدید از خانه خارج شوید در مسیری حرکت کنید که سایه باشد.

چطور لباس بپوشیم؟ در فصل گرم لباس پوشیدن هم خیلی اهمیت دارد. سراغ 
جنس های خنکی بروید که بتوانند همراه خوبی برای این روزهای داغ باشند. یادتان باشد 
هرچقدر از تعداد چین و شکن و لایه و پرپری های لباس کم شود به همان اندازه به خنکی 
لباس اضافه می شود. رنگ لباس هم تأثیر مستقیم در میزان خنکی لباس دارد. یک اصل 
مهم دیگر می گوید که هر چقدر درصد الیاف طبیعی در لباس بیشتر باشد خنک تر است. 
البته در عوض سنگین تر هم هست و زودتر هم چروک می شود. الیاف مصنوعی، سبک تر و 
براق تر هستند ولی عرق را جذب نمی کنند و هوا را به راحتی عبور نمی دهند. بهترین جنس 

پارچه برای پیراهن، تترون و برای شلوار، کتان است.
توصیه های کاربردی دیگر: بستن پنجره در روزهای گرم تابستان و باز کردن آن هنگام 
شب که هوا خنک تر است توصیه می شود. برای کاهش دمای بدن باید در تابستان هر روز 
استحمام کنید اما در این فصل نباید برای دوش گرفتن از آب خیلی سرد استفاده کرد چراکه 
این اقدام برای سلامتی انسان بسیار مضر است. استفاده از آفتاب گیر برای خودروهایی که 
برای مدت زمان طولانی در مکانی پارک شده اند لازم است. زمانی که وارد خودرو می شوید 

ابتدا برای مدتی در خودرو را باز نگه دارید سپس شیشه های اتومبیل را پایین بکشید و 
شروع به حرکت کنید. درجه حرارت منزل هم در روزهای گرم باتوجه به ایجاد تعادل با 

محیط بیرون باید بین 24تا 26درجه سانتی گراد باشد.
توصیه های سنتی برای جلوگیری از گرمازدگی: هوای داغ تابستان بسیاری از مردم را 
دچار گرمازدگی می کند و متخصصان طب سنتی معتقدند که مصرف برخی نوشیدنی های 
سنتی برای رهایی از گرمازدگی این روزها بسیار مفید است. توصیه ابوعلی سینا: به گفته 
شیخ الرئیس، دوغ ترش برای گرمازدگی مناسب است. فرد آفتاب زده شده بهتر است در 
سایه بنشیند و پای خود را در آب سرد بشوید و اگر تشنه بود اندک اندک از ظرفی با دهانه 
باریک آب بنوشد. علاوه بر این خوراکش هم باید از غذاهای زود هضم باشد. ابوعلی سینا در 
این باره توصیه کرده است: مالیدن روغن بنفشه روی پیشانی، برای جلوگیری از گرمازدگی 
و سردردهای صفراوی مفید است. فرد بعد از سفر، حمام آب سرد بگیرد تا از آسیب سفر 
به دور باشد و سرحال  آید. البته نباید در این کار عجله کند و باید به تدریج آب تنی کند. 
فرد مسافر، سر و سینه خود را از تابش مستقیم نور خورشید بپوشاند و در راه قاووت جو و 
عصاره میوه تناول کند و قدری برای حرکت صبر کرده و سپس به راه بیفتد. توصیه زکریای 
رازی: زکریای رازی گفته است: نوشیدن شربت سکنجبین منافع بسیار دارد. یکی از منافع 
سکنجبین آن است که چون آن را با یخ خنک کرده و بنوشند، صفرا را می برد و از التهاب 
حرارت معده می کاهد و آنچه بلغم در معده و روده ها باشد، خارج می کند. اگر سکنجبین را 
با ریشه و تخم کاسنی مخلوط کرده و کمی گلاب به آن اضافه کنند، نوشابه ای پر سود و 
شگفت آور می شود، به خصوص برای کسانی که جگر و معده ای گرم داشته یا دچار گرفتگی 
معده شده اند و نیز برای کسانی که مبتلا به نفخ هستند منافع زیاد دارد اما برای مبتلایان به 
زخم معده و روده مضر است. از آنجا که فرد گرمازده میل زیادی به خوردن آب سرد دارد، 

باید به تدریج و آهسته مایعات را بنوشد تا معده وی دچار تحریک و درد نشود.
میوه ها را دودستی بچسب: یکی از بهترین گزینه ها در گرما مصرف میوه ها و 
سبزی هایی است که بدن را خنک نگه می دارند. غالبا بیشتر میوه ها و سبزی ها را به صورت 
خنک مصرف می کنند. معمولا نیز این میوه ها و سبزیجات، آب فراوانی داشته و به خنکی 
بدن کمک بسیاری می کنند. میوه هایی چون انگور، سیب، گلابی، هلو، گیلاس، شلیل 
و... را داخل یخچال گذاشته و خنک بخورید. به هر حال اگر فکر کردید که داشتن رژیم 
غذایی فقط مخصوص کسانی است که دوست دارند چاق یا لاغر شوند سخت در اشتباهید. 
این روزهای داغ، داشتن یک رژیم غذایی مناسب برای همه لازم و حتی بسیار ضروری 
است چون در غیراین صورت، گرمای هوا خیلی زود شما را به زانو در می آورد. یک توصیه 
عمومی که احتمالا شنیده اید این است که در روزهای گرم، بیشتر از روزهای دیگر آب 
بنوشید. هنگامی که مجبور هستید ساعاتی را بیرون از خانه سپری کنید، شیشه آبی به 
همراه ببرید و مرتب آب بنوشید. خوردن میوه و سبزی را حتما به برنامه غذایی روزانه تان 
اضافه کنید. اغلب میوه ها و سبزی ها حاوی کمی نمک و آب فراوان هستند که برای 
جلوگیری از گرمازدگی مناسب خواهند بود. اگر می خواهید برای رفع تشنگی آبمیوه 
بنوشید، سعی کنید کمتر سراغ آبمیوه های صنعتی بروید چون باعث می شوند بعد از مدت 
کوتاهی گرفتار چاقی شوید. به هیچ وجه قهوه، نسکافه و نوشابه مصرف نکنید زیرا کافئین 
موجود در این نوشیدنی ها باعث کاهش مایعات بدن می شود و میزان تعریق را بالا می برد.
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با  را  این مناسبت  اقیانوس بود و امسال شرکت گوگل  دوشنبه روز جهانی 
تصاویری از حیات درون اقیانوس ها گرامی داشته که بخشی از پروژه تصویربرداری 
با کیفیت آن از اقیانوس ها با حمایت سازمان حفظ حیات اقیانوسی آمریکا و بنیاد 

حمایت از مجمع الجزایر چاگوس اقیانوس هند است.
 محققان شرکت گوگل پس از موفقیت های بدست آمده در طرح های بسیار بزرگی نظیر 
نمایش خیابان ها و صحراهای جهان به دنبال تهیه تصاویر با کیفیت از اقیانوس های جهان 
هستند. تاکنون این شرکت، در پروژه هایی نظیر نمایش خیابان های شهرهای مختلف جهان، 
نمایش اهرام مصر، سفر تصویری در جنگل های آمازون، نمایش مناظر شگفت انگیز کلورادو و 

سفر در صحراهای دبی با موفقیت روبرو بوده است.
هدف از انجام پروژه جدید، تهیه بانک اطلاعات تصویری از اقیانوس های دیدنی و صخره های 
مرجانی شگفت انگیز جهان است تا کاربران اینترنتی به آسانی بتوانند در فضای مجازی لذت 

گشت وگذار در زیر آب را به صورت تصویری تجربه کنند.
در این پروژه به کمک دوربین های فوق پیشرفته و با وضوح بالا، تصاویر 360 درجه از دنیای 

زیر آب تهیه شده و در سرورهای پرسرعت شرکت گوگل ذخیره می شود.

طراحی ساعت مچی با الهام از ابر خودرو

خندیدن ژنتیکی است

مردان دارای خواهر بزرگتر کمتر رقابت می کنند

دستگاه مهندسی بافت ریه ساخته شد

پژوهش محققان ژاپنی حاکیست پسرانی که دارای 
خواهر بزرگتر هستند، کمتر از افراد دارای برادر بزرگتر 

یا خواهر و برادر کوچکتر به رقابت می پردازند.
خواهر  و جنسیت  تولد  ترتیب  تاثیرگذاری  چگونگی 
بحث برانگیزترین  از  یکی  انسان،  شخصیت  بر  برادر  و 
جدید  پژوهش  اکنون  است.  روانشناسی  در  موضوعات 
محققان دانشگاه اوکایاما، به ارائه شواهد بیشتری از این 
امر پرداخته که این موارد می توانند بر شخصیت آینده فرد 

تاثیر بگذارند.
محققان از گروهی از دانش آموزان دبیرستانی و دانشجویان 

خواستند تا یکی از دو بازی ارائه شده را انتخاب کنند.

در بازی اول که بطور فردی بود، شرکت کنندگان با پاسخ 
به هر سوال، امتیاز می گرفتند. در بازی دوم، یک جایزه بزرگتر 
ارائه شده بود، اما شرکت کنندگان باید دیگران را که به گروه 

آن ها ملحق شده بودند، شکست می دادند.
در کل، پسران دبیرستانی بیشتر از دختران )61 درصد( 
احتمال داشت که گزینه رقابتی را انتخاب کنند؛ اما با درنظر 
گرفتن پسران دارای خواهر بزرگتر، این تعداد به 38 درصد 

کاهش یافت.
در میان دانشجویان، مردان بیشتر از زنان رقابتی عمل 
می کردند، اما مردان دارای خواهر بزرگتر، 21 درصد کمتر 

از سایرین احتمال داشت که بازی رقابتی را انتخاب کنند.

این در حالی بود که زنان دارای خواهر بزرگتر، بیشتر رقابتی 
بوده و تمایل آن ها برای شرکت کردن در چالش های رقابتی با 

میانگین مردان مساوی بود.
دو توضیح برای کمتر رقابتی بودن پسران دارای خواهر 
بزرگتر ارائه شده است: ممکن است این امر به دلیل »جذب 
نقش« باشد که در آن، کودکان به جذب برخی از صفات 

جنسیتی کلیشه ای خواهر و برادران خود می پردازند.
توضیح دیگر بر این اساس است که کودکانی که دیرتر به 
دنیا می آیند، کمتر از کودکان اول رقابتی هستند، زیرا کودک 
بزرگتر تحت فشار بیشتری برای برآروده کردن انتظارات 

والدین قرار دارد. 

محققان در دانشگاه تهران موفق شدند تا دستگاهی که شرایط بدن را برای 
مهندسی بافت ریه در آزمایشگاه فراهم می کند بسازند.

علی دریاب - مدیر علمی مرکز پژوهش و فناوری نوین در مهندسی علوم زیستی دانشگاه 
تهران در خصوص دستگاه » میلی بایو راکتور مهندسی بافت ریه« با بیان اینکه این پروژه در 
حال اجراست، به خبرنگار مهر گفت: سالانه افراد زیادی بر اثر نبود پیوند ریه جان خود را از 
دست می دهند. از این رو پیوند ریه با استفاده از سلول های بدن بیمار یک امر مهم در ایران و 
دیگر کشور ها به شمار می رود. وی افزود: آمارها نشان می دهد که در امریکا 400 هزار نفر و در 
ایران چهار هزار نفر )آمار به صورت غیر رسمی است( بر اثر نبود پیوند ریه جان خود را از دست 

می دهند و این موضوع در هرصورت رو به افزایش است.
 دریاب اظهار داشت: یکی از روش هایی که می توان از افزایش این آمار جلوگیری کرد این 
است که با استفاه از سلول های فرد بیمار بتوان ریه را به بدن خودش پیوند زد که در این زمینه 

تحقیقات فراوانی شده است.
 مدیر علمی مرکز پژوهش و فناوری نوین در مهندسی علوم زیستی دانشگاه تهران گفت: 

محققان در این مرکز تلاش کردند که دستگاه بایو راکتور مهندسی بافت ریه را طراحی و بسازند 
تا از این طریق پیوند ریه با استفاده از مهندسی بافت با اطمینان بیشتری انجام گیرد. دریاب با 
بیان اینکه در مهندسی بافت یک قسمت از بافت آسیب دیده بدن را جایگزین بافت طبیعی 
می کنیم، گفت: با این روش نیاز به دستگاهی است تا شرایط بدن را مهیا کند. بایوراکتورها 
دستگاههایی هستند که در زمینه مهندسی بافت نقش اساسی و کلیدی را ایفا می کنند و 
شرایط کنترل شده شبیه شرایط بدن را برای رشد بهتر سلول ها  در بستری که ما انتخاب 
کرده ایم فراهم می کند تا بعد از این آزمایشات با اطمینان به پیوند ریه در بدن انسان بپردازیم.  
به گفته وی، بایو راکتور توانایی ایجاد شرایطی کنترل شده شبیه بدن انسان را برای محققان 
در شرایط آزمایشگاه با پارامترهای مهندسی، پارامترهای شرایط فیزیولوژی و بایولوژی ایجاد 

می کند. 
 وی با تاکید بر اینکه این کار در فاز بالینی وارد نشده عنوان کرد: با به نتیجه رسیدن این روش 
برای پیوند که در سالهای آتی شاهد اجرایی شدن آن خواهیم بود، امیدواریم بتوانیم قدم مثبتی 

در علم پیوند برداریم. این طرح با همکاری دکتر قاسم عمو عابدینی انجام شده است.

شکست آزمایش چترفراصوت ناسا
 برای دومین بار

چترفراصوت ناسا که پس از چند روز تعویق، سرانجام پرتاب شده بود، با 
مشکل تورم روبرو شده و متلاشی شد.

 فضاپیمای »سرعت گیر فراصوت با تراکم پایین« )LDSD( که دقیقا شبیه یک 
بشقاب پرنده است، روز دوشنبه از پایگاه Pacific Missile Range نیروی دریایی 
آمریکا در هاوایی پرتاب شد، اما چتر آن باد نشده و ماموریت را با نقص مواجه کرد. تصاویر 

منتشر شده از این آزمایش نشان داد که چترنجات مذبور از هم پاشیده و متلاشی شد.
ناسا از این فضاپیما برای تولید فناوری لازم به منظور انتقال فضانوردان به سطح مریخ 
در آینده استفاده می کند. اما آزمایش دیروز نشان داد که مهندسان هنوز با محقق شدن 
این هدف، فاصله داشته و هنوز چیزهای زیادی را باید برای انجام چنین کاری یاد بگیرند.

این چتر نجات پیشرفته موسوم به »Ringsail«، بزرگترین نمونه ساخته شده تاکنون 
برای یک فضاپیماست و می تواند کل یک زمین راگبی را بپوشاند. هدف از طراحی این 

چتر، کاهش دادن سرعت فضاپیما در زمان فرود به سطح مریخ است.
این دومین دور از سه آزمایش برنامه ریزی شده ناسا برای فناوری چترنجات سرعت گیر 
محسوب می شود. سال گذشته نیز یک چترنجات غول پیکر دیگر در آزمایشی مشابه برای 
فناوری فضاپیمای جدید مریخ با نقص روبرو شده و متورم نشد. یکی از اهداف اصلی این 

سازمان در سال جاری، آزمایش چترنجات بازطراحی شده است.
سقوط این فضاپیما در ارتقاع 55 کیلومتری سطح زمین آغاز شد که از محیطی مشابه 

جو رقیق مریخ برخوردار است.
ناسا ابتدا یک حلقه دوناتی شکل را که برای متورم شدن و کاهش سرعت خودروی 
فرودگر بشقاب پرنده شکل طراحی شده بود، آزمایش کرد. سپس قرار بود چترنجات 

غول پیکر باز شده و سرعت فرودگر را کاهش دهد.
فناوری مورد آزمایش به این زودی ها در ماموریتی مورد استفاده قرار نخواهد گرفت. 
حتی ممکن است ناسا با ادامه یافتن شکست این فناوری در آزمایشات، دیگر از آن 
استفاده نکند. ناسا پیش از این از برنامه های خود برای ارسال انسان به مریخ در دهه 

1030 خبر داده بود.
وزن فضاپیمای آزمایشی مجهز به این چتر، 3088 کیلوگرم بود که دو برابر وزن 
کاوشگری است که ناسا در حال حاضر می تواند بر روی سطح مریخ فرود آورد. قطر 
چتر فراصوت نیز 30 متر است که تقریبا دو برابر بزرگتر از چتر مورد استفاده برای فرود 

کاوشگر کنجکاوی در مریخ در سال 2012 بوده است.
از زمان فرود فضاپیماهای وایکینگ در سطح مریخ در سال 1976 تا کنون، از همین 

طراحی برای کاهش سرعت فضاپیماها استفاده می شود. 

سفر به اقیانوس با چشم گوگل

با توجه به افزایش رقابت بین شرکت های مطرح تولیدکننده ساعت در کشور 
اکثر  کار  و منحصربه فرد در دستور  سوئیس، همواره ساخت محصولی خاص 
شرکت های ساعت سازی بوده است و اکنون سازندگان از ابرخودرو برای تولید یک 

ساعت الهام گرفته اند.
شرکت سوئیسی MB&F پس از تولید نمونه های بی نظیری از ساعت های خاص و جالب 
توجه، در اقدامی جالب موفق به ساخت ساعتی شگفت انگیز با الهام از طراحی چند خودروی 

خاص و گران قیمت شده است.
طراحی ساعت HMX با نظر ماکسیمیلیان بازر، بنیانگذار این شرکت و با الهام از چند 

ابرخودرو انجام شده است.
برای ساخت بدنه مقاوم و بسیار زیبای این ساعت، از آلیاژ تیتانیوم با درجه کیفی پنج و فولاد 
ضدزنگ استفاده شده است، همچنین این ساعت از 223 قطعه مجزا ساخته شده که در کنار 

زیبایی خیره کننده از دقت و کارایی بسیار بالایی نیز برخوردار است.
یکی از متمایزترین نکات در طراحی این ساعت صفحه نمایش منحصربه فرد آن است، به 
طوری که مشاهده ساعت و دقیقه بر خلاف ساعت های موجود از طریق دو پنجره مجزا و با 

الگویی متفاوت به نمایش گذاشته می شود.
دو صفحه نمایش این ساعت از جفت دیسک های مجزا ساخته شده که علائم نمایش 
زمان بر روی هرکدام چاپ شده است، همچنین از طریق دو کریستال بسیار شفاف صفحه 
نمایش بزرگنمایی شده و به کمک نوررسانی از بالا و پایین نمایش خیره کننده ای از زمان 

ارائه می شود.

بر اساس اطلاعات منتشر شده از شرکت سازنده، برای الهام بیشتر از دنیای خودروهای 
پرسرعت این ساعت مجهز به محفظه ذخیره روغن است که علاوه بر تاثیر بر کارکرد روان و 

زیبا شدن ظاهر آن نیاز است تا در هر دوره مشخص روغن تعویض شود.
این ساعت برای مدت محدود و در رنگ های خاصی مانند رنگ سیاه لوتوس، قرمز فراری، 

آبی بوگاتی ویرون قابل تهیه است.
طبق اعلام شرکت سازنده قیمت ساعت های HMX در حدود 30 هزار دلار است که تنها 

در مدت محدودی به فروش گذاشته  می شود. 

می دهد  نشان  دانشمندان  جدید  تحقیقات 
خندیدن یا لبخندزدن زیاد ممکن است در ژن افراد 

نهفته باشد.
دانشمندان دانشگاه نورث وسترن و دانشگاه ژنو دریافتند 
افراد دارای نوعی متغیر ژنتیکی موسوم به الل های کوتاه 
ژن HTTLPR-5، هنگام تماشای کاریکاتور یا فیلم های 
خنده دار در مقایسه با افراد دارای الل های طولانی این ژن، 

بیشتر می خندیدند و بیشتر لبخند می زدند.
این نتایج در حالی ارائه شده که تحقیقات پیشین، این 
ژن را به عواطف منفی مرتبط کرده بودند؛ با این حال، 
یافته های جدید، قوی ترین مدرک دال بر این موضوع را 

ارائه داده اند که این ژن با بیان عواطف مثبت نیز مرتبط 
بر روی کروموزوم  ویژه خود  است. یک ژن در جایگاه 
می تواند دارای چینش های گوناگونی باشد؛ به هر یک از 
این چیدمان های ژن در جایگاه ویژه آن بر روی کروموزوم، 
ژن،  مختلف  اشکال  واقع،  در  می گویند؛   )allele( الل 
الل نام دارند. هر ژن دارای دو الل است که یکی را از 
پدر و دیگری را از مادر به ارث می برد. در این پژوهش، 
دانشمندان به 336 نفر در قالب سه گروه، کارتون ها و 
فیلم های خنده دار نشان داده و نمونه های بزاق آن ها را 
نشان  نتایج  گرفتند؛   HTTLPR-5 ژن تحلیل  برای 
داد افراد دارای الل کوتاه ژن HTTLPR-5، احساسات 

عاطفی مثبت بیشتری را از خود بروز دادند و به ویژه این 
اشخاص در مقایسه با افراد دارای الل بلند این ژن، بیشتر 

خندیدند و بیشتر لبخند زدند.
تحقیقات پیشین نشان داده بودند که الل های کوتاه 
ژن HTTLPR-5، پیش بینی کننده بازدهی های منفی 
و ناخواسته مانند افسردگی، اضطراب و مصرف مواد مخدر 
هستند و این که افراد دارای الل های کوتاه این ژن، عواطف 

منفی بیشتری نسبت به افراد دارای الل های بلند دارند.
با این حال، تحقیق جدید نشان می دهد افراد دارای 
مقابل  در  می توانند   HTTLPR-5 ژن کوتاه  الل های 

مولفه های عاطفی زندگی، حساس تر باشند. 
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1۰ غذا که آهن بدن شما را تأمین می کنند
آهن یکی از ریزمغذی های ضروری برای شما که ازجمله فرایند خون سازی 

به آن وابسته است.
با خوردن این 10 ماده غذایی می توانید آهن موردنیاز بدنتان را تأمین کنید:

گوشت: اگر شما از دوستداران خوردن گوشت هستید، مصرف آن راهی فوق العاده برای 
دریافت مقداری آهن است. با مصرف 170 گرم گوشت استیک راسته در یک وعده غذایی 

تا حداکثر 3.2 میلی گرم از این ماده معدنی مهم را دریافت کنید.
شما چه میزان آهن در روز نیاز دارید؟ این موضوع به سن و جنسیت شما بستگی دارد. 
مردان روزانه به 8 میلی گرم آهن نیاز دارند. زنان روزانه تا 18 میلی گرم تا سن 50 سالگی 
باید آهن دریافت کنند. اگر شما باردار هستید شما به روزانه 27 میلی گرم آهن نیاز دارید.

ماکیان: اگر گوشت قرمز نمی خورید، چه باید کرد؟ نگران نباشید. گوشت ماکیان نیز 
منبع خوبی از آهن هستند. گوشت بوقلمون، مرغ یا اردک را امتحان کنید. یک وعده 
85 گرمی گوشت اردک 2.3 میلی گرم آهن دارد. مقدار مشابهی گوشت مرغ و بوقلمون 

حدود یک میلی گرم آهن دارد.
سبزی های برگ دار تیره: اگر به دنبال یک غذای فرعی خوشمزه هستید، اسفناج، 
کلم پیچ و انواع خانواده کلم با برگ های صاف افزایش دهنده میزان آهن بدن شما هستند. 
راه های زیادی برای آماده سازی آن ها وجود دارد. آن ها را بخارپز کرده، تف داده یا ریز کرده 
و در سالاد بریزید. شما حتی می توانید آن ها را در یک اسموتی )یک نوشیدنی مخلوط 

شده از میوه های تازه( مخلوط کنید.
ماهی: غذایی غنی از پروتئین و با چربی کم که آهن را به رژیم غذایی شما اضافه 
می کند و اهمیتی ندارد که پرورشی یا آزاد باشد. ماهی تون، ساردین، ماهی ماکرو یا گور 

ماهی و ماهی روغن خالدار منابع خوبی برای معدنی هستند.
میگو و صدف های خوراکی

 آیا شما برای خوردن یک کاسه سوپ بامیه احساس ضعف دارید؟ شما می توانید 
احساس گرسنگی تان را با دریافت مقداری آهن رفع کنید. میگو و صدف های خوراکی 
سرشار از این ماده معدنی هستند. آن ها را با کمی برنج قهوه ای یا غنی شده مخلوط کنید. 

درنتیجه غذایی غنی از آهن خواهید داشت.
گیاه: اگر شما گوشت نمی خورید هنوز نیز قادر به دریافت آهن هستید. توفو )غذایی که 
از بستن و دلمه شدن شیر سویا به دست می آید( انتخاب مناسبی است. لوبیا قرمز، گاربنزو 

)نوعی حبوبات گرد و بزرگ آسیایی( یا لوبیا سفید را امتحان کنید.
 غذاهای گیاهی واجد آهن بدون هِم )Heme( هستند، بدین معنی که بدن به خوبی 
گروه هِمی که در گوشت وجود دارد، قادر به جذب آن نیست. سبزی ها خود را با یک 
نوشیدنی که واجد ویتامین C است بخورید. این کار به شما در جذب بهتر آهن کمک 

می کند.
 غلات: صبحانه زمان فوق العاده ای برای دریافت آهن است. کِرِم گندم یا سبوس گندم 
یا جو دوسر، همگی راه های مناسبی برای این کار هستند. همچنین با اضافه کردن 

برش های توت فرنگی به آن خودتان را بیشتر تقویت کنید.
 تخم مرغ :  با خاگینه، آب پز یا نیمرو کردن یا هر روشی که به وسیله آن تخم مرغ را 

آماده می کنید، مقادیر مناسبی از آهن را دریافت خواهید کرد.
 یک نان سفید غنی شده یا نان گندم می تواند آهن بیشتری به شما اضافه کند بنابراین 
می توانید برشی نان تست را کنار آن قرار دهید؛ اما اگر شما همراه با آن قهوه یا چای 
داغ می نوشید، ممکن است مقداری از خواص آهن را از دست بدهید، چون آن ها مانع 

می شوند که آهن به خوبی جذب شود.
 شربت شگفت انگیز : شما آهن را در برخی مکان های غیرمنتظره پیدا خواهید کرد. 
شما می توانید با ریختن مقداری شربت افرا بر روی پنکیک هایتان، کمکی اضافی به 
خودتان انجام دهید. شما همچنین می توانید آهن بیشتری از شربت چغندر یا ذرت 

دریافت کنید.
 مغزهای خوراکی و میوه های خشک شده:  خودتان مخلوطی از اسنک های غنی از 
آهن درست کنید. با بادام هندی و پسته شروع کنید. میوه های خشک نظیر کشمش، آلو 

خشک، خرما یا برگه هلو را نیز به آن اضافه کنید.
 میوه تازه

 هندوانه چیزی بیشتر از یک میوه تابستانی نیروبخش و تازه کننده است. برش کوچکی 
از آن واجد 3 میلی گرم آهن است. 5 عدد انجیر متوسط نیز مقادیر مشابهی آهن دارند. 

همچنین یک موز حدود یک میلی گرم و یک سیب نیم میلی گرم آهن دارد.
 شکلات 

یک ماده غذایی دیگر که شاید انتظارش را نداشته باشید و حاوی آهن است، شکلات 
است. یک تکه شکلات 85 گرمی حدود 7 میلی گرم آهن برای شما فراهم می آورد.



اجتماعی 6
به مناسبت 20خرداد روز جهانی صنایع دستی:

خروج از بحران با توسعه پایدار صنایع دستی
عیسی رضایی

 این مقاله به بهانه  امروز 20خرداد ماه روزجهانی صنایع دستی تقدیم 
میگردد امیدکه مورد نظر صاحبان اندیشه قرار گرفته وبا نقدوبررسی آن 

برآیند مفیدی برای صاحبان هنر پدید آید.
صنایع دستی صرف نظر از ابعاد اقتصادی و منافع مادی، آئینه تمام نمای 
ذوق و فرهنگ هر کشوری است که با ترکیب و کنار هم نشاندن هنر، 
فرهنگ و صنعت و همت و اراده هنرمندان چیره دست، اشیائی تولید 
می شوند که در عین کاربردی بودن، ذهن هر بیننده ای را در هر جای 

دنیا که باشد نا خواسته به یاد ذوق و هنر هنرمند چیره دست می اندازد. 
صنایع دستی گزارشگر صنعت و هنر نیاکان و بیانگر هنر و ذوق مردم 
هر کشور است و می توان آن را جلوه گاه آفرینش هنری مردم یک مرز 
و بوم و ذوق و سلیقه  معاصران دانست. در عین حال می توان جنبه ها و 
جهات دیگری را که مربوط به زندگی روزمره و حیات اقتصادی و اجتماعی 
و فرهنگی کلی کشور است در آن بازیافت. نهایتاً صنعت دستی گزارشی 
از هویت افراد و در مجموع آنها هویت مجموعه یک قوم و قبیله و در 
نهایت یک ملت است. به اختصار می توان گفت که صنعت دستی هر قوم، 
گوشه ای از هویت یک قوم را در گذشته تاریخی خود بیان می کند و حضور 
آن در دوران معاصر، حلقه واسط و رابط بین هویت گذشته و هویت کنونی 
این قوم و نمایش هویت گذشته قوم و یا تاریخ وی به اقوام دیگر است. 
در نتیجه یکی از عوامل اصلی و اساسی معرفی اقوام به یکدیگر و نشان 
دادن عواطف و احساسات آنها با ظرافت ها، دقت ها، لطف ها، صفاها، مهرها 
و محبت هائی است که در یک قوم وجود داشته است و وجود دارد. این 
عواطف در نقش قالی یا نقوش دیگر و ترکیب رنگ ها و چگونگی استفاده از 
وسایل و ابزار عرضه می شود. شاید بتوان صنایع دستی را سفیران فرهنگی 
یک قوم و قبیله خواند که هیچگاه از گزارش پیام خود دست نمی کشد و 
در هیچ زمان نیز به عنوان عنصر نامطلوب مورد بغض و کینه قرار نمی گیرد 
و تا هنگامی که قوم دیگر از ذوق و سلیقه خود صرف نظر نکرده و دریافت 
هنری را به کناری ننهاده است، اثر هنری را که صنعت دستی قوم و قبیله و 
کشور دیگر است در جایگاه مناسب آن همچنان نگهداری می کند. بنابراین 
صنایع دستی نقش ارزنده ای در ارتباط با جهانگردی و توسعه جهان بینی و 

بسط فرهنگ ها داشته و بازاری جهت تفاهم بین ملت ها می باشد.
ایرانیان سرآمد هنر

صنایع دستی ایران عمری به قدمت عمر بشر دارد و از قریب به هفت 
هزار سال پیش پرچم هنر نیاکان ما را به عنوان سند هویت ملی به رخ 
جهانیان کشیده است، اما متاسفانه کشورمان با وجود داشتن پیشینه  قوی 
در صنایع دستی جایگاه اصیل خود را آن گونه که شایسته و بایسته است 
نه تنها در سطح منطقه ایی و ملی از دست داده است بلکه در سطح 
جهانی سهم شایسته ایی از بازار جهانی به دست نیاورده کشورهایی که از 
کپی آثار ایرانی در بازار جهانی راه پیدا کرده اند خود می دانند "اصالت" 
دزدیدنی نیست. و این موضوع ارتباط مستقیمی با سیاست ها و روند رو به 
رشد و توسعه غیر پایدار حاکم بر جهانی است که باعث تخریب و نابودی 

فرهنگ ها، صنایع و تجربیات هزاران ساله بشریت دارد. 
دلیل اینکه همواره این صنعت هر روز از ارزش و جایگاه واقعی خود 
فاصله می گیرد به گونه ای که صنعتگران کشورمان نه تنها دستیابی به 
بازارهای خارجی را به مثابه یک رویایی دور و دراز می بینند بلکه روز به 
روز بازار های داخلی را هم از دست می دهند، حمایت های مستقیم و غیر 
مستقیم سیاست گذاران، مدیران اجرایی و دست اندرکاران بخش صنعت 
از صنایعی است که قبلا جایگاه آن متعلق به صنایع دستی بوده و هست. 
صنایعی که ویرانگر وتخریب کننده فرهنگ، صنعت، اشتغال و خانواده 
است. تا به حال توجه کرده اید که یک تخته فرش دست بافت چند ماهه 
تولید می شود و در مقابل آن یک کارخانه فرش ماشینی در روز می تواند 
چند صد متر فرش تولید کند؟ و یا به عبارت دیگرفکر کرده اید هر کارخانه 

فرش ماشینی اشتغال چند هزار نفر را به طور دائم نابود کرده است؟
با توجه به اینکه در سال های اخیر بحث اقتصاد بدون اتکا به نفت و 
همچنین اقتصاد مقاومتی با تاکیدات مکرر مقام معظم رهبری در زمره 
سیاست های کلی نظام قرار گرفته است و در شرایطی که مسئله بیکاری و 
ایجاد اشتغال مولد همراه با افزایش تولید داخلی و توسعه صادرات غیرنفتی 
و فراهم نمودن زمینه مشارکت مردم در فعالیت های اقتصادی و اجتماعی 
مهمترین دغدغه مسئولان و رئوس برنامه های توسعه اقتصادی و اجتماعی 
کشور را تشکیل می دهد، توجه به صنایع دستی و اهمیت آن به دلیل 
ویژگیهای منحصر به فرد این هنر - صنعت بیش از پیش مشهوداست 
زیرا صنایع دستی علاوه بر جاذبه های هنری و فرهنگی و سهولت آموزش 
و فراگیری آن، از کمترین هزینه سرانه آموزش و ایجاد بیشترین فرصت 
شغلی در میان عرصه های مختلف فعالیت های صنعتی برخوردار است که 
در گام نخست باید از صدور موافقت اصولی هایی که مغایرت با توسعه پایدار 

دارد جلوگیری شود.
ولی به رغم اهمیت وافر صنایع دستی در بازار امروز جهان، در سال های 
اخیر این هنر ارزشمند در داخل کشور مورد بی مهری قرار گرفت تا جائی 
که صنایع دستی ساخت چین گوی سبقت را از صنایع دستی ایران در 
جهان وحتی داخل ایران ربوده و حتی فرش تولید چین نیز بدل به رقیبی 
جدی برای فرش دستباف ایران شده است. علاوه بر این حتی صنایع 
دستی بومی کشور نتوانسته بازار 77 میلیونی داخل را نیز اشباع کند و 
خریداران ایرانی نیز به سمت خرید صنایع دستی چینی سوق پیدا کرده اند. 
امروز درآمدسالانه حاصل از صادرات جهانی صنایع دستی به رقمی 
قریب به 300 میلیارد دلار نزدیک شده است ولی سهم ایران در این 
بین با صادرات 300 میلیون دلاری تنها بالغ بر 8 درصد این بازار جهانی 
است. این در حالی است که کشورهایی مثل چین و هند و حتی 
پاکستان و ویتنام نیز در این راه از ایران پیشی گرفته اند. چین درآمد 
خود از صادرات صنایع دستی را به رقم پنج میلیارد و پانصد میلیون دلار 
رسانده و در حال تبدیل شدن به بزرگترین کارتل فروش این صنایع 
است. کشور هند تنها در سال 2013 سه میلیارد و سیصد میلیون دلار 
از طریق صادرات صنایع دستی به کشورهای همچون آمریکا، کانادا و 
استرالیا درآمد کسب کرده که این رقم نسبت به درآمد سال گذشته 
این کشور از فروش این هنر – صنعت 600 میلیون دلار افزایش داشته 
است. حتی کشورهایی مثل پاکستان نیز در این زمینه از ایران جلو زده 
اند به نحوی که این کشور یک میلیارد و پانصد میلیون دلار از راه فروش 
صنایع دستی بدست آورده و ویتنام نیز با دویست میلیون دلار فروش 
بیشتر از ایران، سهم درآمد خود از طریق فروش این صنایع را به پانصد 

میلیون دلار ارتقاء داده است .
این در حالی است که ایران مهد بیش از250 رشته هنر سنتی و صنایع 
دستی بوده و هست و از دیرباز نیز ایرانیان ید طولایی در ساخت و پرداخت 
صنایع دستی داشته اند و این بازار فروش سرسام آور باید به ایران اختصاص 
می یافت و نه به کشورهای که در لیست تاریخچه صنایع دستی به مراتب 

در رتبه های پائین تری از ایران قرار گرفته اند.
بنابراین نیازمند یک تغییر رویه در این راه هستیم. چنانچه برای شروع 
این کار روش های آزمون شده کشورهای موفق در این زمینه را در نظر 
بگیریم ؛ باید به این نتیجه برسیم که، برپایی نمایشگاه های متعدد و 
پرجاذبه صنایع دستی بومی ایران در خارج از کشور از جمله این روش های 
مثمر ثمر برای ارتقاء جایگاه این هنر – صنعت دیرپای ایرانی خواهد بود 
که در کنار برگزاری این نمایشگاه ها با استفاده از صنعت تبلیغات، تاجران 
خارجی را با صنایع دستی و سنتی مختلف ایرانی آشنا می کنیم، چرا که 
هنوز بسیاری در جهان از انواع و حجم فزاینده و متعدد این صنایع در 

ایران بی خبر هستند.
با توجه به آمار فوق ، می توان با اعمال 7 سیاست داخلی به شرح 
ذیل، امکان برابری با فروش صنایع دستی کشورهای مثل چین را بدون 

دغدغه های صادرات فراهم آوریم:
1-بررسی و تدوین لیست وسایل مورد نیاز مردم که امکان جایگزینی با 

صنایع دستی کاربردی را دارد.
2- تسهیلات برای خرید و نه برای تولید: سقف خرید مردم برای 
دستیابی به هدف فوق حدود 23 هزارتومان در ماه برای هر ایرانی است که 

می توانداز طریق اعطای تسهیلات تقویت گردد. 
3-تولید با رویکرد توسعه پایدار: صرفا با راه اندازی شهرک های صنایع 

دستی به منظور توسعه پایدار و مدیریت بهینه میسر است.
4-معافیت های مالیاتی از بدو تهیه نهاده ها، مراحل تولید، انبارداری و 

بازاریابی تا رسیدن به دست مصرف کننده. 
)هزینه اشتغال، مسائل مهاجرت و... را حساب نمایید، نتیجه خواهید 

گرفت؛ معافیت ها برای کشور ارزانتر تمام می شود(
5-تخصصی نمودن کار )به طور مثال از یک هنرمند صنایع دستی نمی 
بایست انتظار بازاریابی چیره دست را داشت و باید به ازای هر چند هنرمند 
شاهد اجتماع منسجم و متعهد تعدادی بازاریاب، انباردار، کارشناس بسته 

بندی، مهندس IT و... باشیم( 

6-جلوگیری از صدور موافقت های اصولی صنعتی جدید 
7-ممنوعیت واردات کالاهایی که به صنایع دستی آسیب جدی وارد 

می کند .
در کنار این راهکارها باید گذاشت اصالت هنر- صنعت صنایع دستی 
سینه به سینه از پدر به پسر یا از استاد به شاگرد برسد تا  بتواند برای تجلی 

بیشتر و بهتر صنایع دستی ایران کمکی باشد و از استرس به دور گردد. 
بنا به گفته مولانا

هر کسی را بهر کاری ساختند
                                     میل آن را در دلش انداختند

 اساس کار در صنایع دستی کار دل و دست است. و همچنین سطح 
فراگیری اصول پایه تا استادی آن در فوت کوزه گری و تکرار و دست و 

دل نهفته است. 
صنایع دستی بخشی در داخل کشور در کارگاه های کوچک خانگی و با 
ابزارهای سنتی ساخته می شوند و بخشی دیگر متاثر از نگاه جهانی و تولید 
صنعتی، برای تصاحب بازارهای جهانی تولیدمی گردد. حمایت از صنایع 
دستی باید جامع، کاربردی و با رعایت اصول اخلاقی و توسعه پایدار صورت 
گیرد نگاه جهانی در نگرش مسئولان و هم در نگرش تولیدکنندگان صنایع 
دستی نباید به معنی تغییری ماهوی در روند تولید باشد و هر گونه تغییری 
به معنی تصاحب بازارهای جهانی ختم نمی گردد. لذا هر تصاحبی حتی 
اگر به معنی سهم بیشتری از پول جهان باشد، توسعه پایدار نیست. توسعه 
پایدار یعنی توامان احترام به حقوق اشتغال، بازار و منابع دیگران و خود 

داشتن.

برای پا گذاشتن در بازارهای جهانی باید صنایع دستی تولید کنیم که 
واجد چهار مولفه زیبایی، کاربردی در عین حال رعایت اصول اخلاقی و 
توسعه پایدار باشد تا کشور ما نیز از این دریای ثروت ناشی از صادرات 

صنایع دستی سود برده باشد.
ویژگی واهمیت صنایع دستی

*سهولت ایجاد مراکز تولید و شهرک های صنایع دستی
*نیاز به سرمایه گذاری اندک جهت تولید در مقایسه با صنایع دیگر

*امکان تأمین قسمت عمده مواد اولیه مصرفی از منابع داخلی
*بالا بودن ارزش افزوده آنها در مقایسه با صنایع دیگر

*پراکندگی در کل کشور
*تقسیم درآمد حاصله متناسب با ساعت کار

*مجموع نفرات شاغل در این صنعت
نگاهی به صنایع دستی قم 

اهمیت صنایع دستی در ابعاد فرهنگی ، اجتماعی و اقتصادی برکسی 
پوشیده نیست . صنایع دستی ،  نمودی از فرهنگ ،آداب قومی و ملی 
است .استان قم ازدیرباز مهد هنروصنعت بوده است و قم به عنوان   یکی 
از قطب های صنایع دستی کشور از گذشته تا کنون مطرح بوده است. قم 
با وجود 7000کارگاه فعال صنایع دستی و100رشته فعال درحال حاضر 
یکی از استانهایی است که علیرغم وسعت محدودجغرافیایی بیشترین تنوع 

رشته ای صنایع دستی را دارا است .
محصولات هنری و مصنوعات دست ساز در استان قم بنا بر شرایط ویژه 
استان از جمله مذهبی بودن و شرایط خاص آب و هوا یی و جغرافیایی 
ازویژگی خاصی برخورداراست. قم به لحاظ تولید فرش ابریشم ،مبل 
وصندلی منبت کاری شده ، وجود هنرمندان نگارگر و حجاری سنگ 
و رشد معماری اسلامی و دینی در کشور جایگاه ویژه ای دارد ونیزوجود 
معادن سنگها ی قیمتی مختلف در استان پتانسیل خوبی رادرراستای 

اشتغال و توسعه صادر ات غیر نفتی ایجاد کرده است.  
بی تردید علاقمندی هنرمندان استان به هنر و خلق آثار ،وجودبازار 
،استعداد و نیروی خلاق و ابتکار ، از عوامل پایداری و دوام صنایع دستی 

در استان بوده است.
 صنایع دستی قم به عنوان هنری کاربردی که هزاران  نفر به صورت 
مستقیم و غیر مستقیم از طریق آن ارتزاق می  کنند،  ویژگی های زیر را 

دارد:
-بخش قابل ملاحظه ای از صنایع دستی قم  را زیراندازهای سنتی 
)قالی، انواع گلیم، گبه، پالاس، زیلو و ...(، صنایع چوب وچرم و زیور آلات 

سنتی  تشکیل می  دهد.
- بخش عمده  ای از صنایع دستی قم توسط بانوان و در خانه تولید 

می  شود.
ریزی  بابرنامه  ولی  است  چمدانی  هرچند  دستی  صنایع  -صدور 
می تواندبخش مهمی از کالاهای صادراتی غیر نفتی استان را تامین و 

بطورمستقیم از گمرک استان صادر گردد .
 صنایع دستی ایران از دوره نوسنگی به صورت ابزار و وسایل ساده ای 
که از سنگ های صیقل خورده ساخته شده است تا آثار متنوع و گوناگون 
سفالی که از هزاره ششم قبل از میلاد به این سو در دسترس بوده و زینت 
بخش موزه هااست تا جامهای ساخته شده از طلا و نقره و ریتون های بی 
نظیر هزاره های دوم و اول قبل از میلاد و آثار ظریف و ارزشمند شیشه ای 
و سنگ تراشی و حکاکی ها و قلمزنیهای استثنایی دوره  های هخامنشی 
و ساسانی و سرانجام قالی زیبای پازیریک مربوط به حدود 500 ق.م که 
اقتدار کهن و پیشینه مستحکم ایران را در بافت قالی به ثبوت می رساند 
همه و همه نشانه هایی از جایگاه شایسته صنایع دستی ایران و در ادامه 
صنایع دستی استان و تولیدات و بافت این مصنوعات در قم تا کنون و از 

شروع تمدن در فلات ایران تا دوره ایران باستان دارد.
سهم شایسته و انکارناپذیری که هنر ایران به ویژه از سده دوم هجری 
قمری در هنر اسلامی و منجمله زمینه  هایی چون معماری، هنرهای 
صناعی، خوشنویسی و کتاب آرایی و در قرون بعدی در نگارگری داشته 

است از جمله اثار زیبای معماری ایرانی اسلامی را در حرم حضرت 
معصومه)س( نمایان و آنچنان بارز و چشمگیر بوده و هست که تمامی 
صاحبنظران آن را به تعهد و ایمان هنرمند و هنروران ایرانی و تحسین 
هنر آنها و جایگاه منحصر به فرد صنعتگران این مرز و بوم در پیشبرد هنر 

اسلامی، معترف ساخته است.
قالیبافی 

سابقه قالي بافي در قم به قبل از جنگ جهاني دوم مي رسد. توجه 
بازارهاي جهاني به قالي ایران سبب شد تا قم مرکز مهمي جهت عرضه 
تولیدات قالي قم باشد.اکثر روستاییان این استان علاوه بر کشاورزی و 
دامداری، به تولید صنایع دستی خصوصاً قالیبافی نیز اشتغال دارند. بر 
اساس آمارهای اعلام شده از سوی خوشه فرش استان 27000بافنده 

فرش درآن فعالیت دارند.
هر چند صنعت قالیبافی از دیرباز بین عشایر و روستاییان قم رایج بوده 
است. لکن سابقه قالیبافی در قم با شیوه فعلی به اواخر دهه دوم قرن بیستم 
میلادی یعنی حدود 100 سال قبل می رسد؛ یعنی زمانی که تجار کاشان 
دارهای قالی را به قم آوردند و کار را در مقیاس محدودی شروع کردند و 
هنوز بیست سالی از آن نگذشته بود که قالیبافی درقم به صورت پیشرفته 
وتجارتی معمول و رایج شد و به تدریج به روستاهای اطراف نیز گسترش 
یافت. با اینحال صنعت قالیبافی در بین عشایر شاهسون منطقه از قبل به 

شیوه ذهنی بافی معمول بوده است. 
طرحهای قالی قم همانند رنگهای آن از تنوع و گستردگی خاصی 
برخوردار است. نقشه های قالی های قدیمی قم را طرح های مشهور به لچک 

و ترنج شاه عباسی – محرمات- محرابی و شکارگاه تشکیل می دادند این 
طرح ها که با اقتباس از نقشه های کاشان و اصفهان تهیه شده بود بسرعت با 
خلاقیت طراحان قم دچار تحول شده و سبک جدیدی در صنعت قالیبافی 
ایران پدیدار گشت. این سبک با طراحی استادانه و هماهنگی نقوش و 
رنگ آمیزی بدیع و کم نظیر به "سبک فرش قم" مشهور گردید. هم 
اکنون فرش قم دارای شهرت ملی وجهانی است وفروشندگان فرش قمی 
دربسیار ازنقاط جهان دارای دفاتر فروشند ویا دست کم درنمایشگاههای 

بین المللی شرکت میکنند.
معماری اسلامی

با ظهور اسلام ودرپی تاثیر گذاری های خود، معماری نیز بی نصیب 
نگشت. شهر قم نیز در دوره های مختلف، جایگاه بسیار ارزشمندی 
در این هنر یافت و هنرمندان ومعماران با خلق آثار برجسته ومنحصر 
به فرد به تعالی وشکوفایی این هنرپرداختند .ازاینرو معماران قم از گذشته 
جایگاه ارزشمند داشته و حتی از نقاط دوردست ایران برای رفع نیاز به قم 

مراجعت می کردند.
پیشه های وابسته به معماری سنتی استان :

کاشی معرق و هفت رنگ
از جمله هنرهای وابسته به معماری اسلامی، کاشی کاری سنتی 
می باشد که کاشی معرق و هفت رنگ)خشتی( از جمله آن می باشد که 
کاربرد آن در تزئین ابنیه های سنتی، مساجد، اماکن مذهبی و ... می باشد. 
کاشی معرق از چیدمان غیر هندسی و تراش خورده قطعات کاشی به رنگ 
طرح، چیدن آن و نصب در محل انجام می پذیرد که شهر قم از هنرمندان 
برجسته ای در طول تاریخ بهره مند بوده. از جمله این هنرمندان می توان از 
استاد طاهر بن ابی حسین قمی نام برد که آرامگاه مطهر حضرت معصومه 

در سال 605 ه ق از آثار وی می باشد.
گچ بری سنتی

هنرمندان گران سنگی در این رشته درقم پا به عرصه وجود گذارده 
اند گچ بری هنری است که از دیرباز جلوه های زیبای آن هنرمندانی را 
شاهدبوده است که محصول هنری آن ها برشکوه معماری افزوده است. 
شهرقم وآثارتاریخی ومیراث فرهنگی آن همواره به تماشای آثار بسیارگران 
سنگی از این هنر همچون گچبری های حرم مطهر حضرت معصومه)س(، 
امامزاده سید سربخش ،علی بن جعفر،مقابرگنبدسبزو... نشسته است.به 
جز گچ بری، گل و برگ ، کتیبه، مقرنس کاری، کاربندی و... نیز توسط 

هنرمندان قم انجام  می گرفته است.
آیینه کاری

ورود آیینه کاری از زمان شاه طهماسب به عرصه هنر جایگاه ویژه ای 
برای این هنر ایجاد نموده است.آیینه کاری در قسمت های مختلفی در 
هنر خودنمایی می نماید که در سطح با ایجاد اشکال هندسی و گره چینی 
و همچنین در زمینه ی گچ بری ها  و یا در کتیبه های مقرنس و خطوط 
مختلف کاربرد دارد. ایوان آیینه حرم مطهر حضرت معصومه)ع( و بقعه 

امامزاده موسی مبرقع)ع(ازشاهکارهای آیینه کاری است.
حجاری 

تراشی  معنی سنگ  به  فارسی  زبان  ودر  است  عربی  واژه  حجاری 
می باشد. حجاری سنتی عبارت  است از ساخت، تهیه و تراش سنگ 
به  ابعاد لازم و ایجاد نقوش و طرحهای مختلف همراه با فرورفتگی و 

برجستگی هایی بر روی آن.
حجاری را می توان هم پای زندگی انسانها دانست. از آثار  باشکوه و 
زیبای بجا مانده از ادوار مختلف همچون حجاری سرستون های تخت 
جمشید و همچنین حجاری نقش بیستون به قدمت این هنردر ایران 

می توان پی برد.
هنرمندان قمی نیز از قافله آفرینش گران این هنر عقب نمانده اند و 
آثاربدیع وزیبایی در این زمینه همانندکتیبه ها و ستون های سنگی ایوان 

اتابکی حرم مطهر حضرت معصومه)ع( خلق کرده اند.
منبت چوب

واژه منبت به معناي کنده کاري روي چوب است . شاید بتوان آغاز 

تاریخ منبت کاري را زماني دانست که انسان نخستین بار ابزار برنده چوبي 
را تراشیده است. منبت کاري روي چوب از قدیم در ایران رایج بود. در 
کتبیه هایي که از خزانه داریوش در تخت جمشید به دست آمده است 
سخن از پرداخت دستمزد به هنرمنداني بوده است که روي درهاي چوبي 
کنده کاري مي کرده اند. درهاي منبت کاري موجود در موزه هاي ایران 
متعلق به قرن چهارم و پنجم هجري قمري است. در عصر تیموریان منبت 
کاري به همان شیوه قبلي و مغول ادامه یافت. در دوره صفویان و عصر 
تیموریان، منبت کاري مانند سایر هنرهاي ایراني رو به کمال نهاد و به خلق 
شاهکارهاي زیادي انجامید. لیکن در دوره زندیه و قاجاریه هنر ظریف و 
زیباي منبت کاري از رونق افتاد. ساختن درهاي منبت در ابعاد بزرگ جاي 

خود را به اشیاي کوچک تر مانند رحل و قاب آینه داد.
استان مقدس قم از این هنر با سابقه بیش از صد سال بي بهره نمانده 
است . در این استان کویري حدود 3000 نفر هنرمند به صورت تجاري و 
هنري در این رشته فعالیت مي نمایند . عمده تولیدات در استان به صورت 
مبلمان و دکوراسیون داخلي ، مجسمه و آثار حجمي و تابلوهاي تزئیني 
مي باشد وبه سایر شهرها وخارج ازکشور صادر میگردد. فعالیت هنرمندان 
هنر منبت چوب استان قم را به یکی از قطبهای منبت چوب استان تبدیل 

کرده  ودرهمین راستا خوشه صنعتی مبلمان استان قم فعال است.
نمونه هاي متعددي از آثار منبت کاري ادوار اسلامي در موزه آستانه 
قم وجود دارد که به دو نمونه از آن ها اشاره میشود: درهاي چوبي منبت 
کاري متعلق به دوره صفوي که در حواشي آن آیاتي از قرآن کریم به شکل 
برجسته کنده کاري شده است. رحل منبت کاري و مشبک کاري، که 

اعتماد الدوله، وزیر شاه صفي صفوي  به حرم مطهر حضرت معصومه)س(
وقف کرده است. 

زیورآلات سنتی
ساخت انواع زیورآلات دست ساز که غالبا از جنس فلزاتی همچون طلا، 
نقره، مس و .... می باشد به قدمت تاریخ بشربرمیگردد. پیشینه این هنر در 
قم با توجه به آثار کشف شده در منطقه باستانی صرم قم)5000 ق م(، 
نظیر حلقه، دستبند وگیر سر نشان از قدمت بالای این رشته در منطقه 
قم دارد. امروزه استان قم یکی از فعالترین استان ها در زمینه تولید و 
عرضه زیورآلات سنتی در ایران می باشد. غالب تولیدات،رکاب های نفیس 
انگشتراز نقره و رشته های تکمیلی آن همچون تراش سنگ های قیمتی 
و نیمه قیمتی و حکاکی و خطاطی بر روی سنگ می باشد. به دلیل 
جایگاه زیارتی شهرقم ووجودحرم مطهرحضرت معصومه )س( ومسجد 
مقدس جمکران،وحضور ملیونها زایر دراستان ،تولید زیورآلات سنتی از 
جمله انگشتر می تواندنقش موثری درایجاداشتغال وصادرات این محصول 

داشته باشدازاینرو نیازمند برنامه ریزی در این زمینه است. 
ملیله کاری

قدیمي ترین اشیاي ملیله کاري ایراني به روایت اکثر محققان تعلق به 
سالهاي 550 تا330 پیش از میلاد دارد.   طي سالهاي یاد شده به دلیل 

رواج استفاده از ظروف گران قیمت از سوي طبقات ثروتمند، صنعتگران 
به اشیاء وظروف حالت تزئیني نیز مي دادند .کاوشهاي باستان شناسي در 
یکي دو قرن اخیر نظیر گنجینه جیحون، همدان و شوش بیانگرآن است 
که ملیله کاري در ایران پیش از تاریخ استنقوش رایج بوده است. نقشهاي 
معروف ملیله عبارتند از: ماشین،)که معمولاً پس از دیواره چیده مي شود 
واز بقیه شاخص تراست و به صورت حاشیه کار مي شود( ،برگ فرنگ )که 
به گفته یکي از اساتید این فن در زمان قاجار اواخر دوره فتحعلي شاه قاجار 
شخصي به نام حاج اسدالله طرح برگ فرنگ را در ملیله ابداع کرده وسبک 
چیني را تغییر داده است(، ریزجقه، غنچه،سر، چهار چشمه که هر یک 

داراي ویژگي خاصي است.
 مرواربافی  

در این صنعت که سابقه چنداني ندارد و طي سالهاي اخیر دربرخی 
روستاهای استان رواج یافته، به کمک ترکه هاي باریکي که "مروار" نام دارد 
و کشت آن در اطراف تهران رایج است، مصنوعاتي مانند سبد، جامیوه یي، 
مبل، میز، کلاهک آباژور، حباب چراغ، و غیره تولید مي شود که از نظر 
شکل و ظاهر بسیار شبیه به محصولات بامبو است .در مروار بافي علاوه بر 
ترکه هاي مروار از مواد دیگري مانند تخته سه لایي، انواع میخ، روغن جلا، 

مفتولهاي سیمي نیز استفاده مي شود 
سفال و سرامیک

 آثارکشف شده ازکاوش های باستان شناسی در محوطه های باستانی 
قلی درویش وصرم پیشینه این هنررا دراستان به هفت هزار سال قبل 
میرساند. و سفالهای مکشوفه در این دوره خود گویای این مطلب است که 
انسانهای آن دوره برای نیاز زندگی خود ونیز استفاده سفالینه هادر مراسم 
آئینی ومذهبی به ساخت و تولید این ظروف پرداخته اند. به دلیل وجود 
تکنیکهای لعاب شفاف و لعابهای تکنیک قم که به خرمهره مشهور است 
قم درزمینه سفال و سرامیک و تکنیک لعاب توانسته جایگاه ویژه ای در 

کشور بیابد وبادارا بودن تکنیکهای مختلف رتبه اول سفال را داراست.
چرم و فراوردهای چرمی

محصولاتی که از پوست و چرم دباغی شده جهت تولید انواع کیف 
و کفش به طور سنتی بکار میرود ازتولیدات رایج ومورد نیازامروزی 
گردشگران استان است .توسعه این هنرمی تواندهم درایجاد ارزش افزوده 

وهم گسترش صادرات بسیار موثرباشد. 
شیشه گری 

تهیه انواع تابلوهای تزیینی با مواد ذوب شده از جمله سیلیس و خرده 
شیشه و یا ترکیب این دو و شکل دادن به آن و ترکیب آن با نقاشی بر 
روی ویا پشت آن از جمله رشته هایی است که هم اکنون در استان رایج 
است.هرچند که برای مدتی از رشته های منسوخ به شمار میرفت ومیرفت 
آثار هنرمندان بنامی همانند مرحوم قربانعلی قربانی که مصنوعات وی در 
موزه های تهران و در گالری های خصوصی نگهداری می شود ویا مرحوم 
قولر آغاسی که از اساتید بر جسته این رشته بوده است؛ به فراموشی سپرده 
شود، ولی باهمت برخی هنرمندان معاصر وبااستقبال گردشگران این هنر 
درحال احیا می باشد واز جمله رشته هایی است که در معماری و تزیینات 

داخلی ساختمان تلفیق و مورد استفاده قرار می گیرد.
رودوزی هاو بافتهای سنتی 

تولید انواع و اقسام رودوزیها وبافتهای سنتی چه بصورت پارچه بافت 
و چه بصورت البسه در استان ازگذشته مرسوم بوده وهم اکنون نیز رایج 

است
خطاطی،طراحی سنتی و نگارگری 

دراستان قم رشته های خطاطی ،تذهیب و تشعیر به منظور آراستن 
خطوط قرآنی و احادیث و کتب مقدس به زیور طبع همواره رواج داشته 
است و دراین زمینه هنرمندان و اساتید و نقاشان ماهری در استان وجود 

دارند که گویای اصالت این هنرها در قم است. 
  با نگاهی کوتاه به کشور هایی نظیرچین، نپال ، هند و ترکیه که 
توانسته اند از طریق حمایت از تولیدات صنایع دستی بخش اعظم 
مشکل اشتغال خود را حل نمایندو سهم قابل توجهی از صادرات جهان 
را به خود اختصاص دهند به این نتیجه می رسیم حل مشکل بیکاری 
جوانان ورونق اقتصادی صادرات غیرنفتی درگروتوجه به تولیدات صنایع 
دستی وایجاد بازارچه های فروش درمحدوده مرکزی ونقاط پرتردد شهر 
وبرگزاری نمایشگاههای داخلی وخارجی می باشد.به منظور دستیابی به 
این امرنیازمند برنامه ریزی صحیح در این زمینه است ونیز ارتقا دانش 
تخصصی و همگانی و ترویج فرهنگ و گسترش آگاهی های عمومی 
در زمینه صنایع دستی با تاکیدبرحفظ هویت بومی آن می تواند گام 
موثری در ارتقا صنایع دستی و تبیین جایگاه آن در هنرهای اسلامی 

بردارد.
بهره گیری از روشهای نوین تبلیغات و بازاریابی واستفاده از فناوری 
اطلاعات و ایجاد بازارچه های مجازی واینترنتی صنایع دستی و همچنین 
ایجاد مزیت های جدید به منظور پاسخگویی به بازار هدف از جمله 
راهبردهایی است که میتوان به واسطه آن سهم قابل توجهی در بازار 

کسب کرد .
تقویت بخش غیر دولتی و واگذاری فعالیتها به بخش خصوصی و 
توسعه مطالعات و پژوهش های میدانی به منظور شناسایی بازارها و اصلاح 
شیوه های تولید مناسب و رقابتی کردن محصولات صنایع دستی نیز 

ازجمله این راهبردها می باشد.
از جمله مواردی که می تواند جهش مناسبی را در حوزه صنایع 
دستی استان ایجاد نماید توانمند سازی تشکل های غیر دولتی فعال در 
بخش بازرگانی صنایع دستی و ایجاد اتحادیه صادر اتی صنایع دستی 
وصادرات آن به کشور های دیگر از طریق گمرک استان است که موجب 
توسعه اقتصادی صنایع دستی می گردد همچنین بکار گیری مشوق و 
معافیت های صادراتی برای محصولات صنایع دستی و ارایه تسهیلات ارزان 
قیمت در این بخش می تواند راهگشای امر صادرات صنایع دستی استان 
و ارتقا جایگاه صنایع دستی استان در سطح کشور و منطقه باشد امید 
است با رویکرد بهتر بتوان به جایگاه این هنر اصیل اسلامی ایرانی درسطح 

منطقه رسید.
 مدیرکل میراث فرهنگی ، صنایع دستی وگردشگری
  استان قم 20خرداد1394
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اخبار
 توسط سالک ارائه شد؛

سوال دسته جمعی 
پایداری های مجلس از جنتی

رییس کمیسیون فرهنگی مجلس سوال هفت تن از نمایندگان مجلس از 
جنتی، که همگی عضو جبهه پایداری بودند را قرائت کرد.

گزارش کمیسیون فرهنگی مجلس شورای اسلامی در مورد سوال ملی سیدمسعود 
میرکاظمی، حسین طلا، مهرداد بذرپاش، محمد سلیمانی، مرتضی آقاتهرانی، بیژن نوباوه و 

سیدعلی طاهری از وزیر فرهنگ و ارشاد اسلامی به شرح زیر است:
خلاصه سوال: علت ایجاد محدودیت در آزادی بیان چیست؟

نتیجه بررسی: در اجرای ماده 209 آیین نامه داخلی مجلس و در پاسخ به نامه شماره 
استحضار  به  اسلامی  شورای  مجلس  رئیسه  هیات  مورخ 92/12/4   80192/1578
می رساند: سوال فوق در جلسه مورخه 93/4/17 این کمیسیون با حضور وزیر محترم و 

نماینده سوال کنندگان مطرح شد.
ابتدا جناب آقای میرکاظمی نماینده محترم در توضیح سوال عنوان داشتند متاسفانه 
شاهد هستیم اعضای رسانه ای به گونه ای هدایت می شود که نوعی محدود کردن آزادی 

بیان را همراه دارد.
با توجه به اصول 84 و 86 قانون اساسی هر نماینده در برابر تمام ملت مسئول است 
و حق دارد در همه مسائل داخلی و خارجی کشور اظهار نظر نماید و نیز قانون آزادی بر 
اظهار نظر در مقام ایفای نمایندگی برای نمایندگان مجلس شورای اسلامی تاکید دارد. 
همچنین در اصل 24 نشریات و مطبوعات در بیان مطالب آزادند، اما اخیرا شاهد هستیم 
محدودیت هایی برای موضوعاتی همچون پرونده کرسنت و نقد مذاکرات ژنو اعمال می شود 
و به شکلی توسط روزنامه های خاص، شبهه خفقان رسانه ای را در اذهان متبادر کرده و ادامه 
این روند نگرانی جدی ایجاد می کند و به جایی خواهد رسید که نماینده ای جرات اظهار نظر 
نخواهد داشت، ضمنا روند صدور مجوز مطبوعات نیز در جهت افزایش اینگونه مطبوعات 

است واین حاصل بی توجهی وزیر محترم است که اجازه شکل گیری این فضا را داده اند.
علی جنتی وزیر  فرهنگ و ارشاد اسلامی  در پاسخ اظهار داشتند که ما به اصول قانون 
اساسی کاملا اعتقاد داریم موضوع کرسنت یک موضوع خاص است و با توجه به مطرح 
بودن در دادگاه لاهه و اینکه در قرارداد فسادی واقع شده که در صورت محکومیت کشور 

متحمل ضرر می شود.
ضمنا شورای امنیت ملی رسما اعلام کرده که مطبوعات وارد این مسئله نشوند و در 
مورد سایر موارد از جمله مذاکرات ژنو همه موافقان و مخالفان  بدون محدودیت اظهار 

نظر می کنند.
حتی در مواردی که حالت تخریبی دارد کسی جلوگیری نمی کند و ما از نظر قانونی 
نمی توانیم مانعی ایجاد دکنیم اما در مواردی که موجب تخریب  و توهین شود قانون اجازه 
برخورد داده است و آن هم به صورت قانونی و در هیات نظارت بر مطبوعات رسیدگی 
می شود مگر اینکه شکایت یا اطلاعی واصل نشده باشد. اگر به شخص شما توهینی شده 
باید از طریق دستگاه قضایی شکایت کرده و پیگیری کنید و رسیدگی به آن از وظایف 
هیات نظارت بر مطبوعات نیست.در پایان، نماینده سوال کننده در پاسخ وزیر قانع نشدند و 

کمیسیون، قلمروِ سوال را ملی دانست.

تابش نماینده مجلس نهم مطرح کرد:

پشتوانه های فراقانونی خودسرها 
برای برهم زدن نظم مراسم

دستگاه های  انتظامی،  نیروی  کشور،  وزارت  گفت:  نهم  مجلس  نماینده 
اطلاعاتی، بسیج و سپاه گزارش فعالیت  خود در مواجهه با اقدامات غیرقانونی 

را منتشر کند،
محمدرضا تابش در گفت وگو با خبرنگار پارلمانی ایلنا در مورد وقایع سالگرد 
امام )ره( و برخی بد اخلاقی های سیاسی در حاشیه سخنرانی رئیس جمهور تصریح 
کرد: این اقدامات به سناریویی تکراری در سال های گذشته تبدیل شده است. یعنی 
فراقانونی در چنین مراسمی،  به پشتوانه های  همیشه جماعتی خودسر و متکی 

بداخلاقی هایی را رقم می زنند.
نماینده مردم اردکان در مجلس شورای اسلامی ادامه داد: در روزی که رهبر معظم 
انقلاب در مراسم حضور می یابند و راهبردهای کلان کشور توسط ایشان تبیین می شود و 
همچنین شخص دوم مملکت یعنی رئیس جمهور به سخنرانی می پردازد، قطعا این مراسم 
کانون توجه افکار عمومی کشورهای مختلف قرار می گیرد و نباید با چنین حرکات ایذایی 

چنین مراسم شکوهمندی را زیر سوال برد.
وی با بیان اینکه چنین حرکاتی حرکاتی صددرصد غیر سیاسی می تواند باشد، افزود: 
اگر این عده خرد سیاسی هم داشتند، در چنین روزی با حرکات جانبی و حاشیه افکنی 
خود، حرکات اصلی را تحت الشعاع قرار نمی دادند.  و اقدامی نمی کردند که دیگران بخواهند 

از آن سوء استفاده کنند.
تابش با ابراز تاسف از عدم شناسایی و برخورد با عاملان چنین بد اخلاقی های سیاسی 
افزود:  گلایه خود را نسبت به چنین اقداماتی از وزارت کشور، نیروی انتظامی، دستگاه های 
اطلاعاتی کشور، بسیج و سپاه ابراز می دارم، چراکه این بخش ها می توانند اقدامات مناسبی 

را انجام دهند، تا قداست این مراسم و مکان را حفظ کنند
وی با تاکید براینکه هر یک از بخش های یادشده باید نسبت به گزارش فعالیت های 
خود در مواجهه با چنین اقداماتی منتشر کنند، افزود: برای اینکه انگشت اتهام به سوی 
این بخش ها وارد نشود، هر کس در حوزه خودش باید گزارش دهد که چه اقداماتی طی 
سال های گذشته انجام داده تا عاملان چنین وقایعی را شناسایی کند و همچنین چه 
اقدامات پیشگیرانه ای در نظر گرفته که چنین کارهایی تداوم نیابد. اقداماتی که در ذیل آنها 

این افراد متنبه شوند، نه اینکه تشویق شوند.
این نماینده مردم در مجلس نهم افزود: نباید اقدامات ایذایی این افراد سبب شود 
بخش هایی از حاکمیت متهم به ایجاد پشتوانه فراقانونی برای این افراد گستاخ و بد اخلاق 

شود.
تابش همچنین در مورد اقدامات مجلس شورای اسلامی در خصوص مقابله با تسری 
چنین اقداماتی افزود: از این مجلس خیلی انتظاری نیست که در این امور و قضایا کاری 
انجام دهد و به نظر می رسد دوستان کارهای حساس و مهمتری دارند، اما کمیسیون اصل 
90، کمیسیون امنیت ملی و سیاست خارجی و کمیسیون شوراها و امور داخلی مجلس 

می توانند این موضوع را وجه همت خود قرار دهند.

ایمان / جواد قاسمی ورجانی:

شهر مقدس قم جزو یکی از کلان شهرهای کشور است که با 
توجه به قرار گرفتن در شاهراه مواصلاتی 17 استان و حضور بارگاه 
ملکوتی حرم حضرت معصومه )س( و مسجد مقدس جمکران از 
حجم بالای زائر و عبور و مرور برخوردار است که همین نکته باعث 
به وجود آمدن مشکلات و گره های ترافیکی و آلودگی هوا در این 
استان شده و موجباتی را فراهم آورده تا مسئولان برای حل معضلات 
ترافیکی و رهایی از مشکلاتی که گریبان گیر کلان شهرها است از 
سایر ناوگان های حمل ونقل عمومی در این شهر بهره مند شوند که 
با توجه به بافت قم، مترو بهترین گزینه و انتخاب بود. مترویی که 
در حال حاضر با توجه به مشکلات اعتباری که گریبان گیر آن شده 

رسیدن به مقصدش را در هاله ای از ابهام قرار داده است.
طرح قطار شهري قم قرار است غربی ترین نقطه شهر را به 
شرقی ترین نقطه متصل کند. مسیر اجراي این طرح از بلوار کشاورز 
تا جمکران است که حرم مطهر حضرت معصومه )س( در مسیر این 

طرح قرار دارد.
البته این خط A قطار شهري قم است و قرار بود خط B هم از 
شمال به جنوب قم اجرایي شود که با ورود طرح مونوریل، اراده اي در 

بین مسئولان براي اجرایي شدن این خط وجود ندارد.
در خصوص تأمین اعتبار پروژه های قطار شهری نظرات مختلفی 
از سوی مسئولان مربوطه اعلام می شود. مدیریت شهری معتقد 
است که تأمین اعتبار این پروژه بر عهده دولت است و شهرداری 
نمی تواند از عوارض مردم برای اجرای آن هزینه کند. از سوی دیگر 
مردم و اذهان عمومی کندی درروند عملیات این پروژه ها را از چشم 
شهرداری می بینند. برخی هم معتقدند که مترو در قم قربانی پروژه 

منوریل شده است.

اجرای مترو قم با کمک دولت
اواخر خردادماه سال گذشته بود که علی لاریجانی رئیس مجلس 
شورای اسلامی در نشستی با حضور نوبخت معاون رئیس جمهور، 
سردار عبداللهی فرمانده قرارگاه سازندگی خاتم الانبیاء )ص( سپاه، 
استاندار قم و مسئولان مدیریت شهری قم به بررسی موانع پیش 

روی این پروژه پرداخت.
وی در این دیدار طرح مترو قم را یکی از طرح های مهم شهری 
توصیف کرد و گفت: اجرای این طرح برای استان قم یک ضرورت 
است و نباید به دلیل عدم تأمین اعتبار مانع از اجرایی شدن آن شد.

لاریجانی افزود: این استان به دلیل حجم مهاجرت و اینکه یک 
استان فرهنگی مذهبی است، دارای ترافیک سنگینی است که تنها با 

راه اندازی مترو این مشکل برطرف خواهد شد.
وی بیان داشت: روند ساخت مترو قم به دلیل نبود اعتبار  وضعیت 
خوبی ندارد و اجرای این طرح مهم شهری یکی از  مهم ترین اقداماتی 

است که باید هرچه سریع تر و با کمک دولت محقق شود.
رییس مجلس ادامه داد: طرح مترو یکی از طرح هایی است که 
نیاز اصلی شهر بوده و نسبت به مونوریل در اولویت بیشتری قرار دارد 
و نباید برای طرح مونوریل اعتبار بیشتری قائل شد، زیرا مونوریل 

ظرفیت کافی برای برطرف کردن نیاز استان قم را ندارد.

500 میلیارد تومان اعتبار برای حفر تونل های متروی قم
حفر تونل های مترو قم به تنهایی نیازمند 500 میلیارد تومان اعتبار 
است. این سخنی است که استاندار قم آبان ماه سال گذشته اعلام 
کرد. حجت الاسلام صالحی منش با اشاره به کمبود اعتبارات در پروژه 
متروی شهری قم گفت: نبود بودجه لازم در این پروژه، باعث شده 
روند عملیات اجرایی متروی قم به کندی پیش رود. وی پروژه های 
مترو و منوریل را به عنوان اولویت های مهم عمرانی استان موردتوجه 
قرارداد و گفت: مترو به عنوان یک زیرساخت ضروری در حمل ونقل 

درون شهری باید هرچه زود تر به بهره برداری برسد.
عباس ذاکریان سخنگوی شورای شهر قم هم از کند بودن روند 
ساخت مترو اظهار نگرانی می کند. او می گوید سالی که قرارداد مترو با 
قرارگاه خاتم بسته شده، جمع مبلغ ریالی و ارزی حدود 900 میلیارد 
تومان و زمان پنج ساله بود. آن موقع امیدوار بودیم که اگر به موقع 
تأمین منابع شود، حتی کمتر از این به بهره برداری برسد. او هم تأمین 
اعتبار مترو را جزء تعهدات دولت می داند که باید سالانه 200 میلیارد 
تومان به این طرح تزریق کند. ذاکریان اما می گوید در بهترین حالت 
کمتر از 80 میلیارد تومان داده شده که بخشی از این اعتبار به سمت 
منوریل رفته است. ذاکریان می گوید که مترو با این وضعیت و منابع 
به جایی نمی رسد و باید برای تأمین منابع مالی آن فکری کرد چراکه 

هزینه توقف تی بی ام بسیار بیشتر از کارکرده آن است.

فاینانس تنها راه حیات پروژه مترو
وی استفاده از فاینانس را تنها راه تسریع در اجرای پروژه متروی 
قم دانست و با اشاره به عدم تأمین به موقع منابع مالی این پروژه، 
اظهار داشت: به رغم وجود این معضل و همچنین تأخیر زیادی که 
در فرایند اجرای متروی قم به وجود آمده، این پروژه به خوبی مشغول 

فعالیت است.
وی با اشاره به ایجاد وقفه کوتاه درروند اجرای پروژه مذکور از زمان 
خریداری شدن تی بی ام و دستگاه حفار، تصریح کرد: شهرداری با 

اخذ 500 میلیارد ریال تسهیلات بانکی و تزریق آن به این پروژه 
زمینه احیای مجدد آن را فراهم کرد.

رییس کمیسیون خدمات شهری شورای اسلامی شهر قم بابیان 
اینکه تونلینگ متروی قم بیش از 30 درصد پیشرفت فیزیکی داشته 
است، افزود: دریافت تسهیلات از بانک برای متروی قم به مثابه یک 
مسکن و آرامش بخش است، لذا بحث فایناس با جدیت در حال 
پیگیری است که تا زمان تحقق آن منابع موردنیاز پروژه از محل 

فروش اوراق مشارکت تأمین می شود.
ذاکریان با اذعان به اینکه مترو به هیچ وجه با منابع محدود مالی به 

بهره برداری نخواهد رسید، تصریح کرد: 
تنها راه حیات و تداوم این پروژه که به 
حدود 20 هزار میلیارد ریال اعتبار نیاز 

دارد، استفاده از فاینانس است.
این عضو شورای اسلامی شهر قم 
با اشاره به نقش مؤثر دولت در برطرف 
تصریح  مترو،  مالی  مشکلات  شدن 
کرد: با توجه به محدودیت های مالی 
صدور  تسهیل  با  باید  دولت  کشور، 
مجوز فاینانس، زمینه جبران مشکلات 
مالی مترو را از طریق فاینانس فراهم 

کند.
سخنگوی شورای اسلامی شهر قم 
بابیان اینکه معمولاً فرایندهای صدور 
مجوز فاینانس از سوی دولت و نه از 
طرف خارجی پیچیده و زمان بر است، 
تصریح کرد: با توجه به مواجه شدن 
در  و  بودجه  خشک سالی  با  دولت 
و  اقتصادی  ازنظر  بودن  مضیقه 
مالی  منابع  شدن  بلوکه  همچنین 

کشور در کشورهای مختلف به خاطر تحریم های اقتصادی دشمن، 
تسهیل نمودن فرآیند صدور مجوز فاینانس کاملاً امری ضروری به 

نظر می رسد.
وی همچنین با اشاره به فروش اوراق مشارکت و انجام تمامی 
کارهای لازم برای آن در اواخر سال گذشته، تصریح کرد: به دلیل 
مشابهت نرخ سود تعیین شده با نرخ سودی که از سوی برخی از 
بانک ها و موسسه های مالی اعلام می شود، خرید این اوراق از طرف 

خریداران مورد استقبال قرار نگرفت.
وی با اشاره به  فرآیندهای گذاشته شده از سوی بانک مرکزی 
برای خرید اوراق مشارکت از قبیل ثبت الکترونیکی و به نام شدن 
اوراق خریداری شده، این روند طبیعتاً جذابیتی برای مردم نداشت و 
به همین علت زمانی که ارائه شد، مردم تمایلی به خرید آن نداشتند.

توجه  با  کرد:  تصریح  همچنین  قم  شهر  شورای  سخنگوی 
به ضرورت تزریق منابع مالی به پروژه متروی قم، در این استان نیز با 
مصوبه شورای شهر تصمیم بر این شده تا این اوراق از طریق مذاکره و 
انعقاد قرارداد با شرکت های بازار گردانی که کمترین نرخ سود را اعلام 

کنند، به فروش برسد.
ذاکریان تصریح کرد: شرکت های بازار گردانی زیر نظر بانک 
مرکزی و بورس اوراق بهادار قرار دارند و از آن ها مجوز فعالیت 

اقتصادی می گیرند، ازاین رو کاملاً شناخته شده هستند.

تأمین 50 درصد اعتبارات قطار شهری 
بر عهده شهرداری است

حجت الاسلام آتش زر رئیس کمیسیون برنامه وبودجه شورای 
اسلامی شهر قم اما روایت دیگری از پروژه های قطار شهری دارد 
و معتقد است که اگر ما این پروژه ها را شروع نمی کردیم تا 10 سال 

دیگر هم قطار شهری به قم نمی آمد.
وی می گوید: بر اساس قانون 50 درصد بودجه حمل ونقل ریلی را 
شهرداری باید  تأمین کند و 50 درصد را دولت، اخیراً  هم در رابطه 
با سهم شهرداری از مترو 50 میلیارد 
تسهیلات گرفته ایم تا به پیشرفت این 
پروژه کمک کنیم علاوه بر این تمامی 
عهده  بر  ایستگاه ها  و  دپو  تملکات، 
شهرداری است یعنی زمین موردنیاز را 
شهرداری تأمین می کند که بعضاً همان 
50 درصد را همین زمین پر می کند و 
دولت مجبور است تونل بزند و بسازد و 

قطارش را بزند.
وی افزود: هیچ حمل ونقل ریلی در 
شهرها ساخته نمی شود مگر اینکه 50 
درصد هزینه ها را شهرداری ها بدهند، 
در خصوص پروژه منوریل نیز به همین 
صورت است که مقداری از نقدینگی و 

زمین را شهرداری تأمین کرده است.
ریلی  قافله  از  قم  کرد:  اضافه  وی 
عقب بود و اگر حرکتی برای رفع این 
عقب ماندگی نمی شد تا 10 سال دیگر 
هم نمی توانستیم این پروژه ها را وارد 
با روال  شهر کنیم زیرا اگر قرار بود  
عادی پیش برویم تا سال 97 تنها کلنگ حمل ونقل ریلی در قم 

به زمین می خورد.
آتش زر بیان داشت: به همین دلیل ما تمامی درخواست ها را 
آماده کردیم و برنامه ها را تنظیم کردیم  وقتی دیدیم دولت دهم 
علاقه مند است که توسعه حمل ونقل ریلی را در دستور کار قرار دهد  
از فرصت استفاده کردیم و خط منوریل را وارد قم کردیم و در کنار 

آن نیز مترو را شروع کردیم.
وی گفت: برای اجرای برنامه ها  شهردار وقت آقای عابدینی پور 
برای دولت و وزارت کشور نامه ای را نوشت و گفت ما آمادگی داریم 
مترو و منوریل را در قم اجرا کنیم و شورای ترافیک کشور  جلسه 

فوق العاده ای را تشکیل دادند و اجرای منوریل و مترو مصوب شد.

فروش اوراق مشارکت مترو توسط شرکت بازار گردان
رئیس شورای اسلامی شهر قم نیز در این خصوص گفت: قرارداد 
شهرداری با یکی از شرکت های بازار گردان قطعی شد و به تصویب 

شورا رسیده است.
ولی ا... بیاتی با اشاره به بحث فروش اوراق مشارکت مترو قم اظهار 
داشت: مقررشده است اوراق مشارکت مترو قم از طریق بازار گردانی 
به فروش برسد قرارداد شهرداری با یکی از شرکت های بازار گردان 

قطعی شد و به تصویب شورا رسید.

برای  قانونی  مراحل  برای طی  قرارداد  اینکه  به  اشاره  با  وی 
فرمانداری فرستاده شده است تا در صورت تأیید اجرایی شود، افزود: 
در بحث فروش اوراق مشارکت 330 میلیارد تومان درصورتی که در 

اختیار پروژه قرار گیرد پروژه با سرعت ادامه می یابد.
وی بابیان اینکه فعالیت شرکت های بازار گردان درگذشته به 
این گونه بود که بانک های عامل فروش اوراق مشارکت بازار گردانی 
اوراق را هم انجام می دادند، بیان کرد: با ورود شرکت های بازار گردان 
که زیر نظر سازمان بورس قرار دارند این شرکت ها امور را انجام 

می دهند.
که  درصد سودی  و  انجام شد  مذاکراتی  کرد:  تصریح  بیاتی 
شرکت ها بابت این بازار گردانی دریافت می کردند استعلام شد و به 
دلیل پایین بودن سود این سندیکا قرارداد با این شرکت بسته شده 

است.

 حمایت مالی و معنوی از مترو همگانی شود
سقائیان نژاد شهردار جدید قم نیز در جلسه بررسي پروژه مترو 

خواستار حمایت همگاني از پروژه های عمراني شهر قم شده است.
وی پس از بازدید از کارگاه ساخت مترو و در جلسه ای که باهدف 
بررسي روند پیشرفت پروژه مترو برگزار شد، با اشاره به اینکه حمایت 
مالي و معنوي از پروژه های عمراني شهر قم ازجمله مترو می بایست 
همگاني شود، اظهار داشت: پروژه های عمراني شهر قم باید به صورت 

جدي از طرف مردم و مسئولین موردحمایت قرار بگیرد.
وي بابیان اینکه روند پیشبرد پروژه های عمراني می بایست با 
توجه به منابع دولتي و توان شهرداري مورد برنامه ریزی قرار گیرد، 
اضافه کرد: با توجه به میزان منابع دولتي و منابع مالي شهرداري 
بهتر است زمان بندی جامعي در خصوص اجراي پروژه های عمراني 

صورت پذیرد.
دکتر سقائیان نژاد با اشاره به اینکه جهت تأمین بودجه پروژه های 
عمراني می بایست از منابع دولتي و سایر منابع ازجمله فروش اوراق 
مشارکت استفاده نمود، اظهار داشت: باید در برنامه ریزی های مالي 

پروژه های عمراني طبق واقعیات گام برداشته شود.
طرح متروی قم قرار است غربی ترین نقطه شهر را به شرقی ترین 
نقطه متصل کند، خط A مترو قم14/8 کیلومتر است و دارای 14 
ایستگاه شامل ایستگاه های جمکران، میدان بقیه الله، میدان ولیعصر 
)عج(، زاویه، میدان پلیس، شهید روحانی، چهل اختران، خیابان عمار 
یاسر، میدان مطهری، میدان سعیدی، میدان معصومیه، خیابان 
مطهری، میدان کشاورز و قلعه کامکار می باشد. پروژه قم از پنج سال 

گذشته در قم کلید خورده است.
اما سقائیان نژاد که خاطره خوشی از مترو در اصفهان نداشته و 
شنیده ها حکایت از آن دارد که یکی از دلایل استیضاح وی توسط 
شورای شهر، همین موضوع 10 ساله شدن مترو و قطع درختان 
150 ساله خیابان چهارباغ بوده است، بازهم در قم با یک پروژه قطار 
شهری دیگر سروکار دارد، با این تفاوت که مترو قم وضعیتی بسیار 
وخیم تر از مترو اصفهان دارد. حال باید دید که آیا »سقائیان نژاد« 
می تواند با تمهیدی تازه بر مشکلات این پروژه عظیم فائق آید و یا 
بازهم همین مترو است که دوباره مشکلاتی را برای شهردار جدید 
قم به وجود خواهد آورد. درهرصورت به نظر می رسد امروز مترو قم 
در ایستگاه بی پولی متوقف شده است و مسئولان مربوط به خصوص 
مدیریت شهری باید برای برون رفت از این معضل چاره اندیشی کنند.

»محمد باقر نوبخت« سخنگوی دولت اعلام کرد: 
تخلفات دولت گذشته - بدون رسانه ای شدن- در 

حال پیگیری است.
نوبخت این مطلب را روز سه شنبه در نشست هفتگی 
با خبرنگاران بیان کرد و در پاسخ به سوالی درباره بازداشت 
دولت  پیگیری  درباره  داشت:  اظهار  بقایی«  »حمیدرضا 
یازدهم برای تخلفات یا اقدامات غیرقانونی که در دولت 
گذشته اتفاق افتاد، باید بگویم دولت با شروع به کار و اسنادی 
که در اختیار داشت برخی تخلفات از قانون را مشاهده کرد.

نوبخت ادامه داد: مرجعی که می تواند نهایتا تایید کند 
رفتار دولت قبلی خلاف قانون محسوب می شود یا خیر؛ 

مرجع قضایی است.
وی توضیح داد: ما بدون این که این موارد را رسانه ای 
کنیم و آن ها هم حضور ندارند که از خود دفاع کنند. معاونت 
حقوقی ریاست جمهوری تمام این موارد را در مرجع قضایی 
طرح دعوی کرد. سخنگوی قوه مجریه اظهار داشت: مرجع 
قضایی راجع به این پرونده ها که در دولت یازدهم به قوه 
قضاییه ارسال شد و نیز پرونده هایی که از پیش، قوه قضائیه 

در مورد دولت قبل داشت، در حال اقدام است.
نوبخت گفت: در مورد دستگیری آقای بقایی ، سخنگوی 
قوه قضاییه اعلام کرد که اتهام وی اکنون قابل گفتن نیست 
و این که به کدام سبب چنین قراری صادر شد حتما هر گاه 
قوه قضائیه تشخیص دهد که بگوید آن را اعلام خواهد کرد.

تخلفات  به  نسبت  یازدهم  دولت  کرد:  تصریح  وی 
دولت گذشته بدون رسانه ای کردن و برای این که فضای 
مطبوعاتی درباره آن تشکیل نشود ، قانون را از طریق مجاری 

خود دنبال کرد و آن را چندان اطلاع رسانی نکرد.
سخنگوی دولت توضیح داد: مواردی که در مورد آقای 
بقایی مطرح است که اجازه دهیم قوه قضائیه ، خود موارد 
اتهامی مختلفی را که وجود دارد اطلاع رسانی کند اما دولت 
در جایگاه قانونی خود برای ارجاع این اسناد به قوه قضائیه 

قبلا اقدام کرده بود.
قانون احزاب طرح بود نه لایحه

نوبخت در مورد قانون احزاب نیز گفت: مجلس شورای 
اسلامی از پیش طرحی را در این زمینه در حال رسیدگی 
داشت و دولت هم در حین رسیدگی و پس از این که به 
مجلس پیوست ، نظرات کارشناسی خود را در جلسات 
مختلف بیان کرد که بخشی از آن ها پذیرفته شد و بخشی 
دیگر در کمیسیون های مجلس تصویب نشد. بنابراین این 

لایحه نبود بلکه طرح بود.

سخنان رییس جمهوری درباره رفع تحریم ها
رییس  سخنان  درباره  دیگر  سوالی  به  پاسخ  در  وی 
جمهوری در روز جایزه ملی محیط زیست گفت: ایشان 
در این جلسه به موضوع رفع تحریم ها اشاره کردند. تحریم 
هایی که ظالمانه، غیر اصولی، غیر اخلاقی و حتی ضد حقوق 
انسانی است.سخنگوی دولت ادامه داد: باید قبول کنیم 
تحریم ها باعث شده بخشی از منابع ما با وجود فروش نفت 
به کشور وارد نشود و نتوانیم از منابع خود به دلیل تحریم 
های نفتی و بانک مرکزی استفاده کنیم. نوبخت توضیح داد: 
بنابراین هنگامی که سرمایه گذاری کافی در محیط زیست 
انجام نشود آثار سویی خواهد داشت و کشورهایی که در 
این تحریم ظالمانه نقش داشته اند مقصر هستند و تاریخ به 
طور حتم روزی آن ها را محاکمه خواهد کرد. معاون رییس 
جمهوری تصریح کرد: تاکید رییس جمهوری این بود که این 
کشورها حتی ایران را از منابعی که در اختیار و به طور قانونی 
متعلق به ایران است و باید در زمینه محیط زیست، مسایل 
انسانی و آب استفاده شود، محروم کردند. نوبخت ادامه داد: 
بنابراین به هیچ وجه نمی توانند خود را مدافع حقوق بشر 

نشان دهند چرا که رفتارشان ضدانسانی است.
در حال تهیه آیین نامه های اجرایی قانون 

رفع موانع تولید هستیم
رییس سازمان مدیریت و برنامه ریزی کشور در پاسخ 
به سوالی دیگر مبنی بر این که آیا دولت لایحه رفع موانع 
تولید را به مجلس شورای اسلامی داده است یا خیر؟ گفت: 
همان طور که می دانید سال گذشته دولت دو لایحه تقدیم 
مجلس کرد که یکی از آن ها قانون تنظیم مقررات مالی 
دولت بود که تصویب شد و در قانون بودجه 94 هم مورد 

استفاده قرار گرفت.
یک  تولید  موانع  رفع  لایحه  اما  داد:  توضیح  نوبخت 
فرآیندی را طی کرد، به ویژه این که بخشی از مصوبات 
مجلس در این خصوص با ایرادات شورای نگهبان مواجه شد 

و مجدد به مجلس برگشت.
وی با بیان این که این قانون با تاخیر یکساله به دولت 
ارسال شد، اضافه کرد: این لایحه اخیرا به صورت قانون ابلاغ 
شد و دولت هم اکنون در حال تهیه آیین نامه های اجرایی 
آن است و پیشنهاد ما نیز این بود که نخستین آیین نامه 
اجرایی آن روز چهارشنبه هفته جاری در دستور کار جلسه 

هیات وزیران قرار گیرد.
حاشیه های مراسم ارتحال امام )ره(

با  خود  هفتگی  نشست  ادامه  در  دولت  سخنگوی 

خبرنگاران درباره حاشیه های مراسم ارتحال حضرت امام 
)ره( نیز گفت: شما ناظر و شاهد بودید. اما این که از سوی 
دولت شکایتی تنظیم شده باشد تا این لحظه اطلاع رسمی 
ندارم که این شکایت انجام شده است یا خیر اما اگر بود حتما 

اطلاع رسانی انجام می شود.
 در ماه مبارک رمضان تغییر ساعت کاری نداریم

نوبخت همچنین گفت: در ماه مبارک رمضان تغییر 
ساعت کاری نداریم اما کارکنان دولت این حق را دارند که 
از مرخصی ساعتی استفاده کنند.وی افزود: سال گذشته نیز 
ساعت کار در ماه رمضان تغییری نداشت و کارکنان دولت 
این حق را دارند که اگر بنا به ملاحظه ای تمایل به دیرتر 
آمدن به محل کار در صبح و یا زودتر رفتن از محل کار در 
ماه مبارک رمضان دارند ، از مرخصی ساعتی استفاده کنند.

سخنگوی دولت گفت: قطعا مدیران دستگاه های اجرایی 
تا جایی که به کار مردم و خدمات و نیازها خللی ایجاد نشود، 

با آن ها موافقت می کنند.
نوبخت ادامه داد: سال گذشته برخی از نمایندگان طرحی 
را مبنی بر تغییر ساعت کار در ماه رمضان تهیه و رسیدگی 

کردند اما مجلس رای نداد و روال جاری ادامه یافت.
حضور بانوان در ورزشگاه ها

نوبخت در پاسخ به سوالی درباره حضور بانوان در ورزشگاه 
ها گفت: این خبر رسانی از سوی معاونت رییس جمهوری در 
امور زنان و خانواده انجام شد و قطعا باید یک مسیری را طی 
کند که اقدام می شود. سخنگوی دولت گفت: حتی اگر لازم 
باشد که خانم مولاوردی توضیحات بیشتری را در این زمینه 
ارایه دهد به دلیل این که وی موضوع را پیگیری می کند از 
وی خواهم خواست که این هفته مصاحبه تکمیلی داشته و 

به رسانه ها اطلاع رسانی شود.
یارانه نان را همچنان پرداخت می کنیم

ما  نیز توضیح داد:  نان  یارانه  سخنگوی دولت درباره 
همچنان مثل گذشته یارانه نان را پرداخت خواهیم کرد.

نوبخت با اشاره به مصوبه سال گذشته گفت: این مصوبه 
فقط اجازه داد یک اصلاح قیمت برای نانواها انجام و بیست 
درصد هم آزادپزی شود.وی خاطرنشان کرد: دولت هیچ 
تصمیم جدیدی در این خصوص ندارد و رییس جمهوری 

هم هیچ تغییراتی را نپذیرفته است.
کنترل بر رشد نقدینگی و کاهش تورم

سخنگوی دولت در مورد نقدینگی گفت: در اقتصاد حجم 
نقدینگی یک بحث و رشد نقدینگی بحثی دیگر است. ما 
طی سال های گذشته توانستیم بر رشد نقدینگی کنترل 

نسبی ایجاد کنیم کما این که نرخ تورم را به زیر 15 درصد 
کاهش دادیم.

نوبخت افزود: با وجود مشکلات تحریم و کاهش منابع 
ناشی از کاهش قیمت نفت از بالای 108 دلار به زیر 50 دلار، 
موفق شدیم رشد منفی اقتصاد را مثبت کنیم و همچنین 
در همین مدت نرخ تورم را که یک عامل بازدارنده در رشد 

اقتصاد بود، کاهش دادیم.
تلاش برای انجام اقدامات واقع بینانه

سخنگوی دولت متذکر شد که کاهش 30 واحد درصد 
نرخ تورم در چنین شرایطی و تغییر رشد منفی اقتصاد به 
رشد مثبت اقدامات کوچکی نیست. نوبخت ادامه داد: البته 
تاکید می کنم دولت به هیچ وجه از این فعالیت ها راضی 
نیست و منتظر است طی برنامه ای بتواند اقدامات مثبت تر و 
موثرتری انجام دهد اما فراموش نکنید که دولت در شرایطی 
این کار را انجام داد که درآمد سالیانه 120 میلیارد دلار به 

حدود 24 میلیارد دلار کاهش یافت.
وی تصریح کرد: ما این اقدامات را با وجود محدودیت 
ها اقدامات مثبتی ارزیابی می کنیم و امیدواریم به یاری 
پروردگار در یک برنامه مناسب تر به ویژه در برنامه ششم، 

اقتصاد کشور را به وضع مطلوب برسانیم.
معاون رییس جمهوری با اشاره به اهمیت جهت گیری 
های اقتصادی دولت گفت: طرح تحول سلامت در چارچوب 
اجرای قانون هدفمندی یارانه ها انجام شد، در واقع همه 
مساعی دولت این بود. نوبخت خاطر نشان کرد: تمام مساعی 
دولت این بود که عامل محدودکننده مردم برای برخورداری 
از رفاه نسبی و قانونی که در تحریم ها بود، آن تحریم های 
ظالمانه را بشکنیم. وی با اشاره به سوال یکی از خبرنگاران 
در برنامه ای که پرسید چرا به موضوع مذاکرات و تحریم 
ها توجه دارید، گفت: به این خبرنگار پاسخ دادم که اگر به 
مسایل تحریم بی توجهی کنیم ظلم کرده ایم. تحریم این 
ملت را از منابع خود محروم کرده است و ما نخستین کاری 

که باید انجام دهیم رفع ظلم است.
نوبخت تصریح کرد: بنابراین همه مساعی ما در راستای 
این است که بتوانیم خدمت رسانی بهتر و بیشتری به مردم 

خوبمان داشته باشیم.
وی اضافه کرد: البته در گاهی موارد هم در شرایطی قرار 
می گیریم که انتخاب های ما بین خوب و خوب تر نیست 
، ناچاریم. آیا یارانه دهیم بنزین ارزانتر به دست مردم برسد 
که می تواند مصرف را افزایش دهد یا تاثیری بر روی محیط 
زیست داشته باشد و یا در بخشی قاچاق را توجیه کند یا آن 

یارانه را معطوف به سلامت مردم کنیم، باید انتخاب کنیم و 
ما تلاش می کنیم اقدام واقع بینانه را انجام دهیم.

سخنگوی دولت درباره مطالبات سازمان تامین اجتماعی 
گفت: این حرف سازمان تامین اجتماعی درست است که 
مطالبات فراوانی از دولت در سال های گذشته داشته است 
گرچه با توجه به محدودیت منابع بخشی از این بدهی ها 
پرداخت شده اما مبلغش قابل توجه نیست. نوبخت اضافه 
کرد: به همین دلیل در برنامه ششم یکی از موضوعات مهم 
که دولت با آن معطوف است این که طی یک برنامه بتواند 
بدهای خود را به ویژه بدهی های صندوق های بازنشستگی 
که از گذشته برای این دولت باقی مانده است، تادیه کند. وی 
ادامه داد: ما هر ماه از خزانه، حقوق شاغلین را پرداخت می 
کنیم. همچنین به دلیل این که صندوق ها ناتوان هستند 
مجبوریم به صندوق مبلغی بدهیم که پول بازنشسته ها را 
پرداخت کند. این موضوع ناشی از تصمیمات دولت قبل 
است. سخنگوی دولت تصریح کرد: حل مشکل دو صندوق 
و لشکری جزو  بازنشستگی کشوری  و  اجتماعی  تامین 
موضوعات خاصی است که در برنامه ششم به آن توجه داریم.

 تسهیلات ارزان قیمت مسکن
برای  قیمت  ارزان  تسهیلات  درباره  دولت  سخنگوی 
مسکن گفت: ما با تسهیلات یارانه ای و ارزان قیمت به اقشار 
مورد هدف، تلاش می کنیم به آن ها توانایی دهیم که بتوانند 
مسکن تولید کنند که البته این برنامه را هم در حاشیه شهرها 

و هم در بافت های فرسوده انجام می دهیم.
نوبخت با بیان این که تسهیلات ارزان قیمت در دو بخش 
خرید و احداث مسکن است، افزود: احداث مسکن به افزایش 
اشتغال کمک می کند اما در بخش خرید هم به بازار مسکن 
تحرک می دهد چرا که اکنون در رکود به سر می برد و نیاز 

به نوعی محرک دارد.
 تسهیلات ارزان قیمت به بنگاه های کوچک 

نوبخت در پاسخ به سوالی دیگر درباره طرح دولت برای 
بنگاه های کوچک گفت: تسهیلات ارزان قیمت به این بخش 
جز وظایف دولت است که در این راستا در سال 94، 5 
میلیارد دلار ارز به صورت جدید وارد صندوق توسعه ملی 

خواهد شد.
بخشی از دارایی های بابک زنجانی در اختیار 

وزارت نفت قرار گرفت
سخنگوی دولت در ادامه نشست دیروز خود با خبرنگاران 
در پاسخ به سوالی درباره پرونده بابک زنجانی گفت: این 
پرونده که مفتوح و در حال رسیدگی است و اینکه آیا چیزی 

واصل شده یا خیر باید بگویم بله، بخشی از دارایی های آنها 
در اختیار وزارت نفت قرار گرفته است.

نوبخت گفت: وزیر نفت گزارش داد که بخشی از این 
دارایی ها بصورت تملیک در اختیار دولت قرار گرفت و 
امیدواریم ان شاءالله هر چه سریعتر این پرونده هم مسیر 

خود را طی کند.
به انتخاب ملت ترکیه احترام می گذاریم

نوبخت در مورد نتیجه انتخابات انجام شده در ترکیه 
گفت: ما همچنان خواهان این هستیم که ملت ها نظر خود 
را ارائه کنند و هر نظری ملت ها دهند برای ما محترم و معتبر 
است، ملت بزرگ ترکیه هم در انتخابات آزاد بودند و هر چه 

انتخاب آن ها باشد به آن احترام می گذاریم.
تامین اعتبار درمان بیماران صعب العلاج

نوبخت در پاسخ به سوالی در مورد داروهای خاص گفت: 
تا کنون هیچ گزارشی از سوی وزیر بهداشت در مورد واردات 
داروهای خاص به دولت ارائه نشده، البته ما با وی این هفته 
جلسه داریم که مشکلات و مسائل اعتباری این وزارتخانه در 

خصوص تامین نیازهای مردم رفع کنیم.
وی با بیان این که بر اساس گزارش ارایه شده تاکنون 
نزدیک به هزار میلیارد تومان برای بیماران صعب العلاج از 
سوی دولت کمک نقدی انجام شده است، افزود: تصمیم 
داریم امسال هم همچنان هزینه درمان که از جیب مردم 
پرداخت می شد همچون گذشته در شهرها 6 درصد و 

روستاها 3 درصد کاهش یافته باشد.
رییس سازمان مدیریت و برنامه ریزی خاطرنشان کرد: ما 
هم، آن اعتبارات را و هم اعتبارات کمک به درمان بیماران 

صعب العلاج را تامین می کنیم.
 دولت اجازه راهپیمایی غیرقانونی را نمی دهد

خبرنگاری پرسید ممکن است روند رسیدگی به حضور 
بانوان در ورزشگاه طول بکشد که خانم ها نتوانند به ورزشگاه 
بروند، ضمن این که امروز گروهی بیانیه ای داده اند که 
در روز بازی ایران و آمریکا راهپیمایی خواهند داشت، می 
خواهم بپرسم آیا دولت اجازه چنین راهپیمایی را می دهد؟ 
نوبخت پاسخ داد: قطعا دولت چنین اجازه ای نمی دهد و اگر 
برخلاف اجازه دولت نیز بخواهند اقدام کنند انتظار این است 

که قوه قضاییه با قانون شکنان برخورد جدی داشته باشد.
وی همچنین در پاسخ به سوالی در خصوص شکایت 
ایران از دو مامور خاطی سعودی گفت: این شکایت انجام 
شده و در حال پیگیری است و هنوز هیچ نتیجه رسمی 

از سوی آن ها به وزارت خارجه ایران منعکس نشده است.

آیا »سقائیان نژاد« تمهیدی تازه می اندیشد؟!

توقف مترو در ایستگاه بی پولی

سخنگوی دولت: 

تخلفات دولت گذشته در حال پیگیری است

در خصوص تأمین اعتبار پروژه های 
قطار شهری نظرات مختلفی از 
سوی مسئولان مربوطه اعلام 

می شود. مدیریت شهری معتقد 
است که تأمین اعتبار این پروژه 
بر عهده دولت است و شهرداری 
نمی تواند از عوارض مردم برای 
اجرای آن هزینه کند. از سوی 

دیگر مردم و اذهان عمومی کندی 
درروند عملیات این پروژه ها را از 
چشم شهرداری می بینند. برخی 
هم معتقدند که مترو در قم قربانی 

پروژه منوریل شده است
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گناه بزرگى كه مردم درباره آن 
از خداوند طلب مغفرت نمى كنند، 

دنيادوستى است.

چهارشنبه - بیستم خرداد ماه 1394 - سال هجدهم - شماره  3740 روزنامه

بهزیستی  پیشگیری  امور  معاون 
استان قم از فعالیت مشاوره در فضای 
مجازی خبر داد و گفت: این سامانه منبع 
مهم کمک رسانی برای فرد در برخورد با 

مشکلات زندگی است.
این  بیان  با  زاده  محمد  الله  حجت 
مطلب، گ اظهارداشت : مشاوره مجازی 
یکی از شیوه های نوین است که به سرعت 
در سرتاسر جهان گسترش کمی و کیفی 
یافته است و این نوع مشاوره فرصتی را برای 

فرد به منظور مشاوره با یک متخصص به 
عنوان راهنما برای بازخورد و حمایت فراهم 
می کند. وی ادامه داد: در این نوع مشاوره، 
پرسش و پاسخ به صورت مکتوب بین مشاور 
و کاربر صورت می گیرد و تمامی اطلاعات 
مشاوره و مشخصات فردی کاربر محرمانه 
بوده و صرفاً خود کاربر و مشاور از آن مطلع 

هستند.
معاون امور پیشگیری بهزیستی استان 
قم، افزود: مشاوره مجازی نمی تواند جایگزین 

مشاوره حضوری شود لیکن می تواند یک 
منبع مهم کمک رسانی برای فرد در برخورد 

با مشکلات زندگی باشد.
وی گفت: اکنون با توجه به رویکرد نوین 
ارتباطی و لزوم استفاده از ابزار و برنامه های 
بهداشت  ارتقاء  و  امر مشاوره  در  مختلف 
روان در جامعه، سازمان بهزیستی کشور 
اقدام به راه اندازی مشاوره در فضای مجازی 
کرده است و در همین راستا بهزیستی قم 
به زودی این سامانه را جهت ارائه خدمات 

به هم استانی های محترم راه اندازی می 
کند.وی سامانه مشاوره در فضای مجازی را 
پنجره جدیدی در راستای حل مشکلات و 
پیشگیری از آسیب های اجتماعی دانست و 
در پایان یادآور شد: افزایش تنوع و گسترش 
بودن،  رایگان  مشاوره،  دسترسی خدمات 
صرفه جویی زمانی از اهداف این سامانه است 
که قابلیت استفاده برای افراد دچار آسیب 
شنوایی یا گفتاری و معلول را هم فراهم 

کرده است.

معاون پیشگیری بهزیستی استان قم خبر داد:

سامانه مشاوره در فضای مجازی در  قم راه اندازی می شود

09107568627

منزل مسکونی به متراژ 350 متر 
با 100 متر بنا، حیاط سازی شده به 
همراه انشعابات آب، برق، گاز و 

تلفن واقع در داخل بافت روستای 
ورجان به قیمت 150 میلیون تومان 

به فروش می رسد. 

فروش فوری یا معاوضه

ایجاد امنیت و آسایش برای شهروندان 
هر  در  توسعه  مهم  های  از شاخصه 
استانی است،این مهم تحقق نمی یابد 
مگر با فداکاری و ایثار و گذشت  ازجان 
بدینوسیله بر خود فرض می دانیم از 
زحمات و تلاشهای بی شائبه پرسنل 
ویژه  به  قم  استان  انتظامی  نیروی 

تلاشهای ارزشمند 
جناب سرهنگ هادی دیده ور 

فرمانده انتظامی شهرستان قم
 تقدیر و تشکر نمائیم.

امیداست شاهد موفقیت و پیشرفت 
روز افزون ایشان و سایر همکارانشان 

در نیروی انتظامی استان قم باشیم.
جمعی از اهالی خیابان عطاران

تقدیر و تشکر

اهل اختلاس و زیرمیزی از سگ پست ترند
گفته می شود: آیت الله جوادی آملی در جمع اعضای ستاد مرکزی بسیج جامعه پزشکی استان 
ــود کسی که ظاهرش انسان است، باطنش حتی از حیوان نیز پست تر باشد، چرا که  قم گفته: می ش
حتی سگ شکاری قابل تربیت است که برود و شکاری مانند کبک را که دارای گوشت لذیذی است 
 شکار کند و با وجود گرسنگی به آن امانت خیانت نکند و آن را برای شکارچی بیاورد، این شکار سگ 
شکاری حلال است اما کسی که اختلاس می کند و رومیزی و زیر میزی می گیرد و در امانت خیانت 
می کند از آن حیوان نیز پست تر می شود. پس امکان دارد انسانی دارای باطنی پست تر از حیوان باشد؛ 
امام سجاد و امام صادق)ع( در صحرای عرفات باطن بسیاری از افراد را به یاران خاص خود نشان داد و 

آنان دیدند که باطن بسیاری از افراد با ظاهر انسانی شان متفاوت است.

فرار شاهزادگان سعودی از عربستان
گفته می شود: گزارش های اطلاعاتی غربی حاکی است که شاهزادگان سعودی از بیم شعله ور 
شدن آتش اختلاف در میان خاندان آل سعود در حال ترک عربستان هستند.  پایگاه اینترنتی شبکه 
تلویزیونی لبنانی المنار با اعلام این مطلب به نقل از گزارش های یاد شده، می نویسد: محافل غربی 
نسبت به دشمنی و خصومت حاکم بر جناح های رقیب در درون خاندان آل سعود حاکم بر عربستان 
بیمناک و نگرانند.المنار خاطرنشان کرده که شاهزادگان سعودی از ترس شعله ور شدن درگیری های 
خونبار میان افراد خاندان حاکم اخیرا بطور چشمگیری در حال کوچ کردن از عربستان به کشور مغرب 

و کشورهای غربی به ویژه فرانسه و انگلیس هستند.

وضعیت پرداخت بدهی های مه آفرید امیرخسروی
ــاد سه هزار میلیاردی از پرداخت بدهی های  گفته می ش�ود: وکیل متهم ردیف اول پرونده فس
موکلش خبر داد.غلامعلی ریاحی با بیان اینکه بدهی بانک ها از طریق تهاتر، فروش اموال در مزایده 
ــده است گفت: مزایده های اموال  های قانونی و یا پرداخت های متعدد در پرونده موکلم پرداخت ش
به پایان رسیده و فعلا مزایده نداریم.وی افزود: هم اکنون در حال گفتگو و جلسه با بانک ملی بوده تا 
بخش بدهی موکلم به این بانک را پرداخت کنیم و به نوعی در حال چانه زنی هستیم. گروه ملی فولاد 
هم بخشی از اموال موکلم است که آن را هم در موضوع تهاتر قراردادیم.وکیل مه آفرید خسروی متهم 
ردیف اول پرونده فساد سه هزار میلیاردی گفت: قطعا تا پایان عملیات پرداخت بدهی ها دیگر موکلم 

بدهکار نخواهد بود.

فراخوان برای برخورد با حضور زنان در ورزشگاه
گفته می شود: روزنامه ایران از انتشار گسترده یک اطلاعیه مشکوک در سطح شهر تهران درباره 
برخورد با حضور زنان در ورزشگاه آزادی خبر داد. در این اطلاعیه آمده است: »منتظر حضور خونین 
امت حزب الله در 29 خرداد سال 94... در ورزشگاه 12 هزار نفری آزادی هستیم.«، این جملات آغازین 
ــترده ای در تهران و بویژه مناطق جنوبی و مرکزی  ــده است که به صورت گس اطلاعیه ای پرینت ش
پایتخت در حال توزیع است. تهیه کنندگان متن، هدف از فراخوان خود را »مقابله و رویارویی با حضور 

زنان در ورزشگاه و نهی از منکر مسئولین وزارت ورزش« اعلام کرده اند.

نجات نفتکش ایرانی از دست دزدان دریایی
گفته می ش�ود: معاون نیروی دریایی ارتش جمهوری اسلامی ایران گفت: ناوگروه سی وچهارم 
ــات داد.امیر دریادار  ــا دزدان دریایی درگیر و نفتکش ایرانی را نج ــوب دریای عمان، ب ــش در جن ارت
ــوی افزود: روز جمعه 15 خرداد ماه در جنوب دریای عمان یک فروند لنج دزدان  ــیدمحمود موس س
دریایی قصد نزدیک شدن و تعرض به نفتکش ایرانی را داشت که با حضور به موقع و اجرای آتش توسط 

ناوگروه سی وچهارم، این لنج از منطقه متواری شد.

در سفر چند ساعته ظریف به مسقط چه گذشت؟
گفته می ش�ود: یک منبع مطلع گفت که ظریف در سفرش به مسقط ضمن رایزنی با همتای 
عمانی در خصوص مذاکرات هسته ای پیرامون اوضاع یمن و به ویژه نشست ژنو که قرار است 24 خرداد 
ــتگان رئیس جمهور فراری یمن و انصار الله برگزار شود، به گفت وگو پرداخته است. این  ماه بین وابس
دومین سفر چند ساعته ظریف به مسقط در ماه جاری )خرداد ماه( بود. او پنجم خرداد ماه نیز سفری 
چند ساعته به عمان داشت و علی رغم اینکه اعلام شد هدف این سفر امضای موافقتنامه تعیین مرز 
دریایی بین 2 کشور است، ولی ظریف با همتای عمانی خود نیز دیدار و گفت وگو کرد و پس از آن راهی 

کویت شد تا در چهل و دومین نشست سازمان همکاری اسلامی در کویت حضور یابد.

همکاری چند سازمان برای ماجرای مسمویت زائران
گفته می شود: دادستان کل کشور از همکاری وزارت اطلاعات، ناجا و چند سازمان دیگر زیر نظر 
ــتری مشهد برای مشخص شدن نحوه و علت وقوع حادثه مشهد همکاری می کنند.  رئیسی  دادگس
ــور در رابطه با پرونده مصدوم شدن زائران در مشهد گفت: در این رابطه چند نفر  ــتان کل کش دادس
بازداشت هستند تا از آنها تحقیق صورت گیرد. ضمن اینکه هتل نیز پلمپ شده تا تحقیقات با دقت 
انجام شود. وی افزود: وزارت اطلاعات، نیروی انتظامی و سایر بخش ها زیر نظر دادگستری مشهد در 
حال فعالیت هستند. رئیسی تأکید کرد: سم به تهران ارسال شده است تا سم شناسی بر روی آن انجام 
شود. دادستان کل کشور افزود: رسانه های خارجی سوار بر موج شده اند و به پرونده زائران عربستانی 

دامن می زند.

احمدی نژادی ها منکر بقایی شدند
ــت معاون سابق  گفته می ش�ود: انتخاب واکنش برخی از نزدیکان احمدی نژاد به اعلام بازداش
احمدی نژاد را مورد توجه قرار داده است. عبدالرضا داوری با بیان اینکه از جزئیات ماجرای دستگیری 
معاون رئیس جمهور سابق آگاه نیست، گفته: آقای بقایی در دفتر ولنجک زیاد فعال نبودند و خودم در 
ایام اخیر ایشان را در دفتر ندیدم. مرتضی تمدن هم در مورد بازداشت معاون رئیس جمهور سابق گفته: 
چرا از من می پرسید؟ وی در پاسخ به اینکه »بقایی با احمدی نژاد حشر و نشر دارد« گفت: کل ملت 
ایران با احمدی نژاد حشر و نشر دارند، چون این طور است باید از کل مسائل اطلاع داشته باشند؟ خود 

شما هم با آقای احمدی نژاد حشر و نشر دارید، پس باید از تمامی مسائل آگاه باشید؟

   
نامحرمانه

با هدایت دانش آموزان مستعد و توانا به شاخه فنی و حرفه ای 
کشور در پیشرفت کشورمان سهیم باشیم . در این راستا

 هنرستان غیردولتی خواجه 
نصرالدین طوسی

 از دانش آموزان سال دوم در رشته های  
حسابداری –  معماری- کامپیوتر 

 در سال 95-94 ثبت نام بعمل می آورد.
آدرس: انتهای خیابان دورشهر  - بلوار سمیه 
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رییس سازمان جهاد کشاورزی استان قم از افتتاح 
میلیارد  بر161  بالغ  اعتباری  با  پروژه کشاورزی   21
ریال در این استان در هفته جهاد کشاورزی با حضور 

مسوولان استانی و ملی خبر داد.
با  گو  و  گفت  در  شنبه  سه  روز  طلایی  رضا  محمد 
خبرنگاران، اظهار داشت: بهره برداری از این تعداد پروژه 153 

مورد اشتغال زایی را در استان ایجاد خواهد کرد.
به گفته وی، این پروژه ها شامل 9 پروژه در بخش آب 
و خاک، 4 پروژه در بخش تولیدات دامی، 4 پروژه تولیدات 
گیاهی، 2 پروژه شیلات و 2 پروژه نیز در بخش صنایع 

کشاورزی می باشد.
طلایی افزود: پروژه استخر پرورش ماهی قزل آلا در 
اراضی جاده جنت آباد به عنوان بهترین روش در بحث تولید 
ماهی های سردآبی از شاخص ترین پروژه های آماده بهره 

برداری در هفته جهاد کشاورزی محسوب می شود.
وی اضافه کرد: این پروژه در 10 باب استخر به بهره 
برداری می رسد که دو باب آن مربوط به موسسه خدمات 
شاهد و ایثار قم به مساحت 2 هزار و 500 متر مربع و حجم 

7 هزار و 500 متر مکعب است.
طلایی با بیان اینکه در 8 باب دیگر آن نیز به صورت 
کانالی اقدام به پرورش ماهی می شود، افزود: این 8 باب 
استخر مساحتی بالغ بر 880 متر مربع دارد و مجهز به 
وسایلی همچون دستگاه خنک کننده آب خروجی از چاه و 

انواع هواده و دستگاه تصفیه کننده فیزیکی است.
رییس جهاد کشاورزی قم همچنین با گرامیداشت هفته 
جهاد سازندگی تصریح کرد: به منظور پاسداشت جهادگران 
و سنگرسازان بی سنگر از سوی وزارت جهاد کشاورزی از 21 

خرداد تا 27 خرداد سالروز تشکیل جهاد سازندگی به فرمان 
حضرت امام )ره( به عنوان هفته جهاد کشاورزی نامیده شده 
است که به همین مناسبت برنامه های متعددی پیش بینی 

و در نظر گرفته شده است.
طلایی گفت: دیدار با خانواده معظم شهیدان، دیدار و 
گفت و گو با مراجع و علما و همچنین دیدار با بهره برداران 
کشاورزی و برگزاری نشست هم اندیشی با تشکل های 

مختلف کشاورزی از جمله این برنامه ها به شمار می آید.
وی در بخش دیگری از سخنان خود با بیان اینکه از 
مجموع 70 هزار هکتار اراضی زراعی باغی در قم 18 هزار 
هکتار مربوط به محصولات باغی و 52 هزار هکتار آن نیز 
به کشت محصولات زراعی اختصاص دارد، افزود: بیشترین 
به  اختصاص  آبی  به خاطر کم  استان  در  اولویت کشت 
محصول جو دارد و محصول های باغی استان با توجه به 
برنامه هایی که در راستای الگوی کشت پیش بینی شده، 

عمدتا به باغ های پسته اختصاص یافته است.
طلایی با بیان اینکه باغ های پسته به دلیل شرایط خوب 
و ظرفیت هایی که در صنایع تبدیلی و بحث های صادراتی 
دارد، یکی از مزایای استان در بحث تغییر الگوی کشت به 
شمار می آید، افزود: در قم کشت محصول پسته بر خلاف 
استان های کرمان و سمنان که دچار سرمازدگی می شود، با 
بهترین کیفیت برداشت می شود، چراکه به خاطر وجود شب 
های سرد قم گل های پسته در این استان دیر تر از استان 

های مذکور باز می شود.
این مسوول با اشاره به بارور بودن 2 هزار هکتار از باغ 
های پسته استان، میانگین عملکرد تولید پسته در کشور 
را 600 کیلوگرم در هر هکتار عنوان کرد و افزود: این میزان 

در قم یکهزار و 100 کیلوگرم در هکتار یعنی تقریبا معادل 
دو برابر میانگین کشوری است، که البته این میزان همواره 
برای باغ های قدیمی بوده، و در باغ های جدید این میزان به 

مراتب بالاتر است.
وی با بیان اینکه قم در زمینه دام و طیور رتبه خوبی در 
کشور دارد، اظهار داشت: 4.2 دهم درصد گوشت و 7.2 دهم 

درصد تخم مرغ کشور در قم تولید می شود.
وی همچنین با اشاره به بالا بودن بحران آب در استان قم 
و اینکه ورود سالانه حدود 400 میلیون مترمکعب آب های 
روان به استان هم اکنون به صفر رسیده است، افزود: برای 
داشتن کشاورزی پایدار و مصرف آب متناسب با حجم آب 
های زیر زمینی با توجه به اینکه بیش از 75 درصد برداشت 
از چاه ها از آب های زیر زمینی صورت می گیرد، تصمیم 
های خوبی در شورای حفاظت آب استان به ریاست استاندار 
گرفته شده، که کاهش ساعت برداشت از چاه ها، تغییر الگوی 

کشت و تغییر نوع محصول در اراضی از جمله آن است.
طلایی همچنین با بیان اینکه سال گذشته در بحث 
روش های نوین آبیاری حدود هزار هکتار از اراضی با همین 
روش آبیاری شده است، افزود امسال نیز با توجه به اعتبار 11 
میلیارد ریالی اختصاص یافته در سفر هیات دولت به استان 
آبیاری 2 هزار و 500 تا 3 هزار هکتار از سطح اراضی در 
دستور کار قرار دارد. وی با بیان اینکه سال گذشته 2 هزار و 
500 هکتار از اراضی زراعی کم بازده که عملا عملکرد قابل 
قبولی را نداشت، از طرح آبیاری نوین حذف شد، تصریح کرد: 
طبق محاسبات 9 هزار هکتار از اراضی استان وضعیت خوبی 
برای کشت ندارند، که با توجه به قابل اصلاح بودن آنها این 

کار به صورت جدی دنبال می شود.
وی در پاسخ به سوال خبرنگاری مبنی بر اینکه آیا جهاد 
کشاورزی برنامه ای برای توسعه و گسترش صنعت گلخانه 
ای قم دارد؟گفت:ما در استان 3 شهرک گلخانه ای کوثردر 

منطقه خلجستان،گلخانه رزبند و گلخانه قباد بزن را داریم.
طلایی اضافه کرد:با توجه به چالش هایی که در بحث آب 
داریم گلخانه به عنوان یک ضرورت مطرح می شود و باید با 

آب کم محصول بیشتری را تولید کنیم.
وی ادامه داد:به دلیل اینکه شهرک ها را دولتی ایجاد 
کرده ایم اعتقاد ما بر این است که نتوانسته ایم موفق باشیم 
زیرا تمامی زیر ساخت ها دولتی است و چنین گلخانه هایی 
جایگاه توسعه بیشتری ندارند و وزارت جهاد کشاورزی هم به 

این نتیجه رسیده است.
رئیس سازمان جهاد کشاورزی افزود:در برنامه توسعه 
امسال احداث  3 شهرک خصوصی گلخانه ای وجود دارد و 

تلاش خواهیم کرد تا مجوزهای لازم را اهدا کنیم.
وی تاکید کرد:اگر شهرک های گلخانه ای خصوصی 
نشوند ضربه می خورند زیرا این شهرک ها با پول دولت اداره 

می شوند و مواقعی به کمبود بودجه برمی خورند.

همزمان با هفته جهاد کشاورزی صورت می گیرد: 

بهره برداری از 21 پروژه کشاورزی با اعتباری بالغ بر 161 میلیارد ریال در قم


